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El dia 5 de novembre del 2009, dijous, es reuneix a la 
Casa de la Vall el M. I. Consell General, en sessió 
ordinària convocada d'acord amb allò que estableix 
el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre del dia 
que figura en el Butlletí del Consell General  
núm. 32/2009, que és el següent: 

Punt Únic: Preguntes al Govern amb resposta 
oral, (segons llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  
M. I. Srs. Josep Dallerès Codina i Esteve López 
Montanya, Síndic General i Subsíndic General, 
respectivament, s'ha procedit a comprovar la 
presència dels membres, que ha quedat registrada 
d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 
M. I. Sr. Franz Armengol Avellana 
M. I. Sr. Daniel Armengol Bosch 
M. I. Sr. Ladislau Baró Solà 
M. I. Sra. Roser Bastida Areny 
M. I. Sr. Josep M. Bringué Millat 
M. I. Sr. Jordi Cadena Bons 
M. I. Sr. Joan Cartes Ivern 
M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 
M. I. Sra. Anna Dolsa Montanya 
M. I. Sr. Òscar Encuentra Bardina 
M. I. Sr. Jordi Font Mariné 
M. I. Sr. Joan Gabriel Estany 
M. I. Sra. Montserrat Gil Torné 

M. I. Sra. Rosa Gili Casals 
M. I. Sra. Mariona González Reolit 
M. I. Sr. Esteve López Montanya 
M. I. Sra. Celina Mandicó García 
M. I. Sra. Conxita Mora Jordana 
M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet 
M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa 
M. I. Sra. Bibiana Rossa Torres 
M. I. Sr. Amadeu Rossell Tarradellas 
M. I. Sr. Jaume Serra Serra 
M. I. Sr. Joan Torres Puig 

El M. I. Sr. Síndic ha excusat l’absència dels  
M. I. Srs. Carles Blasi Vidal i Albert Font Massip i de 
la Sra. M. Pilar Riba Font. 

També hi és present el M. I. Sr. Jaume Bartumeu 
Cassany, Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. 
Pere López Agràs, Ministre d’Economia i Finances; 
Vicenç Alay Ferrer, Ministre d’Ordenament 
Territorial, Medi Ambient i Agricultura; Susanna 
Vela Palomares, Ministra d’Educació i Cultura; 
Cristina Rodríguez Galan, Ministra de Salut, 
Benestar i Treball, i Víctor Naudi Zamora, Ministre 
de l’Interior. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Valentí Martí 
Castanyer, secretari general del Consell General. 

(La M. I. Sra. Montserrat Gil Torné, Secretària de la 
Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.05h) 
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El Sr. síndic general: 

Abans de passar a les respostes del Govern, us 
informo que s’ha presentat una pregunta amb 
caràcter urgent que ha estat admesa a tràmit per la 
Sindicatura i que figura en el primer lloc del llistat, el 
qual s’està repartint. Procedirem, doncs, a la primera 
pregunta. 

1. Pregunta urgent amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 28 d’octubre del 2009, 
relativa als informes de l'ABA i de 
l'INAF en relació a la Llei 3/2009, 
d’intercanvi d'informació en matèria 
fiscal amb sol·licitud prèvia. 
Fou registrada amb el número 977 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 33/2009, del 4 de novembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen Calvet. 
Teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

En data 3 de setembre 2009, Govern va rebre la 
nostra demanda d’informació, a l’empara del que 
estableix l’article 5 del Reglament del Consell 
General, en la qual demanàvem al Govern una còpia 
de tota la documentació escrita que hagi rebut el 
Govern per part de l’ABA i de l’INAF en relació al 
Projecte de llei sobre intercanvi d’informació en 
matèria fiscal. 

En data 28 d’octubre hem rebut la resposta signada 
pel cap de Govern en la que textualment es 
manifesta: “Verificats els registres d’entrada de la 
Secretaria General de Govern i del Ministeri 
d’Economia i Finances s’ha comprovat que no s’ha 
rebut documentació escrita ni per part de l’ABA ni 
de l’INAF en relació a aquest Projecte de llei. 
Atentament, Jaume Bartumeu Cassany.”. 

Sr. cap de Govern, es ratifica vostè en la seva 
resposta i continua afirmant que el Govern no ha 
rebut cap documentació escrita, tingui la forma que 
tingui, per part de l’ABA ni de l’INAF en relació al 
Projecte de llei sobre intercanvi d’informació en 
matèria fiscal? 

El Sr. síndic general: 

Respon pel Govern, el Sr. cap de Govern. Teniu la 
paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sr. Nomen em ratifico òbviament, en allò que vaig 
dir en la meva carta de 19 d’octubre adreçada al Sr. 
síndic. El Govern no ha rebut la documentació 
escrita que vostè va demanar en data 3 de setembre 
del 2009. 

El Sr. síndic general: 

Per la rèplica, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sr. cap de Govern, aquest grup parlamentari té 
constància, una constància fefaent, que tant l’ABA 
com l’INAF han lliurat uns documents al Govern en 
relació a aquesta Llei, i en concret, en relació, com a 
mínim, a la disposició addicional. 

Sr. síndic, permeti’m que llegeixi una cita molt breu 
de l’acta 5/09 de la Comissió Legislativa de Finances 
i Pressupost que correspon a la sessió del dia 1 de 
setembre del 2009, que diu així: “El Sr. Francesc 
Rodríguez fa constar que a la sessió anterior va 
informar que el Govern li havia dit que havia 
obtingut el criteri de l’INAF i de l’ABA, i que 
consultat novament el Govern els ha complementat 
la informació dient que en el marc de la preparació 
del Projecte de llei o després de la presentació a 
tràmit parlamentari del mateix, el Govern havia 
rebut una nota interna de l’INAF i un document 
sense encapçalament ni signatura de l’ABA que feia 
referència a la disposició addicional.”. Disposició 
sobre la qual estàvem treballant i fent una esmena 
transaccional. “També manifesta que els grups 
parlamentaris disposen de les eines escaients per 
sol·licitar informació en possessió del Govern i que 
no és el procediment suggerit pel Sr. Nomen el que 
el Grup Parlamentari Socialdemòcrata considera 
adequat.”. 

Sr. cap de Govern, fixi’s que el president del grup 
parlamentari que li dóna suport i en aquell moment 
president de la Comissió de Finances, li demana uns 
documents per poder aportar-los a la comissió 
legislativa i treballar conjuntament la transacció 
d’una esmena. 

I vostè o el Govern li explica que aquests documents 
existeixen, però que no ens els donarà. Que no li 
donarà a ell ni a la Comissió de Finances, i per tant, 
no podrem tenir la informació adient per al que 
necessitàvem fer en aquell moment, que era 
transaccionar una esmena molt important, com era 
la d’intercanvi d’informació en base consolidada. 
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I ara ens diu que el Govern no ha rebut cap 
document de l’ABA ni de l’INAF en relació a 
aquesta Llei? 

De la seva versió que no existeixen documents o que 
no s’han entrat documents al Govern, no és pas 
compatible amb la versió del president del grup 
parlamentari, -versió que queda recollida en una 
constància voluntària del president del Grup 
Parlamentari Socialdemòcrata. I aleshores, un es 
pregunta: qui dels dos presenta una versió contrària 
a la realitat? Jo no ho sé. Vostès sabran! Però aquí hi 
ha alguna cosa que no encaixa. No encaixa, uns 
diuen que sí, vostè diu que no. 

I permeti’m que davant d’aquests fets torni a insistir. 
Continua vostè ratificant que el Govern no ha rebut 
cap document de l’ABA ni de l’INAF en relació a 
aquesta Llei? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Per la dúplica, Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, Sr. Nomen, jo no discutiré una acta o un 
document d’una comissió de la qual no formo part i a 
la qual no he assistit, però he pres notes del que 
vostè llegia, que el Govern va obtenir el criteri, és a 
dir, l’opinió que el Govern va parlar amb l’INAF i 
amb l’ABA, és una evidència. Dit altrament, hauria 
estat una irresponsabilitat no fer-ho. 

Que el Govern tingui uns documents entrats al 
registre tal com vostè demana, doncs, no és així. I si 
no és així, jo no li puc dir el contrari. A mi el dia que 
l’ABA m’enviï uns documents, com me’ls ha 
d’enviar, és a dir formalment, jo els registraré com és 
la meva obligació, i com es registra tota la 
documentació que s’adreça oficialment al cap de 
Govern, sigui per un ciutadà sigui per una autoritat, 
sigui per una entitat, i evidentment, quan el Consell 
General, a través de l’article 5 ens demani aquesta 
documentació, salvat que hi hagués algun 
impediment, -que no se m’acudeix quin podria ser-, 
doncs, nosaltres complirem amb la nostra obligació i 
l’enviarem. 

Nosaltres tenim l’obligació de fer- ho i la 
mantindrem. Però si l’ABA no ens ha enviat la 
documentació que vostè demana no li podem pas 
donar. És aquesta la situació. 

I miri, per il·lustrar-li això, salvat el cas que el Sr. 
síndic em digués que no és correcte, de casualitat, de 
calendari, el dia 3, l’associació d’entitats financeres 

d’inversió, a través del seu president, em va fer 
portar una documentació dirigida al cap de Govern, 
que tinc aquí per llegir-me, perquè encara no me l’he 
pogut llegir, en referència a la situació financera. 
Evidentment, si vostè ens demana aquesta 
documentació, és clar que li podrem enviar. Si 
aquesta mateixa associació o una altra m’hagués 
vingut a veure i m’hagués donat unes opinions i uns 
criteris i no m’hagués adreçat una documentació i no 
m’hagués portat una carta oficial, jo no puc 
transmetre una documentació que no tinc. 

És tot. Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Francesc Rodríguez per al·lusions molt breument. 

El Sr. Francesc Rodríguez: 

Molt breument. 

Només per dir que la lectura que ha fet o la part 
llegida que ha fet de l’acta el Sr. Nomen és el que jo 
vaig dir, i no el que ha afirmat el Sr. Nomen amb 
posterioritat a la seva intervenció de lectura de la 
constància en acta. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen per la repregunta. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Veig que estem davant d’un concepte nou per a mi, 
que és els dels informes o documents oficials i 
l’article 5 no diu res d’això. Diu es faciliti les dades, 
informes o documents i no hi ha aquesta exigència 
d’oficialitat que crea el Sr. cap de Govern que obren 
en el seu poder. 

Per tant, permeti’m una repregunta en aquest sentit. 
Tant vostè com nosaltres, ens vam reunir amb 
l’ABA per copsar les preocupacions del sector privat 
vers aquesta Llei. En les reunions amb aquests 
organismes va quedar clar que l’ABA va lliurar al 
cap de Govern, -i li va lliurar oficialment com a cap 
de Govern per part de l’ABA-, un informe elaborat 
per uns advocats de l’ABA sobre tots els aspectes 
relatius a la legislació sobre intercanvis de dades 
fiscals i com haurien de ser els acords i etc. 
Documents que l’ABA va manifestar obertament 
que tant sols va lliurar oficialment al cap de Govern, 
i no es va lliurar a cap grup parlamentari. 

Sr. cap de Govern, ens pot dir si tampoc és veritat 
que vostè va rebre aquest informe d’uns advocats de 
l’ABA sobre la Llei d’intercanvi de dades? 
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I permeti’m que li torni a preguntar si a la vista 
d’aquesta nova qüestió que li poso sobre la taula, si 
segueix ratificant conforme vostè no ha rebut cap 
document de l’ABA ni de l’INAF en relació a 
aquesta Llei? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sr. Nomen, primer vostè parla d’una reunió. Vostè i 
jo no ens hem reunit mai amb l’ABA. Per tant, 
suposo que vostè parlava d’una reunió en la qual 
vostè s’ha reunit amb l’ABA. Jo no hi era, i per tant, 
desconec el que s’hi va dir. 

Jo mantinc el que vaig contestar al Sr. síndic en 
resposta a una demanda d’informació de l’article 5, i 
el que li he contestat en la contesta i el que li he dit 
en la dúplica. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra pregunta? 

Sr. Nomen. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

A la vista de les respostes del Sr. cap de Govern en 
les quals no nega l’existència d’aquests documents, 
sinó que el que diu és que si compleix o no el requisit 
d’oficialitat, i a demés veig que l’última pregunta no 
me l’ha contestat, ja que li demano que si aquest 
informe li va ser lliurat o no, i em contesta una altra 
cosa, jo el que li preguntaria és també, sobre una 
altra qüestió absolutament vinculada amb aquesta. 
Quins són per a vostè els criteris perquè un 
document es qualifiqui com un document que ha de 
ser lliurat segons l’article 5? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

De totes formes, jo el que volia precisar és que la 
qualificació dels documents que arriben a la 
Sindicatura la fa Sindicatura. 

Si el Sr. cap de Govern vol respondre, pot respondre, 
però... 

El Sr. cap de Govern: 

Sr. síndic, efectivament jo no sóc qui, ni el Govern 
és qui per qualificar quins són els documents. Jo he 

donat una opinió fa un moment, i també he explicat 
no una versió d’oficialitat o no oficialitat dels 
documents, sinó quins són els documents que el 
Govern té l’obligació de registrar, que són aquells 
que li van dirigits amb una tramesa formal. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Una darrera pregunta, i és en relació a aquesta 
qüestió: si el Govern registra o no registra tots els 
documents que rep? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Tot i que la pregunta no està directament 
relacionada, si el cap de Govern la vol contestar, sou 
lliure de fer-ho. 

El Sr. cap de Govern: 

Entenc que ja l’he contestat, Sr. síndic, que els 
documents que s’adrecen formalment al Govern són 
registrats. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra pregunta? 

Passem, doncs, a la segona pregunta. 

2. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 26 d’octubre del 2009, 
relativa a les mesures que ha pres el 
Govern per reactivar l’activitat 
econòmica i evitar que les empreses 
andorranes que es dediquen a la 
producció de béns i serveis i els 
comerços tanquin. 
Fou registrada amb el número 957 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009, del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen Calvet. 
Teniu la paraula. 
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El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Quines iniciatives o mesures ha pres el Govern per 
reactivar l’activitat econòmica i evitar que les 
empreses andorranes que es dediquen a la producció 
de béns i serveis i els comerços tanquin, i que per 
tant es corregeixi la tendència negativa iniciada el 
2008? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Respon pel Govern, Sr. Pere López. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

En primer lloc, Sr. Nomen, voldria portar algunes 
dades sobre aquesta qüestió per situar el debat en els 
seus termes justos i donar-li el balanç de les 
obertures de comerços dels anys 2008 i 2009. El 
balanç d’obertures l’any 2008 és un balanç negatiu. 
Per tant, hi ha vint-i-tres comerços més que tanquen 
que no pas que s’obren. I el balanç d’obertures fins al 
19 d’octubre de l’any 2009 és un balanç positiu. Són 
vint-i-cinc obertures de comerços més que baixes. 

En segon lloc, també comentar-li que la pregunta 
que vostè formula es situa en termes molt similars a 
la que va formular en la darrera sessió de control el 
Sr. Rossell. El Govern ja va respondre i ara m’hi 
tornaré a referir ràpidament. Els dos grans blocs de 
mesures que s’han pres o que s’estan prenent per 
reactivar l’economia, tornaré a insistir que entenem 
que des d’un punt de vista estructural, els dos pilars 
de reactivació econòmica passen essencialment per 
l’encaix internacional d’Andorra i pel marc fiscal, 
que el Govern ha fet i està fent els deures en aquesta 
matèria, d’una banda ja s’han entrat a tràmit tots els 
projectes de llei de fiscalitat directa i s’està ultimant 
el Projecte de llei de l’IVA. 

En matèria d’encaix en la Unió Europea, -que també 
m’hi vaig referir-, se segueix amb el treball que ja li 
explicàvem en la darrera sessió de control, 
encaminat a presentar un document durant la 
propera presidència espanyola de la Unió Europea. 
També són molt importants per al Govern les taules 
de diàleg i pel treball i pel desenvolupament 
econòmic que s’està organitzant i que ajudaran a 
dibuixar de manera consensuada el futur 
desenvolupament econòmic i social d’Andorra i que 
ens confirma dia a dia, reunió a reunió, que sense el 
marc fiscal, sense els canvis jurídics que li són 
conseqüents, les vies de diversificació de la nostra 
economia estan certament limitades. 

Quant a les mesures concretes, com a mesura 
evidentment més important hi ha la reducció del 
cànon del 10% al 5,5, que és una injecció econòmica 
molt important per a les famílies i per a les empreses, 
aproximadament d’uns 6 milions d’euros per l’any 
2010. I dins del pressupost de l’any 2010 s’han 
previst diferents mesures destinades a la 
dinamització econòmica, al finançament preferent, 
ajudes i subvencions directes que es preveuen en el 
camp de l’eficiència i de l’estalvi energètic. I dins del 
pressupost també hi ha un increment del 40% de la 
partida destinada a inversions en molts sectors i amb 
una diversificació important de la política 
d’inversions que sens dubte ajudaran a reactivar i a 
dinamitzar l’economia durant l’any 2010. 

Tant mateix, ja que la seva pregunta parlava de 
comerços tancats, també m’agradaria parlar molt 
breument de la competitivitat i de la bona imatge 
que té el nostre comerç, i aquí tinc diferents estudis 
que s’han fet recentment i els treballs que s’estan 
fent des d’Andorra Turisme, des dels comuns, des de 
la Taula de Turisme i de Comerç per intentar assolir 
el màxim nombre de visitants. Tenim els estudis que 
demostren que els visitants arriben a Andorra i 
compren degut a la bona competitivitat del nostre 
comerç, i, per tant, el repte està en fer-los venir. 

Per una banda hi ha les campanyes que s’han 
organitzat i que han tingut una molt bona reacció, 
tant les del mes d’agost com les dels diferents ponts 
de setembre, el pont de la Diada, el pont de la 
Mercè, els ponts que hi han hagut el mes d’octubre i 
les campanyes que es preveuen per a un període de 
compres molt important per a Andorra, com és el 
pont de la Puríssima i el de la Constitució, i durant el 
període de Nadal. 

A demés hi ha tota una sèrie d’actuacions destinades 
a tenir una major presència al mercat francès. Estem 
treballant conjuntament a nivell turístic amb el 
departament de l’Ariège iniciant alguns projectes. 
S’ha signat un conveni per a la gestió conjunta de 
l’espai a Andorra de l’estació de tren a l’Hospitalet, i 
actualment hi ha una presència cada vegada més 
important d’aquesta estació a la pàgina web de la 
SNCF. Estem treballant amb el Sr. Bonrepos, amb el 
Consell General de l’Ariège per a obtenir millores 
tant en la línia de tren com en la carretera que arriba 
de França. Per la banda catalana sap que estem 
treballant en un projecte que serà molt important 
per Andorra i que estem seguint molt de prop i que 
estem informant permanentment al sector turístic, 
com és l’obertura de l’aeroport de l’Alguaire. 

I a nivell d’Andorra Turisme m’agradaria parlar de 
dos accions que també ens semblen molt importants. 
D’una banda la creació d’un observatori turístic que 
certament és difícil d’entendre com un país turístic 
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com Andorra, l’any 2009, no en disposi. En data 
d’avui, el Govern està treballant per poder-lo 
constituir, juntament amb els comuns, i evidentment 
amb el sector privat. I també s’està treballant per un 
reforç de l’activitat de la societat Andorra Turisme, 
SA que permeti l’entrada de capital privat amb una 
voluntat que les accions de comunicació exterior i de 
promoció exterior, conjuntament entre el sector 
privat i el sector públic, siguin més eficients i 
puguem arribar a més mercats, amb una major 
eficiència i amb una comunicació més coherent. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Per la rèplica, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, del llistat d’accions més que de mesures, doncs, 
hi ha una sèrie d’accions tendents a insistir en el 
model actual econòmic i a una sèrie d’accions al 
voltant d’Andorra Turisme, etcètera, molt bé. 

Hi ha una qüestió a les taules de diàleg, que són 
iniciatives de comunicació, molt vistoses, però jo 
m’esperava una resposta de mesures més 
estructurals, per solucionar el problema estructural 
del país. I de totes aquestes mesures, l’única mesura 
estructural que he vist és la del canvi de model fiscal. 

He vist una sèrie d’iniciatives en les lleis fiscals, els 
nous impostos sobre els beneficis de les societats i de 
les activitats empresarials fetes per persones físiques 
del 10%, juntament amb un IVA del 5,5%. Nosaltres 
hem agafat les dades que vostès mateixos ens han 
lliurat des del Govern arran d’una sèrie de 
sol·licituds d’informació que hem fet, i hem fet les 
degudes simulacions a partir d’aquestes dades. 

El resultat és que amb aquests nous impostos que 
vostès plantegen fer, arribem a un total d’impostos 
que haurà de suportar l’economia andorrana, que és 
més o menys el doble dels impostos actuals. 

Permeti’m que li digui que costa creure que dins de 
totes aquestes mesures que ha explicat, l’única 
mesura estructural és la del canvi de l’estructura 
impositiva. Costa creure que un increment dels 
impostos serà una mesura per evitar que les 
empreses, -i no tan sols els comerços-, andorranes 
tanquin. 

M’agradaria que m’expliqués com pot ser que posant 
un IVA del 5,5% i una estructura d’impostos de 
beneficis del 10%, vostès esperen que es reactivi 
l’activitat econòmica, i evitem així aquesta 

tendència al tancament de les nostres empreses i 
comerços. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

Se us ha esgotat el temps de la dúplica. Podeu 
contestar a la pregunta. 

El Sr. Pere López: 

Sí, Sr. Nomen, quant a les dades que vostè planteja 
de duplicació dels impostos, permeti’m, no que li 
qüestioni, sinó que li qüestioni absolutament. Em 
sembla molt difícil que vostè pugui fer simulacions 
quan el Govern, amb tota la seva maquinària i amb 
tot el Departament de Servei d’Estadístiques, i amb 
molta més informació que la que vostè pot tenir, em 
permeto dir-li humilment, però amb molta més 
informació que la que pot tenir, que fa mesos que hi 
estem treballant. Vam fer un primer esforç per 
presentar les memòries econòmiques que 
acompanyen la fiscalitat directa amb una primera 
estimació i aproximació, amb un treball rigorós i 
tècnic, però també amb mancances d’informació tant 
per estimar aquest PIB com per estimar la possibilitat 
de recaptació dels impostos indirectes. I m’estranya 
que vostè, sense saber quin és el plantejament que 
farà el Govern sobre l’IVA, quin serà el tipus 
impositiu, de quina manera es tramitaran per la 
duana les mercaderies, pugui fer càlculs. Em sembla 
que el que vostè acaba de dir és, per una banda 
agosarat i per l’altra és causar una preocupació que 
no és el que necessita justament avui el sector 
empresarial i l’activitat econòmica. 

En tot cas, nosaltres amb les memòries dels impostos 
directes hem fet la feina que havíem de fer, i quan 
tanquem el model fiscal, presentarem tota la 
informació i totes les dades perquè, evidentment, els 
consellers, els membres de la Comissió de Finances, 
però també tots els consellers s’hi puguin pronunciar 
convenientment sobre aquest marc fiscal. 

Quant al qüestionament si el marc... 

El Sr. síndic general: 

Sr. López, s’ha esgotat el temps. 

El Sr. Pere López: 

Perdó. 

6 



Sessió ordinària del dia 5 de novembre del 2009 Núm. 12/2009 Diari Oficial del Consell General 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra pregunta? 

Sr. Eusebi Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí, Sr. síndic, en primer lloc li pregaria al Sr. ministre 
que s’abstingués de fer qüestionaments sobre la 
capacitat dels consellers en fer càlculs, i es limités a 
contestar a les preguntes i a presentar quins són els 
seus càlculs. 

I ara voldria fer una repregunta si em permet a 
continuació d’aquestes al·lusions. 

La disminució dels impostos sobre els productes i els 
serveis és clarament una mesura per ajudar al comerç 
i a la resta d’empreses. Això està clar. Vostè, Sr. cap 
de Govern, va respondre a la ciutadana, a la Sra. 
Isabel Rodríguez, en la entrevista del lector d’un 
diari del país que, i el cito textualment: “Volem 
introduir un únic impost general indirecte que volem 
rebaixar al 5,5%, i això ha de permetre abaratir molts 
productes que compra el consumidor”. Sr. cap de 
Govern, ens pot explicar com un IVA del 5,5% pot 
permetre abaratir molts productes que compra el 
consumidor, i per tant, ser una mesura de reactivació 
del consum que ajudi a què les empreses no tanquin? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, Sr. Nomen, el dia que el Consell General 
debatrà el Projecte de llei de l’IVA, que el ministre 
ha comentat que hi estem treballant, doncs, amb 
molt de gust li donarem totes les explicacions que 
vostè em demana, i vindrem davant de la Comissió 
Legislativa d’Economia i de Finances a respondre i a 
plantejar els documents sobre els quals haguem 
treballat. Però en el marc d’una repregunta, em 
declaro absolutament desplaçat com per poder-li 
contestar el que vostè em pregunta en el temps 
impartit i sense la documentació adequada. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Sí, perdoni, és que potser estava una mica despistat, 
pensava que aquest tema prou interessant s’estendria 
més en repreguntes. 

Només voldria repreguntar, en base, doncs, al que 
ens ha exposat el Sr. ministre sobre el manual del 
mal funcionament del Govern, que quan alguna cosa 
no vol que funcioni, doncs, es crea una comissió, un 
observatori, una taula, doncs, i no aporta res de nou 
a la conversa. 

I en context una mica, doncs, amb el dia d’avui, amb 
les informacions que surten, voldria fer una 
repregunta. Ha citat com a mesures de reactivació, 
doncs, aquesta baixada de les tarifes, tant de FEDA 
com d’STA; i li faig la pregunta més per tenir criteri 
propi, no s’ho agafi com a rivalitat política en aquest 
cas, perquè també ens divideix una mica el nostre 
grup parlamentari, ha sigut un dels motius pels quals 
també s’ha demanat una pròrroga a la Sindicatura i 
molt amablement se’ns ha donat. 

A nosaltres ens divideix, i li faig en forma de 
repregunta, si pot portar una mica de llum al nostre 
debat, que el fet de baixar, doncs, aquestes tarifes, 
tant d’un costat com de l’altre, representaria, doncs, 
una disminució, benentès, del peatge, doncs, a pagar, 
del consum a pagar per a totes les famílies, però 
també aquest peatge, aquest consum el consumeixen 
pràcticament, doncs, totes les persones que tenen 
una segona residència a Andorra. Parlo per parlar, 
no m’agafi l’anècdota o la xifra com a verídica, però 
aproximadament crec que és més del 50% dels 
usuaris que formen part d’aquests dos grans 
establiments que no són famílies andorranes. 

Llavors, li demanaria al Govern si creu que aquesta 
reactivació econòmica suposada que hauria de 
permetre aquesta rebaixa, amb el que comporta 
d’import econòmic, és suficient perquè aquestes 
famílies o persones, també, que tenen una segona 
residència a Andorra, creuen vostès que podran 
aportar dintre del consum andorrà o no? 

Perdoni que faci una mica de reflexió del grup fent 
una repregunta en base al que vostè mateix ha 
exposat abans com a mesura de reactivació. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, en tot cas, Sr. Gabriel, en el que sí que estarem 
d’acord és en què aquesta mesura és un estalvi molt 
important per als pressupostos familiars, i per als 
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pressupostos de totes les empreses, i que pel que he 
pogut llegir en totes les confederacions empresarials, 
la veuen com una mesura molt important i molt 
adient, en un moment com l’actual. I per tant, jo 
diria que estan més aviat a l’espera que s’aprovi 
aquesta mesura, i que no es pugui dilatar 
excessivament amb el temps. Inclús, ara suposo que 
estan en procés d’elaboració dels pressupostos. 

Quant al tema del consum que puguin fer els no 
residents, que bàsicament suposo que és el consum 
telefònic, perquè el consum elèctric hi ha la qüestió 
dels mínims elèctrics que també tributen, 
possiblement una part d’aquest estalvi no es repartirà 
sobre les empreses o sobre els ciutadans andorrans, 
però en tot cas això suposa un estalvi important per 
a les empreses que ho estan esperant, jo diria aquesta 
mesura, que entri en vigor al més aviat possible. I jo 
no li sabria dir si aquest consum que fan els no 
residents suposa un 50% de la facturació de les dues 
parapúbliques. 

En tot cas, per la part que més conec, que és la part 
elèctrica, no es correspon aquí. El pressupost 
d’energia que puguin tenir, per posar exemples, els 
hotels o les estacions d’esquí o moltes de les 
empreses importants del sector econòmic andorrà és 
molt important, i per tant això els hi suposa una 
important reducció de despeses i la possibilitat de 
destinar aquests recursos a altres activitats, a la 
promoció, per exemple, o a altres activitats o a 
inversió i no destinar-los a pagar les factures de llum 
i de telèfon. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Gràcies Sr. ministre per la seva explicació, però 
potser li torno a reformular la pregunta d’una 
manera més concreta, l’he fet molt genèrica, i entenc 
que la resposta havia de ser la que m’ha fet. 

És a dir, si la rebaixa generalitzada, doncs, pel 50% 
del sector que contribueix a fer despesa al país i 
l’altre 50%, pel que no contribueix, jo li demano si 
creu el Govern, amb els estudis o anàlisis que ha fet, 
ja m’ha dit per un costat que no em pot contestar si 
és el 50 o no, no li demano això, ni li torno a 
demanar, però sí, si creu que aquestes persones o 
famílies que surten beneficiades d’aquest 50% de 
descompte, que parlem de molts milions d’euros, 
reinvertiran aquest estalvi en el país. La pregunta o 
la repregunta, perdoni que ara li centri més que 
abans, que abans era més genèrica, creu que 

reinvertiran en el país aquests diners d’estalvi que 
provoquem a famílies que no són d’Andorra? 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre té la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Nosaltres entenem que sí, que la gran majoria 
d’aquest estalvi es reinvertirà en el país. La gran 
majoria vol dir pràcticament la totalitat, i insisteixo 
que això té efectes importants en els comptes 
d’explotació i la possibilitat de fer altres activitats per 
als empresaris del país, i per tant, sí que entenem que 
reverteix en l’economia andorrana. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Per no repreguntar la mateixa pregunta, i que el Sr. 
síndic m’hagi de cridar l’atenció, malgrat no em 
contesti la meva repregunta que aquesta vegada sí 
que era concreta, li formularé d’una altra manera, i 
traient-la potser d’aquest context: és a dir, no creu 
Sr. ministre, que potser a dintre de la seva línia, que 
li comparteixo, d’ajudar a les empreses d’Andorra,  
-només faltaria i cregui que en aquesta casa ens 
trobarà per treballar conjuntament per afavorir la 
reactivació econòmica-; però no creu que seria 
millor, segurament que vostès ho han analitzat, i 
repeteixo una mica l’origen de la repregunta i les 
repreguntes, també dóna llum una mica, doncs, al 
nostre grup parlamentari amb el debat que tenim, 
que seria més interessant ajudar directament a 
aquestes empreses o a aquestes famílies andorranes, i 
no descomptant a les famílies de fora, que vénen a 
Andorra, que tenen assumida aquesta despesa, que 
segurament que vostè i jo compartirem, però vostè 
no ho voldrà dir públicament perquè és ministre, 
doncs, que no reinvertiran aquests diners al país. No 
creu que seria més important, i si ho han estudiat 
d’alguna manera, aquesta possibilitat, doncs, d’ajudar 
directament a les famílies i directament a les 
empreses, en detriment d’ajudar a les persones que 
vénen de fora que difícilment ens aportaran un valor 
afegit en el consum. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula. 
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El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sr., Gabriel, nosaltres pensem que aquesta mesura 
ajuda directament. No cal fer una altra mesura 
perquè ajudi directament a les economies i a les 
empreses. Aquesta mesura simple d’implantació, 
sense cost d’estructuració, sense haver de crear cap 
mecanisme per recaptar-la o per redistribuir-la, 
simplement es distribueix a totes les famílies i a totes 
les empreses andorranes. 

Per tant,  és una ajuda directa, no cal crear altres 
mecanismes. Ja hi ha altres mecanismes al pressupost 
de subvenció, determinades activitats d’ajudes 
directes, de promoció, d’ajudes a la innovació o la 
creació de negocis. Hi ha altres mesures, però 
aquesta és una mesura que ajuda directament a les 
empreses i a les famílies, i per tant no s’ha de buscar 
un altre sistema que els ajudi, els ajuda directament 
a tots i cadascun. El cost d’estructuració, no diria 
que és zero, s’hauran de fer segurament canvis 
informàtics a les parapúbliques, però que el cost 
d’estructurar aquesta mesura és mínim, 
absolutament mínim, mentre que qualsevol altra 
mesura tindria un cost de tramitació, d’aprovació, 
d’implantació i de control molt gran. Per tant, és una 
mesura que amb un cost pràcticament zero ajuda a 
totes les economies, ja siguin domèstiques o 
empresarials. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra pregunta? 

Sí, Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Bé, doncs, en principi faria l’última repregunta. 

Demanaria una mica els motius que han impulsat el 
Govern a no presentar aquesta iniciativa, doncs, que 
ha d’ajudar a totes les famílies, la qual, repeteixo, 
compartim, per a les famílies, no per a les persones 
que vénen de fora, però sí que per a les famílies i a 
les empreses, d’incloure aquesta rebaixa dins del 
pressupost. Com molt bé sap el Govern, perquè la 
tramitació del pressupost és una llei, doncs, que té 
una celeritat dins d’aquesta casa, molt més 
important que no la d’un projecte de llei a part. És a 
dir, si aquesta mesura com s’ha vingut fent 
tradicionalment entrés en el pressupost, la seva 
resolució aniria molt més de pressa com a llei pròpia 
que és el pressupost, que no amb una llei a part. 
Simplement demanar, doncs, què ha motivat el 
Govern, doncs, dintre del mateix pressupost, el fet 

de presentar-ho a part, per perdre més temps o per 
no arribar tan aviat,? 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Tot i que la pregunta està fora de context, si el 
Govern vol contestar, és una qüestió del pressupost. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Sr. síndic, el criteri del Govern és absolutament 
divergent del criteri del Sr. Gabriel. Enteníem que 
una llei tan puntual com aquesta amb una mesura 
tan puntual com aquesta i tan destinada al que acaba 
d’explicar el ministre, es pot compartir o no 
compartir, però la seva tramitació podia ser tan 
ràpida que probablement si dijous vinent hi hagués 
hagut Consell, es podia haver adoptat aquest text. I 
per tant, enteníem que la tramitació era molt més 
ràpida que per la via de la tramitació de la llei del 
pressupost. Per això ho hem fet d’aquesta manera 
contestant a la pregunta. 

El Sr. síndic general: 

Alguna repregunta? 

Sr. Joan Gabriel. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Ho faré en format de repregunta, perquè sinó no 
tindria la paraula, com molt bé sé. 

Perdoni Sr. síndic que hagi parlat del pressupost, és 
una eina de reactivació econòmica motivada per la 
pregunta original d’APC, que ha contestat el Sr. 
ministre. Ara intentaré fer la repregunta, doncs: 
havent vist que el Sr. cap de Govern comparteix el 
mateix criteri que el Sr. ministre, entenc, doncs, que 
el Govern comparteix tot el criteri generalitzat? 

El Sr. cap de Govern: 

La contesta és sí. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern, entenc que la contesta és sí. 

Alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la tercera pregunta. 

3. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel  M. I. Sr. Eusebi 

9 



Diari Oficial del Consell General Núm. 12/2009 Sessió ordinària del dia 5 de novembre del 2009 

Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 26 d’octubre del 2009, 
relativa a les mesures que ha pres el 
Govern per evitar que Andorra segueixi 
perdent treballadors el 2009 i el 2010. 
Fou registrada amb el número 957 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009, del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen Calvet. 
Teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

La pregunta és: quines iniciatives o mesures ha pres 
el Govern per evitar que Andorra segueixi perdent 
treballadors el 2009 i el 2010, tal com va passar el 
2008 per segon any consecutiu, i sobretot per evitar 
les conseqüències que se’n deriven? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Respon pel Govern, Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Aquesta pregunta té un lligam molt directe amb el 
que acabem de comentar ara mateix i amb el que 
vam comentar en la darrera sessió de control. És a 
dir, els llocs de treball i la reactivació econòmica són 
dues cares de la mateixa problemàtica, i per tant, 
estem parlant pràcticament del mateix. 

Li tornaré a parlar encara que ho pugui saber o bé 
que critiqui la feina que s’està fent en aquestes 
taules, però per al Govern és molt important el 
treball que s’està fent i els resultats als quals s’estan 
assolint amb aquesta recerca col·lectiva de nous 
nínxols d’activitats, de noves possibilitats de 
diversificació, una nova política de quotes 
d’immigració, també hi ha una de les taules que parla 
de reorientació professional. Per tant, és un treball 
molt important. Certament topem sempre amb les 
mancances legislatives, amb les mancances fiscals 
que vostè abans qüestionava de com podem parlar 
que la fiscalitat ens portarà creixement econòmic i 
nous llocs de treball. 

Doncs, totes aquestes possibilitats de diversificació 
de l’economia andorrana passen inevitablement per 
aquest marc fiscal que ha de permetre, per una 
banda que vingui inversió estrangera, que les 
empreses andorranes puguin exportar serveis, i per 

tant, em sembla que és un debat que hem tingut 
moltes vegades, però que entenc que és important 
recordar que sense aquest marc fiscal estem 
taponant, estem posant dificultat a les possibilitats 
de diversificació i de creixement futur de l’economia 
andorrana. 

També li parlaré d’actuacions potser més concretes 
vinculades a polítiques de treball o polítiques per 
reconduir el màxim els llocs de treballs com són les 
reunions que s’han mantingut amb els sectors d’esquí 
i de l’hoteleria, l’adequació de les polítiques de 
formació per reorientació professional dels sectors 
que es queden en desocupació, a l’ajust de les quotes 
d’autoritzacions que s’ha produït amb una intenció 
de reduir al màxim les quotes amb els sectors afectats 
per la crisi per prioritzar que es doni feina a les 
persones que estan inscrites al Servei d’Ocupació, al 
treball que s’està fent perquè les unions temporals 
d’empreses contractin, en la mesura del possible, 
personal dins d’aquests sectors. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Nomen teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Quan vostès es refereixen a les taules de diàleg, tots 
coneixem que aquestes taules són una clàssica eina 
de recerca qualitativa quan es volen identificar els 
problemes i quan es vol mirar quin és l’estat de la 
qüestió. Això és una feina prèvia. Després vindran 
les mesures, que això no és pas una mesura, és una 
feina prèvia a l’aplicació de les mesures. 

Quant al tema de les quotes, és una de les qüestions 
que vam parlar en la Proposició de llei de xoc contra 
l’atur, que vam entrar, i per tant, estem totalment 
d’acord en revisar tota aquesta qüestió. Crec que 
s’ha d’anar molt més lluny que això, però ara no ho 
parlarem. 

Però el que em preocupa és que nosaltres hem 
preguntat aquí “per evitar les conseqüències que se’n 
deriven”. Hi ha una conseqüència que avui en dia, 
precisament avui, i aquesta darrera setmana, 
preocupa molt a tothom. Perquè darrera de la xifra 
de destrucció del nombre d’assalariats, està clar que 
hi ha persones, famílies afectades, però aquest 
problema, deixant a part el sentiment de cadascú, no 
afecta tan sols a ells. 

Permeti’m que em centri en una conseqüència que 
afecta a tots els ciutadans del país i que vostè no ha 
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fet menció. La reducció de la població salarial afecta 
als ingressos de la CASS, i per tant, canvia totalment 
la realitat de recaptació de la CASS en relació als 
càlculs actuarials sobre els quals la unanimitat 
d’aquesta Sala quan Andorra pel Canvi no en 
formava part, va votar la nova Llei de la CASS. Els 
escenaris sobre els quals es va formular aquesta Llei 
de la CASS, avui en dia no es realitzen. Per tant, 
aquesta destrucció de llocs de treball, té una 
conseqüència que ens afecta a tots, ja que si el 
nombre d’assalariats baixa, els ingressos de la CASS 
baixen. I això és especialment insostenible quan, a 
més, la població beneficiària puja. 

Per tant, quines són les mesures que se’n deriven? 
Vostè aquesta pregunta no l’ha respost: quines 
iniciatives o mesures pensa prendre el Govern per 
evitar les conseqüències que es deriven d’aquesta 
pèrdua de llocs de treball? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula per la dúplica. 

El Sr. Pere López: 

Sí, estic en el torn de dúplica. Del que sí que 
m’agradaria parlar de les conseqüències que se’n 
deriven, és d’una altra mesura que el Govern ha pres 
que és la modificació del reglament de prestació en 
el cas de desocupació involuntària, que també és una 
mesura que a demés d’un innegable component 
social, també té un component econòmic. És a dir, 
aquestes persones que pel motiu que sigui, hi hagi 
una destrucció de llocs de treball, i es quedin amb 
una mancança de recursos, a demés del caràcter 
social que té l’ajuda, és innegable que si aquestes 
persones en permanència no rebessin un suport 
econòmic com la mesura que s’ha adoptat, entrarien 
en una espiral econòmica negativa. Podrien deixar 
de pagar el lloguer, podrien deixar de consumir, o es 
podrien trobar en una situació que traslladarien la 
seva mancança de recursos al global de l’economia. 

Per tant aquesta, evidentment, és en el seu origen 
una mesura de caràcter social, és una mesura 
d’atenció a persones que estan en un moment de 
dificultat, però també, té un efecte econòmic 
important, un efecte multiplicador que aquestes 
persones en el temps que puguin trobar feina, en què 
totes aquestes polítiques d’ocupació o totes aquestes 
polítiques de reactivació que li he comentat, puguin 
ser eficaces, aquesta persona pugui mantenir el seu 
consum, pugui fer front a les seves despeses, i per 
tant, no es produeixi un efecte multiplicador 
negatiu; sinó que es pugui mantenir durant un 

període el seu consum. I per exemple, com havia 
succeït o com pot haver succeït que es deixin de 
pagar alguns rebuts o algunes hipoteques amb la 
conseqüència negativa que això té per al global de 
l’economia. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Nomen teniu la paraula per la repregunta. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Costa molt creure que la pregunta “quines són les 
mesures o iniciatives que pren el Govern per evitar 
que Andorra segueixi perdent treballadors”, la 
resposta sigui que es crea una ajuda social per atur. 

Això ja és el colmo del que podia sentir en aquesta 
Sala. És a dir, li estic preguntant quines són les 
mesures per evitar que es produeixi, i a més a més 
haver de sentir per part d’un economista que la 
prestació social d’aturats s’ha de contemplar com un 
element de motor econòmic per activitat econòmica 
del consum que fan aquestes persones, això ja... 
aquesta no me l’esperava. 

Vostè ho veu així, realment, Sr. ministre? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, evidentment que ho veig així. I respecte a la 
pregunta de les mesures, li he contestat en el primer 
terme. Vostè em parlava en el segon torn de dúplica 
o en la segona intervenció em parlava de les seves 
conseqüències. Ha sigut llavors quan li he parlat de 
la prestació per desocupació involuntària. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Serra teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Serra: 

Gràcies Sr. síndic. 

En el decurs de les respostes que ha fet el Sr. 
ministre a les dos preguntes que ha fet el Sr. Nomen 
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en relació al tema global de reactivació, perquè crec 
que tant l’una com l’altra, en certa manera, parlen 
de reactivació, el Sr. ministre ha fet referència a la 
Taula de desenvolupament econòmic. I no hagués 
intervingut per fer la repregunta, però en un moment 
determinat m’ha semblat entendre que dintre 
d’aquestes taules ha aparegut o s’ha comentat o dit,  
-ja em corregirà el ministre si no és veritat-, que hi 
havia alguns temes legislatius que s’havien de 
retocar, que eren millorables, i que això podia 
representar un fre més enllà de les explicacions 
estructurals, que és el seu mantra habitual, i que 
nosaltres ja hem entès que sigui així. 

Què fa pensar al ministre que en aquestes taules de 
desenvolupament econòmic, que jo entenia fins 
escoltar-lo avui, que era una eina estrictament 
governamental, però al parlar de les lleis i d’aquestes 
coses, no hagués convingut fer participar, també, els 
grups parlamentaris? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Miri, aquestes taules, a demés de ser una proposta 
política, i un compromís polític, tenen la voluntat 
que el Govern, i ha de ser així, aglutini, recuperi, 
sumi, a demés, evidentment de la seva opinió, les 
opinions de tot el sector econòmic i de tot el sector 
social i de tota la societat civil, i que a demés hi 
haurà un compromís. Tot això quedarà 
convenientment documentat, i a partir d’aquí el 
Govern prendrà mesures, algunes que no 
necessitaran tràmit legislatiu i d’altres segurament en 
comportaran. I per tant, semblava que l’única 
manera efectiva de produir això més enllà del 
compromís polític que teníem amb els ciutadans, era 
d’estructurar-ho d’aquesta manera. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la pregunta número 4. 

4. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 

escrit de data 26 d’octubre del 2009, 
relativa a les mesures que ha pres el 
Govern per evitar que el deute/forat 
econòmic del Govern segueixi pujant 
durant el 2009 i el 2010. 
Fou registrada amb el número 957 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009, del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen Calvet. 
Teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

La pregunta és molt breu i diu: quines iniciatives o 
mesures ha pres el Govern per evitar que el 
deute/forat econòmic del Govern segueixi pujant 
durant el 2009 i el 2010 tal com va passar el 2008? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, per contestar-li a aquesta pregunta, penso que 
hauríem d’apel·lar a les responsabilitats polítiques, i 
entendre que el que fem aquí tots plegats, Govern i 
consellers, és fer política, i per tant, ens hem de 
preveure, ens hem d’anticipar, i hem de dibuixar un 
horitzó col·lectiu futur, i que el que avui decidim 
serà determinant. I el Govern assumeix plenament la 
seva responsabilitat, el 2012 o el 2013, però que 
tothom tingui molt clar que la situació que es viu, 
que pateixen avui en dia les finances públiques, 
correspon a un 95% amb les decisions que es van 
prendre els anys anteriors, les que es van prendre, les 
que no es van prendre, les que es van posposar, etc. 

Ens calen dos aspectes fonamentals per encarar 
aquesta situació. Per una banda, dir la veritat, que és 
el que no ha succeït en els darrers anys, fer una 
anàlisi acurada de la situació, i prendre les mesures 
encertades. Però hem de saber que la majoria 
d’aquestes decisions produiran efectes en mig 
termini, tres o quatre anys vista. 

El Govern ja ha fet la primera de les tasques. Ha fet 
una revisió exhaustiva de la situació de les finances 
públiques. Ha presentat un pressupost per a l’exercici 
2010 realista, sense maquillatges pressupostaris, ni en 
el capítol d’ingressos ni en el de despeses, presentant 
quina és la situació davant dels ciutadans. I també 
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estem fent mesures de contenció. S’han pres moltes 
mesures de contenció de despesa salarial, de 
contractació de personal de relació especial, de la 
reducció de despeses de desplaçament, de despeses 
de representació. En el pressupost de l’any 2010, 
com vostè podrà veure quan analitzi el pressupost, 
veurà que hi ha reduccions importants, com per 
exemple del 20% en la partida de telèfon o del 10% 
en la partida d’energia. I jo crec que molts ciutadans 
estan començant a veure que s’està començant a 
posar ordre, i a gestionar de manera més adient el 
pressupost i la gestió a l’Edifici Administratiu. 

Cal un enorme esforç de contenció, però el marge 
que tenim és petit, cal una política de recursos 
humans, però és una política que produirà efectes 
d’aquí a uns anys, cinc, deu, quinze anys. Estem 
treballant per informatitzar i per fer més àgil 
l’Administració, i fer que un dels motors de 
l’economia sigui més potent i més eficient, però 
igualment les accions que s’emprenguin avui, 
informatitzar un Govern no és una acció immediata. 
El seu resultat tardarà uns quants anys a produir-se. 

S’han produït algunes decisions estratègiques quant 
a la centralització de la gestió de certes despeses a 
través d’una Secretaria d’Estat que centralitza, per 
exemple el manteniment dels edificis públics o el 
parc mòbil. S’han produït centralitzacions de serveis 
com ara el d’estadístiques o el de gabinet jurídic. I ja 
en general, aquest Govern se sent en un compromís 
de treballar cap a una major eficàcia i una major 
eficiència del Govern. I en tot cas, el que tenim clar 
és que no volem deixar als futurs governs l’herència 
que nosaltres malauradament ens hem trobat a 
l’Edifici Administratiu. 

Aquestes són les mesures que el Govern està prenent 
i les decisions que s’han d’emprendre quant al 
finançament de l’Estat i al creixement econòmic, que 
ha de ser el motor que ha de permetre, justament, 
amb una major eficàcia administrativa per assolir 
l’equilibri. I novament em porta a parlar del marc 
fiscal. El marc fiscal com a motor de creixement 
econòmic i com a motor, i aquest creixement 
econòmic com a element indispensable perquè en un 
termini de tres o quatre anys es pugui assolir un 
equilibri real de les finances públiques. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Nomen teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí, vist que la resposta ha sigut, doncs, fer una 
revisió, que si les qüestions de maquillatge, si el 
pressupost té maquillatge o no té maquillatge. Els 
maquillatges del pressupost en parlarem en el seu 
moment. Si li sembla bé. 

Informatitzar el Govern, eficàcia, eficiència, tot això 
és així, tot això són elements d’un model de qualitat. 
Està clar. 

Però vostè em parla del marc fiscal i em parla que 
això seran qüestions a més llarg termini. Doncs, 
permeti’m una pregunta adreçada a vostè o al Sr. cap 
de Govern. Ens han d’explicar clarament si les noves 
lleis fiscals de les que ens ha estat parlant sobre els 
rendiments empresarials, sobre els beneficis 
empresarials, ja siguin societats o persones físiques, i 
el nou IVA han de servir o no han de servir per 
evitar que el deute, -deute o forat econòmic, és igual 
la forma que sigui-, del Govern segueixi pujant a 
partir del 2011. Han de servir o no han de servir 
aquestes lleis per evitar que el deute o forat 
econòmic del Govern segueixi pujant a partir del 
2011, si hem d’anar més enllà? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. ministre teniu la paraula per la dúplica. 

El Sr. Pere López: 

Bé, com que ja he fet la meva intervenció, contestaré 
a la pregunta que feia concretament el Sr. Nomen. 

Aquest nou marc fiscal ha de servir per crear els 
mecanismes de creixement de l’economia. I per tant, 
aquest creixement econòmic ens portarà a una 
situació. I ha de ser així. Aquest país ha d’assolir en 
tres o quatre anys, altrament ens situarem en una 
situació de deute públic que suposarà un veritable 
risc per a l’Estat. Però el marc fiscal és el motor del 
creixement econòmic, i per tant, el creixement 
econòmic un cop amb l’IVA, per exemple, quan 
desapareguin els beneficis fiscals o quan des 
d’Andorra es pugui exportar serveis a l’exterior, o 
quan es pugui acollir inversió estrangera, o quan 
l’activitat dels no residents pagui impostos a 
Andorra, doncs, ens situarem en una situació més 
favorable del dèficit de l’Estat. Però sobretot el marc 
fiscal ha de suposar el creixement econòmic, i és el 
creixement econòmic el que ens portarà l’equilibri a 
les finances públiques. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí, si hem permet repreguntar, perquè m’agradaria el 
màxim de precisió en això. Li agrairia al Sr. ministre 
que ell és capaç de fer-ho amb tota la precisió i li 
agrairia que fes aquesta precisió. 

Jo vull tenir molt clar si des del Govern veuen 
aquestes lleis fiscals com a motor econòmic? Això, 
d’un IVA com a motor econòmic fa temps que no ho 
havia sentit. És una cosa nova per a mi. IVA-motor 
econòmic, doncs, és nou, això és nou! 

I un impost sobre el benefici motor-econòmic, doncs, 
aquest també és nou! 

El que sí que entenc, és que si creem un marc per 
establir convenis de doble imposició, això serà un 
motor econòmic. Però això és molt més i això no 
serà pas al 2011, ni al 2012, això és a deu anys vista. 

Malauradament, per crear tota la bateria de 
convenis, per crear tot el canvi de model econòmic... 
un canvi de model econòmic no es fa en dos anys. 
Això ho sabem tots. I tan de bo, m’equivoqui, i tan 
de bo es fes més ràpid. 

La pregunta era molt concreta, és: amb aquests 
impostos, que pensen posar vostès, deixarem de tenir 
dèficit a partir del 2011 o no? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Amb aquests impostos no deixarem de tenir dèficit el 
2011. Li estic parlant que el creixement econòmic, 
que efectivament trigarà uns anys, serà el que ens 
portarà l’equilibri a les finances públiques. 

Quant al qüestionament que l’impost de societats és 
motor o no econòmic, vostè ha parlat dels convenis 
de doble imposició. El Govern creu, no sé si vostè 
discrepa, que l’únic camí per establir convenis de 
doble imposició és que el Parlament, el Consell 
General, adopti una llei d’impost sobre societats. I a 
partir d’aquí, aquest objectiu indispensable per al 
creixement econòmic i per a la signatura dels 
convenis de doble imposició serà possible. Aquesta 
és l’opció que ha triat el Govern. Em sembla que no 
n’hi ha gaires altres, i per tant, s’ha d’entendre 
aquest projecte d’impost sobre societats i la fiscalitat 
directa com un element de motor econòmic. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Nomen. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Tinc una repregunta, però abans permeti’m 
contestar a la pregunta que em fa el Govern, en el 
sentit, què és el que crec? 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen... 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí o no? 

El Sr. síndic general: 

Teniu la paraula per posar una repregunta sobre el 
tema. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Molt bé, doncs faré una repregunta. 

Un impost de societats és un dels elements 
juntament amb l’impost sobre les rendes de les 
persones físiques, més un impost sobre les rendes dels 
no residents, més l’intercanvi d’informació són els 
quatre ingredients per signar convenis de doble 
imposició. Això ho sabem tots. 

Però per fer això, no cal augmentar la pressió fiscal 
del país. És molt important la resposta que ens ha 
donat vostè ara de dir que la posició del Govern és 
que entén perfectament que amb aquests impostos 
vostès no veuen que sigui la forma d’evitar el forat 
pels propers anys. 

Com pensen evitar el forat pels propers anys, perquè 
la situació d’endeutament és insostenible? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Jo crec, Sr. Nomen, que li he contestat vàries 
vegades a la mateixa pregunta. El creixement 
econòmic és el que portarà l’equilibri dels comptes 
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públics en uns anys, no evidentment el 2011 ni el 
2012, ni el 2013 segurament, però ens hi anirem 
atansant. El marc fiscal és l’eina imprescindible de 
propulsió del creixement i de noves oportunitats 
econòmiques per aquest país. Per tant, això va per 
passos. Igual que els convenis de doble imposició. 
Primer va la fiscalitat i després vénen els convenis de 
doble imposició, després ve la exportació de serveis i 
la inversió estrangera. Per tant, el que s’està fent 
amb uns projectes de llei que no avancen és retardar 
aquest calendari. Els passos són seqüencials, i per 
tant, el primer que cal fer és aprovar aquest marc 
fiscal que és el primer dels passos de creixement, 
d’impuls i de motor de l’activitat econòmica. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Perquè aquest és un debat que considero molt 
interessant, ja que estem parlant d’una de les coses 
que afectarà més a la societat andorrana per les 
qüestions de gran importància econòmica que estem 
parlant en aquests moments, amb la transcendència 
social que això té. 

Si el Govern és conscient que amb aquestes lleis 
fiscals, amb aquesta bateria de lleis fiscals que 
proposa no tindrem solucionat el problema del forat, 
de l’endeutament fins el 2011-2012 o fins i tot, 
potser, 2013. Estem convençuts que el que cal és, a 
més de totes aquestes iniciatives, posar-nos tots junts 
per emprendre iniciatives que a curt termini, no el 
creixement d’activitat econòmica que comportaran 
els convenis de doble imposició, sinó fer pols de 
reactivació econòmica a curt termini. 

Per això m’agradaria saber l’opinió del Govern, si 
estaria disposat o no estaria disposat a crear unes 
taules de treball conjuntes amb l’arc parlamentari, 
per treballar en aquesta qüestió de com tirar 
endavant les solucions. Perquè si vostè em diu que 
no saben com tapar aquest forat d’aquests anys i que 
el tindran, i que amb aquestes lleis fiscals no ho 
solucionaran, crec que és molt important tenir la 
resposta a aquesta pregunta que és cabdal per al 
present i el futur del país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen, però li voldria recordar que no 
estem en un debat, estem en una sessió de preguntes 

al Govern, i en tot cas, el debat s’hauria de plantejar 
d’una altra manera. El Reglament del Consell té 
previst com es pot plantejar un debat sobre el tema, 
pot venir des del Govern o pot venir des dels grups 
parlamentaris. Llavors demanaria que no es 
tergiversés la sessió que estem celebrant que és una 
sessió de preguntes al Govern. Si el Govern vol 
contestar a la pregunta, però està fora del tema. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

En primer lloc, per compartir l’opinió que acabeu de 
manifestar. Entenc que més que una repregunta 
estàvem assistint a una proposta, i entenem que no 
és aquí que li correspon al Govern de contestar-la. 

I en segon lloc, la repregunta, si repregunta era, 
semblava que deia que el Govern hauria reconegut 
que no sabia com sortir del dèficit. Mai, en cap de les 
respostes del ministre s’ha dit això. El Govern el que 
torna a contestar, sense maquillatges, és que seria 
il·lusori pensar que en qualsevulla de les hipòtesis i 
en qualsevol de les polítiques, d’aquí al 2012 es pot 
haver resolt l’endeutament públic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Serra teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Serra: 

Gràcies Sr. síndic. 

Faig una repregunta perquè avui s’han manifestat al 
llarg del debat, doncs, jo crec que coses de 
moltíssima importància. S’ha dit aquí, ho ha dit el 
Govern, ho ha dit per boca del seu ministre, que 
estarem en dèficit pressupostari fins el 2011. Això 
crec que ho ha dit amb aquestes paraules. I que al 
seu entendre, doncs, quan el creixement arranqués, 
aquest dèficit es recuperaria. 

La meva pregunta és: això vol dir que el Govern 
abandona completament la possibilitat que hi hagi 
un equilibri pressupostari al llarg de tota la 
legislatura? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra. 

Li recordo que no estem en un debat, estem en una 
sessió de preguntes al Govern. 
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Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Miri el Govern fa números realistes. El pressupost de 
l’any 2009 es va presentar equilibrat i tancarem amb 
un dèficit de 120 o 130 milions d’euros, i per tant, 
fem els números com cal fer-los. Per tant, l’any 2010 
hem presentat el pressupost que ens semblava que 
corresponia a la realitat, i totes aquestes 
recuperacions, tot aquest motor de creixement 
econòmic, mentre no avancin i si costa fer avançar 
una llei com la del cànon, entenc que les lleis fiscals 
són les lleis fonamentals. I per tant, tota aquesta 
reactivació econòmica, tot el treball, totes les 
oportunitats que se’ns presenten al davant, que 
també s’estan treballant en aquestes taules de treball, 
depenen essencialment d’aquests avenços. 

I per tant, el Govern no pot fer números ara al 2013, 
però en tot cas, si el calendari del Govern, amb el 
qual el Govern hi està treballant, i per això vam 
entrar les lleis aquest estiu, és perquè el nou marc 
fiscal estigui en vigor l’1 de gener del 2011. Ens 
podríem trobar davant la possibilitat que un 
pressupost del 2013 estigués efectivament equilibrat, 
no amb trucatges comptables, difícilment abans. En 
tot cas, si el nou marc fiscal i per tant totes les 
possibilitats de creixement i de diversificació de 
l’economia no entra en vigor l’1 de gener del 2011, 
doncs, això segurament no serà possible. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

A la pregunta inicial, de quines iniciatives o mesures 
a pres el Govern per evitar que el deute/forat 
econòmic es repeteixi, i ja que anem cap al llarg 
termini, i vista la resposta del Sr. cap de Govern que 
ens ha afirmat que el 2012 quedarà solucionada la 
qüestió del deute públic. Una afirmació que m’ha 
deixat... ha dit que sí o que no?... Que no quedarà? 
Bé. Doncs, si no quedarà solucionada la qüestió del 
deute públic el 2012, la pregunta és: quines són les 
iniciatives que ha pres el Govern per evitar, repetint 
la pregunta, per això és una repregunta, quines són 
les mesures que pensa prendre el Govern per evitar 
que això es produeixi? O la resposta és que no en 
tenen? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Una repregunta és una segona pregunta Sr. Nomen. 
És lliure de preguntar tantes vegades com vulgui la 
mateixa cosa. Això és una altra. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sr. síndic. 

Jo penso que ja li he contestat a bastament a la 
repregunta que vostè ha fet. Potser en la seva 
intervenció s’ha confós a l’inici de la seva 
repregunta. I jo crec que ja hem explicat a bastament 
quines són les accions que s’han pres, les que es 
prenen a mig termini, quina és la situació i quin és el 
calendari del Govern per redreçar l’equilibri dins dels 
pressupostos de l’Estat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. ministre és increïble, des de la segona vegada que 
tenim l’oportunitat de participar en el control al 
Govern, jo crec que participem a la classe del Sr. 
ministre de Finances. No ens toca jutjar, estem a 
repreguntes i com a repreguntes he de repreguntar, 
no valorar la seva puntuació, però cregui que com a 
respostes seria zero, i com a oratòria li posaria quasi 
un 50%, perquè se’n surt molt bé. Llàstima que no 
contesti. 

La meva repregunta és molt simple i he de demanar 
que al principi de la seva intervenció com a resposta 
a la pregunta originària, diu que la culpa, -com 
sempre, no pot ser d’altra manera, i així ho han de 
dir-, de tot l’estat financer o del dèficit de l’estat 
financer, és dels anteriors. És lògic que hi tenen molt 
a veure. I la solució d’aquest deute passa per treballar 
tots junts. Ho he entès bé? És a dir, vostè ha dit que 
els responsables són els que hi havia fins ara, no els 
que no tenien acció de govern, evidentment, i la 
solució que hem de tenir a partir d’ara són tots els 
que estem aquí assentats més el pressupost. És 
exactament el que ha dit vostè? Suposo que les actes 
m’ho haguessin confirmat, però ja que estic aquí li 
vull demanar. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Joan Gabriel. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

El que jo he dit, Sr. Gabriel, és que els comptes de 
l’any 2009 depenen poc de les decisions que es 
prenguin l’any 2009, depenen de les decisions que es 
van prendre al 2005, 2006, o com he dit, també, les 
quines no es van prendre. Les decisions que prenem 
ara seran determinants pels comptes del 2012 i del 
2013. Això és el que he dit. O si més no és el que 
volia dir. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Sr. ministre, abans que el Sr. síndic no em torni a 
donar la paraula, perquè em dirà que estic demanant 
sempre el mateix, és que m’agradaria que em 
contestés, si pot ser, és clar. Si no pot ser i si em 
tornar a contestar amb evasives ja no demanaré res 
més. Ja entendré que no em sap contestar. 

Vostè quan ha començat la seva intervenció ha dit 
textualment, i si no a les actes em remeto, que la 
culpa del deute és dels governs anteriors per no 
haver pres certes mesures. I que vostès avui confien 
que la sortida d’aquest deute és cosa de tots. Jo li 
demano si vostè ha dit això, i a més a més hi he 
afegit el pressupost. És molt simple la pregunta. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sr. Gabriel, no és que no sàpiga contestar-li és que 
potser no li agrada la contesta que li acabo de donar. 
I a més ho tinc aquí escrit. El que jo he dit, -torno a 
insistir-, és que els comptes del 2009 depenen en un 
95% de les decisions que es van prendre. I aquí 
parlava que les decisions que ara prenguem i que 
estàvem fent política, i que política vol dir preveure, 
vol dir anticipar-se. I torno a dir exactament els 
termes que emprava anteriorment, i dibuixar 
l’horitzó col·lectiu del futur, aquestes decisions, les 
que es prenguin ara tindran una gran incidència en 
els comptes del 2012 o del 2013. Molt poc es pot 
actuar ara sobre els comptes del 2009. Els comptes 

del 2009 vénen condicionats per les decisions que es 
van prendre o per les que no es van prendre, o les 
que es van posposar els anys anteriors. Això és el que 
he dit en la meva intervenció. Potser vostè ha fet 
una interpretació particular. I és el que he dit en la 
repregunta anterior. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sra. Olga Adellach. 

La Sra. Olga Adellach: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Vostè creu, Sr. ministre, que aquest Govern pot 
prendre iniciatives o mesures per evitar que el deute 
econòmic del Govern segueixi pujant el 2010 o el 
2011? La resposta em sembla que és molt concreta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Li he dit les mesures que ha pres aquest Govern i 
mesures que no tindran una incidència sobre el 
2010, la tindran sobre el 2009. L’altre dia el Sr. cap 
de Govern contestava a una pregunta de la reducció 
de la despesa salarial. La reducció que s’havia 
produït de la nòmina abans de l’entrada del Govern, 
i després del Govern. 

Hi ha decisions que s’han pres i decisions que s’estan 
prenent que tenen un impacte directe, ja no sobre el 
2010 sinó sobre el 2009. Però el seu marge és escàs, 
és a dir són decisions importants, decisions que 
marquen una línia, una voluntat de gestió, decisions 
en gestió de recursos humans, d’una administració 
més àgil, hi ha decisions d’informatitzar 
l’Administració que és un element essencial i en el 
qual feia molts anys que no s’invertia. Però 
evidentment, el seu resultat serà un el 2009, un el 
2010, i a mesura que passin els anys i que aquest 
resultat es pugui visualitzar, serà més gran. 

Però ja hi ha decisions que tenen un impacte directe 
d’estalvi, no sobre el 2010, sinó sobre el 2009. I vostè 
haurà tingut oportunitat, si ho ha vist o sinó ho 
veurà properament, que el pressupost del capítol 1 
de les despeses de personal de l’any 2010 és inferior 
al pressupost de l’any 2009. I per tant, aquestes 
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mesures tenen ja un impacte; un impacte tant en el 
pressupost com en els comptes de l’any 2009. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra paraula? 

Sí, Sra. Olga Adellach. 

La Sra. Olga Adellach: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Per tant, de la seva resposta he d’entendre que és sí o 
que és no? És a dir, vostè creu que aquest Govern 
pot prendre iniciatives o mesures per evitar que el 
deute econòmic del Govern segueixi pujant el 2010 
o el 2011? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre. 

El Sr. Pere López: 

La resposta, Sra. Adellach, és sí. Li he dit sí, i ja li he 
explicat en la meva primera intervenció quines són 
aquestes mesures, i no només sobre el 2009, sinó 
també sobre el 2009. En tot cas, els comptes que 
hem presentat en el pressupost, amb un pressupost 
que s’adiu a la realitat, ens fa preveure un tancament 
per a l’any 2010 amb una situació millor que la del 
2009. Però les decisions ja s’han pres i la resposta, 
per tant, és sí. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Jo he entès que la consellera Adellach feia la 
pregunta per saber si vostè creia que el deute públic 
pujarà el 2010, i que es podria fer mesures per evitar 
que el deute públic pugés el 2010. I li ha preguntat 
dos vegades. I vostè ha contestat dos vegades que sí. 

I al mateix temps vostè ens ha presentat un 
pressupost amb un dèficit de 77 milions. 

Jo no entenc del què parlem aquí. És a dir, si vostè fa 
un dèficit de 77 milions, què vindrà una ONG a 
cobrir això? És clar que li pujarà el deute públic. 
Exigeixo una mica més de rigor en això... 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen, una repregunta si us plau. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

A vostè que li sembla aquesta qüestió? Vostè creu 
que amb un pressupost amb un deute de 77 milions 
no augmentarà el deute públic el 2010? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Miri, el debat del pressupost ja el farem quan 
correspongui. El Govern ja ha explicat les mesures 
que està prenent i ha explicat quina és la situació 
actual de les finances públiques i quina és la previsió 
a mig i llarg termini. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Gràcies Sr. síndic. 

Només una repregunta molt senzilla i molt fàcil. 

Sr. ministre, crec, o malauradament no contesta, 
crec que entrem en contradiccions, però no vull 
entrar en aquest debat perquè no forma part de la 
pregunta original. Només li vull repreguntar si creu 
que val la pena tornar a formular aquesta pregunta 
per un proper Consell, per no allargar-nos més, ja 
que l’ordre del dia és molt extens, i si es llegeix les 
actes del Consell per veure vostè les contradiccions 
que hi ha i totes les no informacions que ens ha 
donat. És a dir, si creu que ho deixem aquí, i ho 
deixem per una propera sessió i fer aquest exercici o 
continuem fent l’exercici de demanar-li el que 
creiem que opina sobre la pregunta original motivada 
d’aquest Consell. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Joan Gabriel, jo demanaria que en tot cas, que 
vostè sap prou bé que qui dirigeix el debat en aquest 
cas sóc jo. Tenim l’ordre del dia que tenim, i 
posarem el número d’hores que sigui necessari. I de 
moment, que jo sàpiga, en cap moment no he tallat 
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la paraula a cap conseller que volgués posar una 
pregunta. 

Us demanaria, això sí, que poséssiu la pregunta de 
forma clara i no reincident en la mateixa cosa. Si 
considereu que no se us ha contestat, poseu la 
pregunta. Em sembla perfecte. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Sr. síndic, vaig tenir el gran temps de dirigir aquesta 
Sala que vaig fer amb molt honor i molt orgull, i no 
pretendria des d’aquest escó, i menys des de 
l’oposició de continuar fent el que feia, no per ganes 
perquè realment li envejo el seu gaudiment i li dic de 
manera molt simpàtica. No és la meva intenció i 
vostè ho sap. 

La meva repregunta és molt concreta, li demano al 
Sr. ministre si creu que podem continuar perquè ens 
contesti o esperem per tornar a repreguntar quan 
hagi llegit el llibre d’actes d’aquesta Casa i vegi les 
contradiccions i les no respostes que ha donat. Crec 
que no em poso al lloc de ningú, i la repregunta és 
molt concreta i va directament lligada amb la 
pregunta. 

Si vostè creu que no és oportú com a vostè li toca, 
em retira la meva repregunta, i jo, com no puc fer 
d’altra manera, doncs, tancaré el meu micro i callaré. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

No hi ha resposta? 

Doncs, no hi ha resposta. 

Alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la pregunta següent. 

5. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 26 d’octubre del 2009, 
relativa a la notícia apareguda en premsa 
que cap comú s’até al criteri de 
suficiència entre ingressos i despeses de 
funcionament i com pot afectar aquesta 
realitat a les futures transferències del 
Govern als comuns. 
Fou registrada amb el número 957 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009, del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen Calvet. 
Teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

La pregunta és breu i és si el Govern pot confirmar o 
desmentir, a partir de les dades que disposa el 
Govern, la notícia apareguda en premsa que cap 
comú s’até al criteri de suficiència entre ingressos i 
despeses de funcionament i com pot afectar aquesta 
realitat a les futures transferències del Govern als 
comuns? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Respon pel Govern, Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Govern no disposa de la informació referent al 
complement per part dels comuns de l’article 11 de 
la Llei de les finances comunals. El Govern entén 
que no és la seva competència d’acord amb el 
principi constitucional d’autogovern dels comuns 
controlar el compliment de les lleis per part dels 
comuns. 

I finalment, l’única previsió en l’actual marc 
legislatiu que pot afectar a les transferències 
s’estableix en l’article 47 de la Llei de les finances 
comunals davant d’una eventual superació del límit 
màxim d’endeutament per part dels comuns. I en 
aquell cas serà el Tribunal de Comptes el que haurà 
d’informar al Consell General sobre aquest fet. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Nomen teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Impressionant! És a dir, política vol dir preveure. 
Com vostè ha dit i ha repetit vàries vegades. 

És sorprenent que el Govern ens digui que bé, que ja 
veurem el que passa i serà el Tribunal de Comptes 
que ens ho dirà. 

Les xifres d’endeutament dels comuns són més que 
preocupants i els comuns han expressat clarament la 
seva preocupació. El no compliment del criteri de 
suficiència, tots sabem que és insostenible de tots els 
costats. 
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Des d’Andorra pel Canvi portem mesos demanant la 
formació d’una taula de treball conjunta entre 
comuns, Govern i totes les forces de l’arc 
parlamentari per tirar endavant una nova relació 
Govern-comuns que sigui sostenible, de comú acord 
entre totes les parts, i donar solució a això. 

I aquí mateix ens comprometem a treballar tant com 
calgui sobre aquesta qüestió. Però es pot 
comprometre vostè, també, a tirar endavant aquest 
projecte inajornable, o caldrà esperar que sigui el 
Tribunal de Comptes el que ens digui, “mira ja hem 
picat contra la paret”? Caldrà esperar que tot salti 
pels aires i que el Govern hagi de bloquejar les 
transferències segons l’article 47? És aquesta la seva 
posició? O no li semblaria millor que ens poséssim a 
treballar tots junts per evitar d’arribar a aquest punt? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula per la dúplica. 

El Sr. Pere López: 

Sí, no faig torn de dúplica perquè la contesta era 
molt clara i molt concreta. I ara estava tornant a 
llegir la Constitució pel que fa al principi 
d’autogovern dels comuns, i sobre el que ha de 
vetllar per al compliment dels comuns, sobre el paper 
del Tribunal de Comptes, i no sé si vostè ha fet 
anteriorment aquest mateix exercici. 

Per tant, el Govern no pot actuar en aquest sentit. 
Dins del que estan preveient els comuns en el 
compliment de la llei, i el cos legislatiu que hi ha 
avui en dia, és a dir el que està aprovat, i per tant, la 
resposta a la seva pregunta sobre el criteri de 
suficiència, ja li he manifestat anteriorment. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra paraula? 

Passem, doncs, a la pregunta següent. 

6. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 26 d’octubre del 2009, 
relativa a les declaracions del Sr. cap de 
Govern sobre el nombre exagerat de 
baixes mèdiques. 

Fou registrada amb el número 957 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009, del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen Calvet. 
Teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

En l’entrevista del lector publicada a un diari del 
país, vam llegir que una ciutadana va preguntar al 
cap de Govern si era normal que la CASS tingui un 
dèficit quan som una població jove, i el cap de 
Govern va respondre, i el cito textualment: “Entre 
molts maldecaps hem descobert que el dèficit [de la 
CASS] està fora de control. Una part ve del nombre 
exagerat de baixes. Hi ha gent que n’abusa...”. 

Llegir unes declaracions del cap de Govern afirmant 
que a Andorra hi ha un nombre exagerat de baixes 
és una afirmació greu contra el sistema sanitari 
andorrà, ja que les baixes no se les atorga un 
mateix/a, el que pretén abusar del sistema, sinó que 
necessàriament ha d’haver-hi un metge que permeti 
aquesta hipotètica situació d’abús donant la baixa al 
que no la necessita, i a més, que hi hagi un servei de 
control que no detecti aquests hipotètics abusos que 
ara ha detectat el nostre cap de Govern. 

Sr. cap de Govern, ens pot explicar exactament en 
què consisteixen aquests abusos que vostè ha 
denunciat públicament, és a dir si vostè ha detectat 
que hi ha uns metges que col·laboren en aquest abús 
i/o que els mecanismes de vigilància del sistema 
sanitari no funcionen? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Pel Govern, Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Primer, Sr. Nomen li faré dues precisions inicials. 

La primera és que la situació econòmica de la 
seguretat social andorrana no es pot tractar 
seriosament i en profunditat, i estic segur que vostè 
hi estarà d’acord, en els pocs minuts que el 
Reglament dóna a la tramitació d’aquesta pregunta. 

La segona és que cal situar les declaracions que 
motiven la seva pregunta en el seu context. Una 
entrevista d’una hora llarga amb quatre ciutadanes 
que no són periodistes i que estaven legítimament 
preocupades per la seva situació personal i la dels 
seus familiars, forçosament, la transcripció que es fa 
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d’aquella hora llarga de conversa ha de ser sintètica, 
reduccionista i poc matisada. 

En tot cas, sí que vaig dir i ho repeteixo ara que, al 
meu entendre, hi ha un nombre exagerat de baixes 
que han fet augmentar la despesa de la branca 
malaltia en uns percentatges que van del 12 al 17% 
en uns anys en què la població no ha pas augmentat 
en el mateix percentatge, més concretament, quan 
manca encara el darrer trimestre 2009. Comparant 
les baixes per malaltia entre el 2008 i fins el setembre 
del 2009, han augmentat ja de l’11,3%. Les baixes 
per accident de treball pel mateix període i faltant 
tres mesos, han augmentat ja del 20% fent el 
comparatiu que he dit del 2008, nou mesos del 2009. 

Tota la resta de la seva pregunta en relació a 
l’eventual actuació mèdica, no formava part de la 
meva declaració a la premsa ni dels meus 
comentaris, i per tant, sembla més aviat una opinió 
seva, que no estic en consideració de rebatre o de 
contestar la pregunta que em formula. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí, em sorprèn la declaració del Sr. cap de Govern 
dient que la qüestió de l’actuació mèdica queda fora 
d’aquesta qüestió. Jo no entenc pas com una baixa es 
pot donar sense que hi hagi un metge que la firmi. 
Però potser vostè pot pensar en alguns escenaris que 
això sigui possible. 

En tot cas estem davant d’un cas flagrant del que 
passa quan no existeix un model de gestió de la 
qualitat en una administració. La nostra 
administració andorrana, la CASS, el SAAS i la 
resta d’elements que giren al voltant d’aquest 
concepte d’administració necessita de forma urgent i 
immediata, una gestió de qualitat. 

Andorra pel Canvi porta mesos demanant que el 
Govern lideri la creació d’una taula de treball entre 
el Govern i tots els grups parlamentaris per fer les 
reformes legislatives necessàries per assolir un model 
de qualitat a tota l’Administració. 

Però de moment vostès no s’atreveixen a fer aquesta 
reforma imprescindible per mantenir i millorar els 
serveis a Andorra, i avui, aquests dies, estem veient 
com està esclatant davant nostre tot el tema de la 
seguretat social. Quin dia podrem començar a 
treballar junts per fer el que Andorra necessita, i 
perquè no hi hagi problemes d’interpretacions? Ho 
pregunto aquí davant de tothom, perquè quedi ben 

clar, quin dia ens podrem posar tots a treballar junts 
per tenir un model de qualitat a l’Administració 
andorrana amb prioritat absoluta vers la qüestió de 
la sanitat? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern teniu la paraula per la dúplica. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, nosaltres ja fa dies que estem treballant en la 
modificació de diverses pràctiques i de diverses 
orientacions que no ens semblaven adequades a la 
gestió de qualitat que vostè esmenta, i, a més a més, 
hem treballat amb la Caixa Andorrana de Seguretat 
Social per tirar endavant un pla de viabilitat del 
sistema de salut amb mesures concretes, després de 
fer una anàlisi de la situació. 

Torno a dir el que he dit en la contesta, si el que 
vostè planteja és un debat, aquest debat em sembla 
que el Sr. síndic s’hi ha referit abans, el pot demanar 
el Govern o el poden demanar els grups 
parlamentaris, i ben segur que caldrà fer-ho, però ho 
hauríem de fer, insisteixo, en el marc d’un debat 
específic sobre la política de seguretat social, sigui en 
comissió sigui en el ple del Consell. Però no crec que 
puguem fer-lo en el marc de les preguntes-respostes. 
En tot cas, és l’opinió del Govern, respectant, no cal 
dir-ho, l’opinió de la Sindicatura. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Nomen. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Per la resposta veig, doncs, que el Govern això ho 
està fent sol i ho pensa fer sol. I si ho pensa fer sol i 
ho fa sol, permeti’m que li pregunti quines són les 
mesures que pensa prendre el Govern o la CASS 
contra els hipotètics metges o servidors públics que 
han col·laborat en aquests increments de baixes, en 
aquests abusos de baixes, que segons vostè va dir 
textualment, han posat a la CASS en una situació de 
dèficit fora de control? 

I alhora, permeti’m, també, acabar d’entendre la seva 
afirmació: un increment del 12 o del 17% de baixes, 
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vostè creu que aquest és l’origen del dèficit fora de 
control de la CASS? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sr. Nomen vostè té l’habilitat reiterada de sempre 
donar per assentat afirmacions que hauria fet el 
Govern o en aquest cas el cap de Govern, que no he 
fet. I per tant, doncs, malament li puc contestar 
repreguntes formulades sobre la base d’una afirmació 
que vostè pretén que he fet jo quan no l’he fet. 

En primer lloc, en l’entrevista aquesta que ja he 
explicat, l’he volgut situar... vostè no vol admetre la 
situació de l’entrevista, en mitja pàgina no és 
possible resumir el que s’ha dit durant una hora. En 
cap moment, en la part publicada, -ja no dic en la 
part que no ha estat publicada, que tampoc ho vaig 
dir-, però en la part publicada en cap moment es diu 
que el dèficit de la seguretat social ve provocat 
essencialment pel nombre de baixes. Ho dono com a 
exemple. 

Tota l’altra qüestió dels metges, jo no li contestaré, 
perquè jo no ho he dit. Potser en una altra sessió de 
control estarem en situació de dir-li, doncs, miri sí, la 
Caixa Andorrana de Seguretat Social ha detectat a 
través del control mèdic que fa la pròpia caixa, 
doncs, que determinats especialistes, determinats 
metges, determinats professionals estan tenint una 
actuació que no és correcta. Com que jo això no ho 
sé, jo no li diré. Però és clar, vostè no em pot 
preguntar pretenent que jo he dit això. Jo això no ho 
he dit. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Jo agrairia al Sr. cap de Govern que intentés 
contestar a la pregunta sense jutjar massa aquests 
consellers. Perquè miri, jo sí que li citaré a vostè. 
Vostè sí que ho va dir això, o almenys la premsa ho 
va recollir, diu: “Entre molts mals de cap, hem 
descobert que el dèficit està fora de control, una part 
ve del nombre exagerat de baixes”. 

Aleshores, permeti’m una pregunta: quines són les 
mesures concretes que ha pres fins el dia d’avui per 
frenar aquest, segons les seves paraules, descontrol 
del dèficit degut a les baixes? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, tal com li he contestat ja, hi ha un pla de 
viabilitat en marxa. En el marc d’aquest pla de 
viabilitat es farà una anàlisi concreta de la situació 
concreta. I una vegada s’haurà analitzat l’evolució de 
les baixes i si aquestes baixes estan justificades o 
estan algunes injustificades, es prendran les mesures 
escaients. I en el moment que es prenguin, 
evidentment, que n’informarem degudament al 
Consell General. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Alguna altra pregunta? 

Sí, Sra. Montserrat Gil. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Sí, Sr. cap de Govern, únicament demanar-li, si 
aquest pla de viabilitat s’ha treballat amb el Col·legi 
de Metges, amb tots els agents implicats o únicament 
l’ha treballat el Govern amb la CASS? 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Aquest pla de viabilitat l’ha treballat el Govern amb 
la CASS en una primera fase, i després es parlarà 
amb tots els agents afectats, que no és únicament el 
Col·legi de Metges, també el Col·legi de 
Farmacèutics, el Col·legi de Llevadores i 
d’Infermeres i tots els professionals que estan 
implicats en la gestió de la salut de les persones del 
nostre país. Però algú l’havia de començar i el 
Govern entén que s’havia de treballar inicialment a 
la base, i la base és el Govern i la Caixa Andorrana 
de Seguretat Social, com vostè sap. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Alguna altra pregunta? 

Passem a la pregunta número 7. 

7. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 26 d’octubre del 2009, 
relativa a les declaracions del Sr. cap de 
Govern sobre el canvi de model de 
seguretat social més a l’espanyola. 
Fou registrada amb el número 957 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009, del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen Calvet. 
Teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

A la mateixa entrevista ja citada, el cap de Govern 
va respondre: “Un altre problema és que no estem en 
condicions d’aguantar el cost enorme de la lliure 
elecció d’hospital de categoria de fora. Haurem 
d’anar cap a un model de seguretat social més a 
l’espanyola i això causarà molt dolor econòmic als 
agents del sistema, però no podem aguantar més”. 
Sr. cap de Govern, ens pot explicar clarament què 
significa per a vostè que Andorra ha d’anar cap a un 
model de seguretat social més a l’espanyola i quin és 
el dolor econòmic que això causarà als agents del 
sistema? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. Nomen, li faig les mateixes dues precisions 
inicials que en la resposta anterior. 

La primera és que aquest és un debat, com ja he dit i, 
doncs, em repeteixo, que l’hauríem de fer, al meu 
entendre, en un marc de minutatge diferent. 

La segona és que les declaracions que motiven la 
seva pregunta com en la pregunta anterior, s’han de 
veure en el seu context, una entrevista d’una hora 

llarga amb quatre persones afectades per problemes 
personals o a les seves famílies, i preocupades per 
una situació personal. Forçosament, per reduir això a 
menys de mitja pàgina, doncs, la transcripció de la 
conversa ha de ser sintètica, reduccionista i poc 
matisada. 

Dit això, una de les responsabilitats encomanades a 
l’actual Ministeri de Salut és definir la cartera de 
serveis, és a dir, tant a Andorra com a fora 
d’Andorra, i definir pel que fa als hospitals de fora, 
per dir-ho en aquests termes col·loquials que poden 
sortir en la meva entrevista, centres de referència 
identificats com a tals per les autoritats de salut 
d’Andorra en base a criteris d’acolliment, de 
seguiment, de continuïtat assistencial i d’intercanvi 
de dades, evidentment entre hospitals. 

Per primera vegada, han volgut atribuir al Ministeri 
de Salut l’autoritat de definir aquells centres en 
coordinació amb la CASS. Això permetrà evitar, al 
nostre entendre, haver de suportar costos sovint 
exagerats, racionalitzant les derivacions a l’estranger, 
tot vetllant perquè progressivament s’adquireixin 
noves competències a Andorra que garanteixin la 
prestació al país, aquí a Andorra, de serveis avui 
derivats a fora. 

Executar una política sanitària assumint la definició 
d’una política de derivació amb criteris de qualitat, 
no ens aparta del model bàsic de seguretat social que 
volem preservar. La referència d’anar vers el model 
espanyol, s’ha d’entendre, doncs, en el sentit d’anar 
cap a reforçar el control i la racionalització de la 
despesa. 

Finalment, la referència al dolor econòmic, que 
també em pregunta, s’ha d’entendre en el sentit que 
el control de la despesa a càrrec de la CASS en 
medicaments i serveis assistencials, pot comportar 
alguna reducció en els ingressos actuals d’alguns 
professionals. I en això Andorra no pot continuar 
sent diferent. Tots els països estan confrontats als 
mateixos reptes de gestió i de control. La qual cosa 
condueix a una regulació similar, per exemple amb 
co-pagaments i sistemes de finançament adequats. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Nomen teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Doncs, es veu que tindrem aquest dolor econòmic a 
sobre del dolor físic, no? I miri, quan vostè diu que el 
model espanyol s’ha d’entendre des del punt de vista 
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de control i la racionalització de la despesa, si ens 
sentissin els espanyols em sembla que tindrien alguna 
cosa a dir. 

Però jo estic francament confós amb aquest model 
espanyol. Vostè parla de la importància de la cartera 
de serveis. Doncs, permeti’m, perquè ha sigut 
apassionant llegir-se les lleis noves de la seguretat 
social, la de sanitat i la de l’exercici de professions 
liberals i col·legis i associacions professionals. Ens 
hem trobat que la CASS ha denunciat els convenis 
amb els metges convencionats. Suposo que tots estan 
al corrent d’aquest fet. I en la carta que han rebut 
tots els metges convencionats, especialistes i de 
capçalera, s’anuncia que de moment queda 
denunciat i que no es prorrogarà. I s’anuncia que el 
conveni es farà o es contactarà amb el col·legi 
professional per adoptar un nou conveni. 

Jo em pregunto si aquest és el model de seguretat 
social espanyola a la qual es refereix vostè. Perquè 
ara aquí ens trobarem amb un problema molt 
important. Si aquest col·legi professional no està 
adaptat a la nova llei o considera vostè que sí que ho 
està i que, per tant, està a punt per començar 
aquestes negociacions. Però és que a més, aquestes 
negociacions s’han de fer dins del marc legal 
adequat. I vostè coneix perfectament que l’article 12 
bis de la Llei de sanitat, estableix el contracte marc 
Govern-CASS-SAAS-col·legi. On està aquest 
contracte marc? 

Vostè sap perfectament que l’article 15 bis estableix 
el reglament de contingut de la cartera de serveis. 
On està aquest reglament del contingut de la cartera 
de serveis? 

Vostè sap perfectament que l’article 5 estableix 
l’obligació de reglamentació de la professió mèdica 
per Govern. On està aquesta reglamentació? 

L’absència de tot això, vostès, suspenen aquestes 
relacions... Home, jo crec que tot això s’hauria de fer 
una mica a l’hora. Però no estan vostès marcant el 
ritme, l’agenda adequada per poder donar la bona 
sanitat que necessitem aquí a Andorra, i estan creant 
una alarma social sobre què passa amb la CASS, què 
passa amb el metge, on he d’anar, què he de fer, què 
està passant aquí? 

Miri, el dèficit de la CASS ens preocupa a tots. 
Nosaltres ja ho vam denunciar durant la campanya 
electoral. Vam dir que hi havia un forat important 
en les dues branques. Se’ns  va titllar de tot quan ho 
vam dir. Ara ho parlem tots. La ministra, avui 
llegíem a la premsa que ha declarat una política de 
continuïtat, però amb unes tisores i començarà a 
tallar. Però no sap gairebé per on ha de tallar perquè 
no sap gairebé quin és l’origen d’aquest dèficit. 

Doncs, miri, jo invitaria a tots vostès a què fessin una 
reflexió. Estem en una administració que fa una 
gestió política. I ja n’hi ha prou d’això. Gestió 
política fins a la sanitat. Anem cap al model de 
gestió de qualitat. El dia que comencem a fer això, 
començarem a entendre l’origen de molts dèficits. 

I sobretot, tenim una realitat que és estructural, i és 
que està baixant el número d’afiliats de la seguretat 
social, està baixant el número de treballadors. Però 
pitjor encara, en les darreres xifres, com sabran 
vostès, està baixant la massa salarial. A sobre està 
baixant la massa salarial. El total de sous que es 
paguen. Però està augmentant el número de 
ciutadans per envelliment de la població i per 
reagrupaments familiars, per als dos conceptes. I està 
augmentant el nombre de beneficiaris. 

En tot cas no està pas baixant al mateix ritme dels 
afiliats ni de la massa salarial. 

Si no arreglem tot això, no arreglarem el problema 
de la CASS. Per tant, invito el Govern a passar a 
actuar amb la deguda eficiència en aquestes 
qüestions. Hem de fer una vigilància molt estreta i la 
farem des del Consell General en aquesta qüestió, i 
no poden ser aquestes mesures que estan fent de 
denunciar convenis quan no han fet tot el 
desplegament reglamentari que han de fer des del 
Govern. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula per la dúplica. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri Sr. Nomen, en primer lloc, la qüestió de 
l’alarma social li deixo per a vostè, que, sincerament, 
en això em sembla que en sap més que no pas 
nosaltres de generar, a vegades amb les seves 
manifestacions, alarmes socials. 

Nosaltres no estem aquí per generar alarma social, 
sinó per... també emprant les seves paraules, fer una 
gestió de qualitat. 

La primera de les gestions de qualitat si s’han de 
revisar situacions d’endeutament, s’ha de parlar amb 
el Col·legi de Metges d’una qüestió històrica que ens 
ha semblat al Govern, potser equivocadament, que 
no podia continuar, i que per revisar-la només es pot 
fer replantejant el conveni, que és el fet que s’estava 
pagant des de la CASS les cotitzacions dels 
professionals mèdics d’aquest país per una decisió 
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històrica, que entén el Govern que s’hauria de 
modificar. 

Aquest és el motiu essencial i no un altre. Aquí no hi 
ha cap voluntat de no entendre’s amb el Col·legi de 
Metges, i de poder treballar com s’ha fet sempre 
conjuntament amb el conjunt de bons professionals 
mèdics d’aquest país. 

La resta que és el plantejament d’un debat global, 
doncs, estic d’acord amb vostè en què l’hem de fer. I 
ja ho he dit responent a l’anterior pregunta, el 
plantejarem per la via reglamentària adequada que 
s’escapa del marc de les repreguntes en el qual ens 
trobem ara. Almenys aquesta és l’opinió del Govern. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Nomen teniu la paraula per la pregunta. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sr. cap de Govern, jo li agrairia, de veritat, que el tic 
aquest de desacreditar i dir-me que si jo faig alarma 
social quan li molesta una pregunta meva, se 
l’estalviï i centri el temps en contestar a les 
preguntes que de veritat ens preocupen a tots. No 
estic aquí per fer aquest tipus d’actuació. 

Li vull fer una pregunta molt concreta. Vostè ha 
parlat d’un model a l’espanyola. La seva ministra ha 
parlat d’un model a la francesa. Acabarem fent un 
model intermig, a l’andorrana, o quin és el model 
que vostès plantegen fer al final? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sr. Nomen, encara que li molesti, jo també tinc 
llibertat d’expressió en aquesta Sala, i per tant, ara li 
contestaré que en lloc de debatre sobre el que ha dit 
la ministra als mitjans de comunicació o el que ha dit 
el cap de Govern als mitjans de comunicació, que 
evidentment que es pot debatre i que segurament 
s’ha de debatre i discutir, avui he vingut aquí a dir-li 
que nosaltres defensem -ho acabo de dir fa una 
estona- el model andorrà, amb unes matisacions, 
amb unes modulacions. El que es digui en un mitjà 
de comunicació en referència als nostres països 
veïns, com s’acostuma a fer, doncs, pot ser més 
encertat o, fins i tot, pot ser desencertat. 

Però el que nosaltres volem fer és adaptar i fer viable 
el model andorrà de seguretat social, que és el que li 
he contestat fa un moment i ara li repeteixo. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra pregunta? 

Sr. Serra teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Serra: 

Gràcies Sr. síndic. 

Només per entendre unes manifestacions que m’ha 
semblat entendre del cap de Govern. 

Sr. cap de Govern, s’ha referit vostè a què el 
minutatge d’aquesta fórmula no permetia allargar-se 
massa en segons quins temes, i és evident, 
comparteixo la seva opinió. I la meva pregunta és,  
-perquè m’ha semblat entendre que vostè feia 
referència a què provocaria un debat sobre la  
CASS-, el Reglament li permet a vostè comparèixer 
en aquesta Sala per un tema molt precís. Puc 
entendre de les seves declaracions que demanarà 
vostè un debat sobre aquest tema concret amb una 
compareixença en aquesta Sala? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, ho pot entendre amb la matisació que jo crec que 
ha de fer, i per tant, jo ara m’he avançat a una 
deliberació que la farà el proper Consell de 
Ministres, que no sé si és adequat, -que tampoc ho 
decideix el Govern-, fer-ho en una compareixença 
davant de la comissió legislativa competent, o fer-ho 
en una sessió plenària. 

Però nosaltres entenem, el Govern entén... i li 
confirmo que ho ha entès bé. Entenc que hem de fer 
aquest debat i que és positiu i necessari que el fem, i 
que és un debat que l’hem de considerar d’Estat, com 
m’ha semblat entendre que considerava el Sr. 
Nomen també, doncs, l’hem de fer en un marc on 
tothom es pugui expressar i on el Govern pugui 
arribar amb tota la documentació necessària i pugui 
explicar i respondre a totes les preguntes i 
interpel·lacions que se li vulguin fer. Si això ho hem 
de fer... perdó, si el Consell General considera que 
s’ha de fer davant de la comissió legislativa adequada 
per això o designada reglamentàriament per això o 
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en una sessió plenària, jo ara no li sé dir, perquè ho 
voldria consultar amb el Consell de Ministres. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sra. Montserrat Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, Sr. cap de Govern, per segons què parlen amb 
el Col·legi de Metges i per segons què no ho fan. 
Ahir la ministra de Salut i el ministre de Finances 
van comparèixer als mitjans de comunicacions per 
manifestar que no es retallaria cap prestació de les 
que teníem fins ara. Vostè creu i es reitera que al 
manifestar que s’ha d’anar cap a un model de 
seguretat social a l’espanyola, que tots coneixem, i 
que penso que no és el més adequat per a Andorra, i 
havent gaudit d’un model molt assemblat al del 
sistema francès, i del qual ens hem beneficiat més de 
quaranta anys, i que ens ha anat molt bé, la societat 
andorrana no perdrà cap prestació de les que teníem 
fins ara? I m’agradaria que fos concís en la resposta. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Miri, seré molt concís, la contesta és no. Però com 
que suposo que tinc una mica més de temps, una 
vegada li he dit crec que no, i n’estic convençut. I 
per això treballem, també li he de dir, que ens en 
podem haver beneficiat, n’hem gaudit tots, uns més 
que altres, els últims quaranta anys, com vostè diu, 
però les situacions canvien. En una intervenció 
anterior d’un conseller feia referència a l’evolució 
negativa dels ingressos de la Caixa Andorrana de 
Seguretat Social, i en el marc de la nova llei que 
dóna més prestacions i que el Govern està fent un 
desenvolupament reglamentari, ves per on, ens 
l’hauríem d’haver trobat fet i no ha estat així, i estem 
fent aquest desenvolupament reglamentari per 
garantir els drets suplementaris que dóna la nova 
Llei que va voler el conjunt d’aquesta Cambra. 

A partir d’aquí, el projecte de pressupost que està 
aquí comporta una quantitat milionària en euros, de 
diners, destinats a garantir aquestes prestacions. Per 
això li he contestat que no a la qüestió de si hi haurà 
o no hi haurà reducció. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sra. Montserrat Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Sí, per al·lusions. 

Vostè no tenia els reglaments a data 31 de juliol 
presentats pel Consell d’Administració de la CASS? 

El Sr. síndic general: 

Constato que no són al·lusions, és una pregunta. 

Sr. cap de Govern contesteu. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, sí, efectivament contesto a una repregunta, 
perquè no considero haver fet cap al·lusió a la 
consellera que em formula la repregunta. 

A 31 de juliol hi havia uns reglaments, uns 
reglaments que nosaltres hem hagut de reprendre, 
perquè consideràvem que no estaven en la situació 
tècnica adequada per garantir les prestacions que 
tots volem, -vostè i jo també-, garantir els assegurats 
a la Caixa Andorrana de Seguretat Social. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra pregunta? 

Sra. Montserrat Gil. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Sí, per tant, sí que hi havia uns reglaments elaborats? 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern: 

Uns reglaments impublicables i tècnicament molt 
deficients, menys dos d’ells. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Mariona González teniu la paraula. 

La Sra. Mariona González: 

Gràcies Sr. síndic. 
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Jo voldria demanar qui els havia fet aquests 
reglaments, perquè la potestat reglamentària és del 
Govern i m’agradaria saber qui els havia fet aquests 
reglaments. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern... Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Sí, Sr. síndic. 

El Govern va demanar, doncs, a la CASS, un cop la 
Llei aprovada, d’efectuar tot un treball de 
desplegament reglamentari. I la CASS va començar 
a fer aquest desplegament reglamentari, doncs, amb 
el seus assessors, els seus tècnics, i quan es va acabar 
aquest treball es va lliurar, com previst, al Govern. I 
quan va entrar el nou Govern, evidentment, es va 
preocupar de seguida, doncs, de com estava 
l’avançament del desplegament reglamentari. I és 
així que es va confirmar que el Govern disposaria, 
doncs, de tot el desplegament reglamentari el 31 de 
juliol. I així s’ha fet. 

Però els reglaments els ha d’aprovar el Govern, i 
independentment de tota la verificació que havia de 
fer el Govern, primerament amb una visió tècnica, 
quan dic tècnica és en l’aspecte de salut, benestar, i 
treball, però després, evidentment, una verificació 
molt important, amb una visió jurista per assegurar-
se que, efectivament, tot aquest desplegament 
reglamentari respectava l’esperit legislador. 

S’ha de fer en varis temps per aprovar uns 
reglaments molts importants i assegurar que 
respecten una llei. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna altra pregunta? 

Doncs se suspèn la sessió durant quinze minuts 

(Són les 18.00 h) 

(Se suspèn la sessió) 

(Són les 18.20 h) 

(Es reprèn la sessió) 

El Sr. síndic general: 

Reprenem la sessió amb la pregunta número 8. 

8. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 
Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per 
escrit de data 26 d’octubre del 2009, 
relativa a la política comercial del cable 
d’STA vers els establiments comercials. 
Fou registrada amb el número 957 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009, del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen Calvet. 
Teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Veient que als diaris d’avui surt que Andorra 
Telecom comença a comercialitzar el paquet SOM 
especial per als locals públics, crec que aquesta és la 
millor resposta a la pregunta que vam posar al 
Govern. Celebro que finalment l’STA hagi pres la 
iniciativa de solucionar els problemes dels locals 
públics que desitjaven tenir aquest servei, i per tant, 
retiro la pregunta 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen 

Passem, doncs, a la pregunta número 9. 

9. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Celina Mandicó García, consellera 
general del Grup Parlamentari 
Reformista, per escrit de data 27 
d’octubre del 2009, relativa al calendari 
laboral i a l’obertura de comerços els 
dies 14 de març i 1 de maig. 
Fou registrada amb el número 966 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009 del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta la Sra. Celina Mandicó García. 
Teniu la paraula. 

La Sra. Celina Mandicó: 

Gràcies Sr. síndic. 

D’acord amb les notícies aparegudes en premsa, el 
Govern va convocar empresaris i sindicats per parlar 
sobre els horaris comercials del 2010; segons les referides 
notícies, els representants de la Cambra de Comerç i de 
la FACA van manifestar, semblaria, el seu acord en 
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relació a la necessitat d’obrir el dia 1 de maig i també van 
expressar la manca de consens en relació a l’obertura el 
dia 14 de març. Per la seva banda, els representants dels 
treballadors sembla que encara no han lliurat cap 
proposta a Govern, encara que tot indica que la seva 
posició s’inclina per tancar els dos dies. 

En aquest sentit es demana: quin posicionament 
definitiu adoptarà el Govern sobre l’obertura de 
comerços el dia 14 de març i 1 de maig? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Respon pel Govern el Sr. Pere López. Teniu la 
paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Efectivament, com vostè ho planteja, aquest any el 
Govern per primer cop ha volgut fer partícip en el 
procés d’elaboració del calendari d’horaris comercials 
a tots els agents implicats, que pel Govern és una 
garantia d’un major equilibri entre les opinions i 
interessos dels grans comerciants, dels petits 
comerciants i també dels representants dels 
treballadors. 

Aquesta proposta s’està elaborant en el si de la Taula 
de Turisme i de Comerç i el Govern té la voluntat, 
atenent el moment econòmic i social actual, 
d’elaborar un calendari que respongui al millor 
equilibri entre els agents implicats. 

És per aquest motiu que el Govern no pot respondre 
a la totalitat de la seva pregunta pel respecte al 
procés de diàleg i de concertació que s’està 
promovent. El que sí que li podem avançar... el que 
sí que li puc avançar és que d’acord amb les 
previsions de la Llei de declaració del dia de la 
Constitució, del dia 14 de març, serà declarat 
d’obligat tancament per al sector comercial. De la 
mateixa manera que seria implantejable que els 
comerços obrissin el dia de Meritxell o el dia de 
Nadal, per exemple, per a nosaltres és també 
implantejable que els comerços estiguin oberts el dia 
de la Constitució. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sra. consellera teniu la paraula per la rèplica. 

La Sra. Celina Mandicó: 

Gràcies Sr. síndic. 

Pel que he entès m’està dient, doncs, que el dia 14 
de març, doncs, en principi tancaran els comerços i 
que encara el que s’està qüestionant és el dia 1 de 
maig? 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula... 

La Sra. Celina Mandicó: 

Disculpi! Sembla ser que la posició actual del 
Govern s’acosta en gran mesura a la posició de la 
Cambra de Comerç i de la patronal, i no tant 
possiblement a les reivindicacions dels representants 
dels treballadors. 

Interpreto que en la seva decisió han imperat més, 
possiblement, els criteris econòmics que no pas els 
socials. Difícil decisió tenint en compte la crisi 
econòmica que ens envolta i la coherència dels seus 
principis. 

Sorprèn la decisió tenint en compte el 
posicionament que vostè i el Partit Socialdemòcrata 
havien defensat anys anteriors. Suposo que no cal 
recordar el suport que vostès van donar des de 
l’oposició a les reivindicacions de l’1 de maig festiu. 
Però des de CR restem molt lluny de fer una 
valoració negativa al respecte a la seva decisió ja que 
no es veuen les coses de la mateixa manera quan 
s’està governant que quan s’està a l’oposició. 

El que tampoc hem acabat d’entendre és per què 
s’han demorat tant en donar una resposta ja que fa 
dies que els diferents sectors esperen una resposta, ja 
que fa dies que vostè té coneixement de les diferents 
propostes: Cambra de Comerç, patronal i la dels 
representants dels treballadors que jo diria que era 
molt evident. 

Les reunions i les taules de treball són un mecanisme 
apropiat, vàlid, per arribar a consensuar posicions 
però difícilment en un cent per cent. Tenint en 
compte els diferents sectors implicats amb uns 
interessos que, si més no, en alguns aspectes són 
molt diferents. 

Bé Sr. ministre, vostè s’hauria de posicionar i la seva 
resposta potser demostra un subtil intent d’equilibrar 
aspectes socials i aspectes econòmics, tenint en 
compte la situació econòmica que ens envolta. 

Vista la situació actual suposo que en gran part, el 
sector del comerç li agrairà aquesta decisió. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Interpreto, Sra. consellera, que heu utilitzat el torn 
de rèplica tot i que havíeu formulat una pregunta 
anteriorment i, doncs, dono al Govern la possibilitat 
d’una dúplica si voleu utilitzar el temps. 

El Sr. Pere López: 

Molt breument. 

Jo diria, Sra. consellera, que no sé si ha escoltat la 
meva intervenció. Portava el text escrit perquè, en 
tot cas, no s’adiu al contingut de la resposta. 

Li he parlat del procés de concertació, d’un decret 
que cada any es publica a finals de novembre que 
s’està treballant en el si de la Taula de Turisme i de 
Comerç que s’aprovarà, probablement, en el Consell 
de Ministres el dia 18 o el dia 25 i que es publicarà al 
BOPA amb el mateix calendari que es venia fent 
anteriorment. 

El procés que s’està seguint, aquest procés de 
concertació entre petits empresaris, grans 
comerciants, petits comerciants i treballadors, i el 
que li deia és que per a nosaltres hi ha la intenció de 
respectar en aquest calendari les previsions de la Llei 
de declaració del dia de la Constitució. Això és 
independent d’aquest procés de concertació perquè 
estem donant compliment a les previsions d’aquesta 
Llei. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna repregunta? 

La Sra. Celina Mandicó: 

Jo celebro realment... 

El Sr. síndic general: 

Vol posar una repregunta? 

La Sra. Celina Mandicó: 

Sí. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Celina Mandicó teniu la paraula. 

La Sra. Celina Mandicó: 

La meva pregunta és... Bé, ja ens ha quedat clar, 
doncs, que en principi el dia 14 tancaran els 
comerços. 

Tenint en compte, doncs, les reivindicacions que 
sempre han defensat en pro que el dia 1 sigui festiu, 
quin posicionament tindrà el Govern al respecte? 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, Sr. síndic. 

Ja li he contestat, Sra. consellera, anteriorment 
aquesta pregunta. Està en una etapa de concertació 
la totalitat del calendari d’horaris comercials. 

La seva pregunta es referia al dia 14 de març i al dia 
1 de maig, i li he dit que no li podia contestar la 
totalitat de la seva pregunta. El que sí que li podia 
contestar és en relació al 14 de març. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la número 10. 

10. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Montserrat Gil Torné, consellera 
general del Grup Parlamentari 
Reformista, per escrit de data 27 
d’octubre del 2009, relativa al 
desenvolupament del Pla nacional 
contra les drogodependències. 
Fou registrada amb el número 967 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009 del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta la Sra. Montserrat Gil Torné. 
Teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Gràcies Sr. síndic. 

Atès que el Pla nacional contra les 
drogodependències es va aprovar per unanimitat pel 
Consell General, es demana al Govern quina 
planificació de les activitats i accions es duran a 
terme amb els ministeris implicats per aquest any 
2009-2010? 
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Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Pel Govern respon la Sra. Cristina Rodríguez. Teniu 
la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Recordar que el Pla nacional contra les 
drogodependències ha estat aprovat per decret del 
Govern del 16 de juny del 2004 i el Ministeri de 
Salut és l’òrgan executiu i es treballa de manera, 
doncs, interministerial. 

Durant aquests darrers anys el Pla nacional contra 
les drogodependències que té per objectiu principal 
disminuir els efectes negatius sobre la salut derivats 
per substàncies que creen dependències, és a dir, 
tabac, alcohol i drogues s’han desenvolupat accions 
bàsicament en l’àmbit, doncs, escolar i d’altres 
accions més puntuals en l’àmbit, doncs, familiar, 
tallers, substàncies addictives en relació amb comuns 
i amb joves, en l’àmbit sanitari i també en relació 
amb la policia. 

La principal actuació, a part de continuar el que 
estava previst i en particular pel curs 2009-2010 i 
assegurant-nos que es disposa a nivell de totes les 
escoles de tot el material, és avaluar el desplegament 
d’aquest Pla. És un pla que va del 2005... estava 
previst el 2005 una avaluació al cap de cinc anys i 
mereix, doncs, una bona avaluació. Bàsicament, 
aquesta avaluació ja s’està efectuant en relació, 
doncs, amb el Ministeri d’Educació que és on s’han 
realitzat moltes actuacions i, evidentment amb els 
altres ministeris. 

Una vegada s’hagi realitzat aquesta avaluació es 
podrà lliurar un informe i els primers que disposaran 
de l’informe serà justament el Comitè 
interministerial, ja que es va crear un Comitè 
interministerial per cada any. S’ha reunit cada any 
per seguir les actuacions. 

Es demanarà que s’inclogui dintre d’aquest informe 
aquesta avaluació: l’enquesta nacional sobre drogues 
a l’alumnat de segona ensenyança, batxillerat i 
formació professional que es va realitzar, justament, 
a finals del 2008 i els protocols d’actuació conjunta 
que es van dur a terme sobre els casos d’infants que 
consumeixen. 

Doncs, penso que és molt important a part d’aquest 
informe que quedarà, doncs, redactat espero a 
principis de gener, que en disposi el Comitè 
interministerial i que a partir d’aquí s’ajustin, doncs, 

les actuacions en els diferents àmbits, com sempre, 
millorant la coordinació, prioritzant el que s’ha de 
prioritzar en relació, doncs, a la joventut i que es 
coordinin les accions entre els diferents sectors. Farà 
part, evidentment, de l’avaluació la manera que es 
porta aquesta interministerialitat. Doncs que tot 
realment, que tothom pugui expressar-se i, sobretot, 
que quedin identificats ben clarament els diferents 
referents. 

Sabeu que aquest Pla nacional contra les 
drogodependències normalment té un àmbit 
d’actuació tant en l’àmbit de la prevenció -s’hi ha 
treballat, doncs, tots aquests anys-, l’àmbit, doncs, 
d’atenció i hi ha també potser una àrea sense 
anticipar-se, doncs, a l’avaluació que hauran de tenir 
particularment cura, que és tota la problemàtica de 
la reinserció. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. Montserrat Gil teniu la paraula per la rèplica. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Sí, gràcies Sr. síndic i gràcies Sra. ministra per la seva 
intervenció. 

Evidentment s’entén que les drogodependències són 
un tema de salut pública i que necessita d’un 
abordatge institucional també i, també global i 
integral, i sobretot de gran consens amb tots els 
agents implicats. 

Les drogodependències no poden ser ateses 
únicament des de la vessant de l’atenció, com vostè 
ha dit, sinó que també és necessari integrar aspectes 
lligats amb la prevenció i la reinserció i, així amb 
aquesta definició, es va crear el Pla nacional contra 
les drogodependències el qual és veritat, es va 
aprovar per decret del Govern el dia 16 de juny del 
2004 i consensuat i amb el vist-i-plau de les 
comissions legislatives d’Interior, de Sanitat i de 
Medi Ambient. 

Aquí vaig presentar un error de forma en la meva 
pregunta i pel qual demano disculpes, però aniré 
directament al fons de la meva intervenció. 

Coalició Reformista en l’apartat de salut del seu 
programa electoral manifestàvem clarament que 
continuarem desenvolupant el Pla nacional contra 
les drogodependències incidint en les accions 
preventives i també en el tractament de les 
addiccions. 

En el seu programa electoral, -del Partit 
Socialdemòcrata-, m’estranya que parli únicament 
de dur a terme campanyes per deixar hàbits addictius 
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sense potser voler donar continuïtat a un Pla 
nacional que ha tingut uns resultats, un 
desenvolupament i un molt bon acolliment per 
institucions, professionals, mares, pares i alumnes, i 
que tots ells han demanat la seva continuïtat. 

En la seva compareixença pública, Sra. ministra, 
tampoc va fer esment del Pla nacional contra les 
drogodependències tot i que és veritat que consta en 
algun dels documents que ens va lliurar com a 
actuacions prioritàries. 

Espero, per tant, que tant vostè com la Direcció de 
salut pública seguiran potenciant i desenvolupant un 
pla que aquesta mateixa directora va crear i defensar 
l’any 2004 davant les comissions legislatives. Pel 
moment, però, no hem vist cap acció de continuïtat, 
únicament el document informa que faran una 
avaluació, com vostè ha dit avui mateix, una revisió 
dels diferents sistemes educatius, i un 
desenvolupament de la part assistencial i de 
rehabilitació. Espero, Sra. ministra, que en un tema 
de salut tan sensible com aquest no perdin el temps 
avaluant, es fiïn de la feina feta i segueixin actuant. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sra. ministra teniu la paraula per la dúplica. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Sí, penso que és molt important justament per temes 
tan vitals i que fan part, doncs, d’una prioritat de 
salut pública que, efectivament, avaluar no és mai 
perdre el temps perquè són actuacions molt sensibles 
i cal... -i justament de manera regular, sobretot quan 
a més a més hi ha un Comitè interministerial que 
tenim la sort que es reuneix anyalment. Cal 
justament poder avaluar totes les accions com 
sempre, en la mateixa dinàmica d’avaluar, avaluar i 
veure el que va, el que no va. Estar segur que tots els 
actors que estan implicats es poden mesurar resultats 
i és indispensable perquè justament també hi ha una 
de les prioritats, justament importants d’aquest Pla 
nacional contra les drogodependències que és 
l’aspecte observatori, perquè cada vegada es 
prenguin millors decisions, i aquest observatori, i per 
cada vegada que diem aquest observatori és: 
identificar els quatre o cinc indicadors bàsics. 
Avaluar només es pot avaluar correctament 
justament fent referència a alguns indicadors, doncs, 
no, no, avaluar per actuar i incidir de manera, doncs, 
més concreta. 

També, quan es diu Pla nacional contra les 
drogodependències i avaluació, és assegurar-se 

d’aquesta interministerialitat, és de vegades fàcil 
efectivament de dir-ho però s’ha de comprovar 
també, eh? tot i que l’òrgan executiu és el Ministeri 
de Salut. 

Doncs, queda claríssim que és una prioritat clara de 
salut pública. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Passem a l’apartat de les repreguntes. Alguna 
repregunta? 

Sra. Montserrat Gil, teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Sí. Per tant, en tota la seva intervenció voldria saber 
com es troba el protocol d’actuació en casos de 
detecció de problemes relacionats amb les drogues 
dins de l’escola? S’hi segueix treballant amb aquest 
protocol d’actuació, l’han canviat o el pensen 
canviar? I quines activitats dins de l’escola s’han 
programat per aquest curs 2009-2010? Perquè he 
entès en la seva intervenció que continuaven seguint 
les actuacions que estaven previstes en el Pla 
nacional tot i que estan fent l’avaluació. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, el fet d’avaluar no vol dir que s’ha de paralitzar, 
doncs, es continua justament el protocol d’actuació 
conjunta. Farà part justament d’aquesta avaluació en 
sentit a nivell de l’informe, és un dels punts, doncs, 
importants i farà l’objecte de totes les explicacions 
possibles a nivell de l’informe, per això s’han 
mencionat en l’enquesta que són dos punts que em 
semblen, doncs, rellevants d’un treball que estava en 
curs. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna repregunta més? 

Sí, Sra. Roser Bastida teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 
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Una pregunta relativa justament a l’aspecte 
d’avaluació del Pla. 

Ens ha parlat que dins de l’àmbit de l’observatori 
tenien en compte els indicadors i ens ha esmentat 
l’enquesta nacional sobre drogues per a alumnes de 
segona ensenyança, formació professional i 
batxillerat el resultat de la qual es va tancar el 
proppassat abril del 2009. 

La meva pregunta seria: tenint en compte justament, 
dins del procés d’avaluació els indicadors que poden 
sobresortir dels resultats d’aquesta enquesta, en 
quins aspectes el nou disseny de la política 
preventiva en l’àmbit de les drogodependències i 
quines accions previstes precises pel present curs 
escolar pensen realitzar d’acord amb els resultats dels 
treballs i de les avaluacions que estan portant a 
terme. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Roser Bastida. 

Sra. Cristina Rodríguez teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, justament he fet referència, doncs, a l’observatori 
només en el sentit de dir que hi ha observatoris i 
podem identificar, doncs, clarament aquests 
indicadors que ens permetran justament avaluar. És 
per això que és molt important aquest moment 
d’avaluació perquè és fer el punt sobretot en base a 
alguns indicadors i després a l’enquesta, que com ha 
dit bé s’ha finalitzat ja que s’ha realitzat a finals del 
2008, tenim el resultat de l’enquesta i hem 
d’analitzar, doncs, aquests resultats i veure com es 
poden prendre en compte, veure les tendències. És 
per això que es necessita, doncs, aquesta fase. És 
només un cop que s’hagi fet això, i en Comitè 
interministerial, conjuntament que es podrà decidir. 
És indispensable. Seria agosarat ara dir i marcar 
actuacions. 

Per ara segueix el que estava previst però es fa una 
bona avaluació i el Comitè interministerial s’ha de 
reunir per poder decidir en base a tots aquests 
elements d’informació. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Jaume Serra teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Serra: 

Si ho he entès bé, Sra. ministra, i per precisar li faré 
una repregunta. 

Doncs, hi ha hagut una avaluació al 2009 i de la seva 
contesta entenem que està avaluant l’avaluació per 
prendre les decisions? És aquesta la resposta? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Jaume Serra. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

No, està en curs el procés d’avaluació de tot el que 
s’ha realitzat. 

És per això que dic que és molt important una 
avaluació sobretot que hi ha un Comitè 
interministerial que es pugui, doncs, presentar, fer un 
punt de situació -una avaluació- de totes les accions 
empreses, els àmbits en els que s’ha actuat tenint en 
compte que hi ha diferents àmbits, i després a 
mesura, doncs, que es va avaluant també fer-ho 
enfront dels indicadors que es té i poder després 
marcar, prioritzar i veure si estem satisfets de tot el 
que es fa i de com es fa. Estem en curs d’avaluació. 

El que hem demanat que s’aporti a aquest temps 
d’avaluació, no ens descuidem, per exemple, 
l’enquesta que es va fer que és un element que em 
sembla molt important. És a dir, l’avaluació ha de 
tenir en compte actuacions, enquestes i altres 
elements que poden contribuir a fer un bon balanç 
de situació en un moment donat per continuar, per 
orientar o per desplegar d’altres sectors que per altres 
raons no s’han pogut desplegar com haguéssim 
volgut també. 

Sempre és bo anar incidint en els tres àmbits: 
prevenció, atenció i sobretot, com dic, reinserció. 
Potser hi ha una manera d’implicar una mica més 
aquesta part de les actuacions. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. Roser Bastida teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

Li agraeixo la seva resposta tot i que crec que dels 
resultats de l’enquesta demanaria un màxim de 
celeritat en les diferents accions tenint en compte la 
importància i la problemàtica que existeix en l’àmbit 
de les drogodependències a les escoles. 
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I reformulo una repregunta. Em consta que algunes 
escoles han sol·licitat el taller dels tècnics de 
joventut dels comuns que realitzaven amb edicions i 
anys anteriors i que, com molt bé sap, aquest taller 
tenia una funció important de prevenció del consum 
de drogues a les escoles. Van tenir molt bona 
acollida, es lliurava als diferents assistents un 
material de suport i actualment la informació que 
ens han fet arribar és que les escoles haurien 
sol·licitat novament aquests tallers i que, de 
moment, les respostes que han rebut no són 
afirmatives. 

Aleshores la pregunta seria: quina és la situació sobre 
les demandes de les escoles, d’aquests tallers? I, quin 
calendari tenen previst? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Roser Bastida. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, sí, insisteixo que és molt important que es 
presentin, doncs, els resultats amb tota la cura 
necessària dels resultats de l’enquesta. 

Pel que fa al tema dels tallers, prenc nota i 
efectivament m’assabentaré, exactament, la 
continuïtat i que no es paralitzin, doncs, alguns 
tallers que són indispensables. I he dit que la 
principal actuació a part del que estava previst pel 
curs 2009-2010, també seria la d’assegurar-se que es 
disposa de tot el material necessari, doncs, assegurar-
se d’això. M’asseguraré, efectivament, que no es 
paralitzi cap taller indispensable pel motiu que sigui. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna altra pregunta? 

Passem, doncs, a la número 11. 

11. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Ladislau 
Baró Solà, conseller general del Grup 
Parlamentari Reformista, per escrit de 
data 27 d’octubre del 2009, relativa a la 
manca de nomenament d’un ambaixador 
resident a la representació diplomàtica 
de Portugal. 

Fou registrada amb el número 968 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009 del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. Ladislau Baró Solà. Teniu 
la paraula. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, com hem pogut llegir recentment en el Butlletí 
Oficial, i també perquè ens ha arribat la informació per 
altres vies, alguns dels canvis que, pel moment, el 
Govern ha decidit introduir en el nostre sistema de 
representació diplomàtica -ens hem assabentat d’aquests 
canvis- i hem pogut constatar també que els referits 
canvis no només afecten de manera concreta a la política 
de nomenaments sinó que també afecten a determinats 
aspectes organitzatius i funcionals del ministeri i de la 
seva organització a través de les missions diplomàtiques. 

En aquest sentit, volem preguntar ara al Govern: quines 
són o quines han estat les raons que han fet que el 
Govern hagi optat per no nomenar un ambaixador 
resident per la nostra representació diplomàtica a la 
República de Portugal? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Baró. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Em permeto recordar, per contestar a la pregunta 
evidentment, el discurs programa presentat davant 
del Consell General el passat 28 de maig en el qual ja 
vaig anunciar -i cito-: “Una seriosa reforma del servei 
exterior de l’Estat que situarem al nivell i amb la 
modèstia que correspon a un microestat com el nostre.”. I 
després de dir que s’havien acabat els deliris de 
grandesa vaig assenyalar que el que volíem fer era 
reduir -i torno a citar-me si em permeten la llicència-: 
“En conseqüència la nostra representació exterior i 
concentrar la feina allí on hem de dur a terme 
prioritàriament la nostra acció exterior: Brussel·les, 
París, Madrid i Estrasburg.”. 

És doncs, amb coherència amb aquell discurs que el 
replantejament que ha fet el Govern de la 
Representació Exterior d’Andorra va adreçat a 
reforçar la presència en les capitals considerades més 
estratègiques i en optimitzar els recursos. 

Aquestes són les motivacions d’orientació política 
que han fet que el Govern hagi nomenat un 
ambaixador no resident, el Sr. Julià Vila, per exercir 
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el càrrec de responsable de la nostra representació 
diplomàtica a Portugal, amb el benentès que la 
nostra ambaixada no s’ha pas tancat sinó que es 
mantenen els locals dels quals es disposa amb una 
presència permanent de personal administratiu, i 
això s’ha fet també perquè el Govern considera que 
amb un ambaixador no resident i l’estructura del 
Ministeri d’Afers Exteriors es pot donar seguiment 
sense cap dificultat i amb l’adequada eficiència i 
dedicació als afers en curs amb Portugal. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Ladislau Baró teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, hem pogut escoltar els arguments de Govern. En 
certa forma, és cert, anticipats amb el discurs 
d’investidura per bé que allà no hi havia concrecions 
de com es traduirien aquestes reformes, però bé, allò 
rellevant per a nosaltres, per a Coalició Reformista, 
és que avui a Portugal no hi ha un ambaixador 
resident. Portugal no és avui per a Andorra una 
ambaixada resident. 

Els arguments que s’exposen, bé... tenen un criteri 
marcadament economicista i, des d’aquest punt de 
vista, doncs, hauríem de dir que ens sembla bé 
estalviar, ja ens sembla bé racionalitzar la despesa 
pública no només en l’àmbit d’Exteriors sinó també 
en altres àmbits, però pensem que això no s’ha de fer 
a qualsevol preu, o no s’ha de fer sense fer un balanç 
ponderat del que comporta tancar, en aquest cas, 
una ambaixada resident... no tancar una ambaixada, 
tancar una ambaixada resident: entenguin bé el 
concepte. 

No pensem, sincerament, que l’ambaixada resident a 
Portugal es pogués inscriure -i la paraula és seva- 
amb una eventual consideració de “deliris de 
grandesa”... repeteixo, la paraula és seva. Però, en 
cap cas, ens sembla que l’ambaixada resident a 
Portugal pogués quedar emmarcada dins d’aquest 
context. 

Esperem... esperem que aquest fet no afecti a les 
nostres relacions bilaterals amb Portugal. 

Estem segurs... estem segurs que de moment, i 
segurament definitivament, formalment el Govern 
no ha rebut cap queixa en aquest sentit i esperem i 
desitgem que les relacions amb la República de 
Portugal continuïn sent bones. 

Ara bé, voldríem remarcar que obrir i tancar una 
ambaixada no són actes simètrics ni rellevants i 

tampoc ho és obrir una ambaixada permanent amb 
caràcter resident i acabar retirant aquest caràcter 
resident de l’ambaixada. 

Per tal que un comportament en matèria de política 
exterior, en matèria diplomàtica, d’aquesta mena 
pugui ser justificat, entenem que hi hauria d’haver 
un canvi important de circumstàncies en les 
relacions dels dos països que així ho justifiqués i, de 
veritat, de cap manera no trobem que aquest canvi 
de circumstàncies s’hagi produït fins a la data d’avui. 

Segons el nostre criteri la presència d’un ambaixador 
resident a Portugal està, hauria d’estar més que 
justificada: en primer lloc, per la important 
comunitat portuguesa resident a Andorra que és 
gairebé una cinquena part de la nostra població; en 
segon lloc també, per la importància del turisme 
portuguès al nostre país; en tercer lloc, voldríem 
remarcar l’existència dels convenis bilaterals signats 
entre Andorra i Portugal en matèria de cooperació 
educativa, d’homologació de permisos de conduir i, 
sobretot el més rellevant, relatiu a l’entrada, a la 
circulació i sojorn i establiment dels nacionals dels 
respectius països. Són convenis que s’estan 
implementant, amb alguns d’ells ja es preveuen 
comissions mixtes de cara a desenvolupar-los i en 
aquest sentit pensem que la figura de l’ambaixador 
resident hauria contribuït, doncs, a què la 
implementació d’aquests convenis fos efectiva de 
manera més clara; però hi ha un quart apartat que 
potser és el més important de tots que el 
fonamentem amb el principi de reciprocitat, que com 
sap vostè Sr. cap de Govern és essencial en el món 
del dret internacional públic. Volem remarcar que 
Portugal té una ambaixada resident a Andorra, és el 
tercer ambaixador resident al nostre país a més de 
l’espanyol i del francès. Aquest fet per a nosaltres té 
una importància rellevant des del punt de vista de la 
política exterior perquè trenca, en certa forma, 
aquesta bipolaritat de les dos altres ambaixades 
residents. 

Som conscients que Madrid i París són ambaixades 
amb les quals la relació és prioritària, i els convenis i 
les relacions bilaterals amb aquests dos països formen 
part, i amb això estem d’acord amb la línia del 
Govern, de l’estratègia prioritària de les nostres 
relacions, però hi ha d’altres relacions bilaterals molt 
importants i per a nosaltres la relació amb Portugal 
ho és. 

Com dèiem Portugal té ambaixada resident a 
Andorra i, com podem nosaltres no tenir una 
ambaixada resident a Portugal? 

Si em permet, Sr. síndic, i si el temps m’acompanya... 
no m’acompanya? 
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El Sr. síndic general: 

Bé, si pot concloure... 

El Sr. Ladislau Baró: 

Doncs, aniré concloent perquè em faltava un 
argument, diguéssim col·lateral que també era 
significatiu, eh? Però bé... el deixo per a més 
endavant o per una altra ocasió. 

En tot cas, només insistir en què esperem que les 
relacions amb Portugal, malgrat tot, continuïn sent 
bones i de pas demanem al Govern que reconsideri la 
seva decisió de no tenir ambaixador resident a 
Portugal. 

Gràcies Sr. síndic i perdoni. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Baró. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Començaré pel final. 

Sr. Baró, nosaltres estem disposats a reconsiderar, si 
la situació evoluciona en un sentit que ens fes 
considerar que hem de nomenar un ambaixador 
resident, i més si ens ho diu el president de la 
Comissió de Política Exterior i ens ho argumenta. 

Però, jo li voldria fer una petita rèplica dient que 
això no és una decisió economicista, no? Per això 
m’he permès la petulància de voler recordar el que 
havia dit al discurs d’investidura. Nosaltres entenem 
que hem de concentrar uns recursos escassos, i 
potser no m’he explicat bé en la contesta i ara 
intentaré ser més clar, perquè de qüestions de 
números també els tinc aquí i també podríem parlar 
del que ens costava -que jo crec que ens costava més 
del que hauríem de poder assumir un país com el 
nostre- una ambaixada amb ambaixador resident. 
Però jo no he volgut parlar d’això i continuo no 
volent parlar d’això. Jo, el que crec que hem de dir és 
que la situació del Cos diplomàtic andorrà avui és el 
que és -i no voldria ara portar el debat abans que el 
Sr. síndic em digui que m’estic apartant-, no és el 
mateix, amb tots els respectes, per altres ministeris el 
personal diplomàtic que l’altre. Tenim pocs 
diplomàtics a Andorra, n’hem de formar més, 
necessitem més i, per tant, considerem que els hem 
de concentrar al ministeri i a les ambaixades que 
políticament considerem estratègiques. 

No l’hem tancada l’ambaixada... No l’hem tancada 
sinó que està oberta... No, però ha dit: “tancar una 
ambaixada resident”... això en temes diplomàtics, jo 
no sóc diplomàtic però crec que no existeix, és a dir, 
tancar una ambaixada... nosaltres no l’hem tancada 
l’ambaixada sinó que hem canviat la residència de 
l’ambaixador, però l’ambaixada no està tancada i, 
per tant, com que no està tancada doncs, pot 
continuar treballant i si convé pot rebre d’aquí uns 
mesos o quan s’escaigui un ambaixador resident. 

També m’ha parlat de trencar la bipolaritat, acte 
seguit ja m’ha dit que no era ben bé això el que volia 
dir, però vostè i jo sabem que la Constitució diu el 
que diu i que nosaltres hem de mantenir aquest 
equilibri amb els nostres dos grans veïns -que no dic 
que vostè no ho hagi dit, eh? 

Miri, la primera consideració és que, efectivament, 
ens va molt bé que Portugal tingui una ambaixada 
aquí perquè tenim, com vostè ha recordat, una gran 
comunitat portuguesa aquí que ens convé que estigui 
aquí i que ens convé que estigui ben atesa, però la 
reciprocitat no és a la inversa, és a dir, no tenim 
comunitat andorrana a Portugal que justifiqui també 
una presència com la que hi teníem que era fruit 
d’una opció política que el nostre Govern no 
compartia i que per això l’ha reorientat. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Ladislau Baró. 

El Sr. Ladislau Baró: 

Sí, és per una repregunta i una prèvia consideració 
en relació al concepte de tancament d’ambaixada 
resident. 

M’he molestat en mirar si dins de la doctrina del dret 
internacional es podia establir i, efectivament doncs, 
sembla que així és. Però, en tot cas, no volia induir a 
confusió aquest terme. 

És cert que no s’ha tancat l’ambaixada però sí que 
s’ha tancat l’ambaixada resident o, en tot cas, no hi 
ha ambaixador resident d’Andorra a Portugal. 

En tot cas, la meva repregunta és la següent, i m’ha 
semblat que ha quedat -però m’agradaria aclarir-ho- 
contestada amb la intervenció que ha fet el Sr. cap 
de Govern fa uns moments. La repregunta és: a 
l’Ambaixada andorrana a la República de Portugal 
actualment hi ha només personal administratiu o 
també hi ha personal diplomàtic? 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Baró. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

En el moment en què estem parlant en què, per tant, 
el Sr. conseller m’ho està demanant només hi ha 
personal administratiu però, aviat hi haurà personal 
diplomàtic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Sí, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Donat que el Sr. cap de Govern diu que té les xifres 
aquí, m’agradaria saber quina és la diferència de cost 
mensual entre tenir un ambaixador a ple temps, 
perdó... un ambaixador permanent resident a 
Portugal i tenir un ambaixador no resident, tenint en 
compte que es manté una estructura fixa amb 
personal administratiu i que ara se li afegirà, donada 
l’absència de l’ambaixador, personal diplomàtic 
també. 

Quina és la diferència entre les dues estructures, 
entre l’estructura d’un ambaixador fix, permanent, 
resident i un no resident amb un suport local d’un 
personal diplomàtic. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Jo he dit que tenia xifres aquí, i és veritat, però no 
tinc les xifres exactes que em demana el Sr. Nomen, 
però les prepararé i les hi facilitaré, però estem 
parlant d’una diferència d’entre 60.000 i 70.000 
euros any -calculo jo aquí d’una manera que no li 
dono com a xifra tancada-, però, l’enviaré a la 
Comissió de Política Exterior. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Doncs, tenint en compte que un ambaixador no 
resident, doncs, també percep uns honoraris -que ha 
de viatjar, que tindrà despeses allí-, si la diferència és 
entre 60.000 i 70.000 euros a l’any, no vull saber 
aleshores què creu vostè que ha de cobrar un 
ambaixador fix perquè pot ser impressionant la xifra! 

Jo crec que aquesta decisió difícilment es pot 
justificar pels termes econòmics, i m’agradaria molt 
assentar-nos i que vostè fes aquests càlculs i ens els 
portés. 

També li diré que no entenc com ha pres la decisió 
sense fer aquests càlculs abans, però en tot cas, 
suposo que és una decisió més política que no pas 
d’altre caire i això ens sabria molt greu que Portugal 
ho entengués malament. 

En tot cas, jo crec que Portugal es mereix tot el 
nostre respecte i demanaria a Govern, que és qui té 
la responsabilitat de la política internacional, que fos 
el màxim curós en aquestes qüestions. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Constato que no hi ha una repregunta. Ho lamento. 

Passem a la pregunta... Perdó? 

Sr. Gabriel vol... 

El Sr. Joan Gabriel: 

Puc repreguntar? Sí? Gràcies Sr. síndic. 

Bé, doncs, escoltant l’argumentació d’aquesta no 
presència física d’un ambaixador a l’Ambaixada de 
Portugal, i referint-me una vegada més al discurs que 
el Sr. Bartumeu va fer com a candidat a cap de 
Govern, no hem sentit en cap moment -ni vam 
sentir en el discurs ni avui hem sentit- la intenció 
d’activar la diplomàcia també en aquest canal que 
tots els països tenen, i això ho fan servir que és la 
part comercial. 

Aquesta persona que suposadament podria 
incorporar-se dins de la residència, tornant a 
Portugal: tindria algun càrrec o entraria dintre 
d’alguna línia com s’entén els agregats comercials, o 
tampoc formaria part d’aquesta figura important, que 
potser pot donar suport a certs empresaris d’Andorra 
que tenen interessos a Portugal? 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 
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El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

En primer lloc el Govern ha pres la decisió tenint les 
xifres i rectifico immediatament el que he dit abans 
pel que fa a la xifra i la dono ara ja com a bona, i per 
complementar la xifra de 125.000 euros -ho dic per 
no deixar la xifra anterior-, 125.000 euros. 

A la pregunta del Sr. Gabriel, la resposta és que 
precisament quan li he dit que aviat hi haurà un 
nomenament de personal diplomàtic va en la línia de 
la seva pregunta. És a dir, és un personal diplomàtic 
que ha de donar més suport, si un cas, als andorrans 
que vulguin invertir allà que no als residents que no 
tenim allà. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la següent. 

12. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Celina Mandicó García, consellera 
general del Grup Parlamentari 
Reformista, per escrit de data 27 
d’octubre del 2009, relativa al protocol 
de comunicació/coordinació entre 
hospital, escoles i Ministeri de Salut. 
Fou registrada amb el número 969 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009 del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta la Sra. Celina Mandicó García. 
Teniu la paraula. 

La Sra. Celina Mandicó: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Davant del cas de grip A, que va sortir en premsa el 
passat 23 d’octubre, on sembla ser que l’escola va 
rebre la notificació d’aquest fet per part de la mare 
del menor afectat, es demana al Govern: quin 
protocol de comunicació s’ha establert des del 
Ministeri de Salut per tal d’informar als centres 
educatius dels casos que vagin sorgint? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Respon la Sra. ministra. Teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

No, no hi ha cap protocol que indiqui que s’han de 
comunicar els casos de grip A a les escoles o al lloc 
de treball. La grip A és una malaltia de declaració 
numèrica com totes les MDOs numèriques (les 
Malalties de Declaració Obligatòria), i en el cas tant 
de la grip estacional com de la grip A només es 
recorden les mesures d’higiene, doncs, habituals. 

Si una família vol informar-ne a l’escola, 
evidentment ho pot fer, de la mateixa manera que 
ho fa quan un infant no va a l’escola perquè té una 
malaltia: varicel·la o altra, però en cap cas ho ha de 
fer el metge o el sistema de vigilància de la grip, eh? 
És així que funciona fins ara, doncs, el sistema de 
vigilància de Salut Pública. 

Doncs, recordo que durant el mes d’agost i abans de 
l’inici del curs escolar es van mantenir reunions amb 
el Ministeri d’Educació per tal de preparar una 
actuació consensuada amb els sistemes educatius. Es 
van realitzar reunions amb els tres sistemes 
d’ensenyament i es va acordar la manera de procedir 
en relació ja sigui amb el tancament de les escoles, la 
solidaritat entre escoles i sistemes, si calgués, i en 
algun moment donat inclús per manca d’efectius 
ajustar, doncs, procediments. 

S’han realitzat reunions amb el professorat i amb les 
associacions de pares i s’ha posat a la seva disposició 
justament en cas que hi hagués algun problema 
d’informació o altre el Servei de Salut Escolar: 
informació o assessorament. Així cada escola ha 
elaborat ella mateixa la seva guia, doncs, d’actuació. 

No ens consta, doncs, al dia d’avui cap problemàtica 
en relació a aquest problema d’informació i, doncs, 
nosaltres continuem aplicant el protocol clàssic de 
tot servei nacional de vigilància. Ara, que sapigueu 
que, de totes maneres, es reuneix regularment el 
Comitè Científic de Salut i que està a l’escolta de 
qualsevol problemàtica que ens arribaria via els 
nostres propis serveis que estan en relació amb 
aquesta problemàtica, evidentment, els ministeris o 
altres. No canviem els protocols i, quan canviem el 
protocol evidentment d’actuació i d’informació les 
diferents parts estarien, doncs, informades de la 
gestió d’incidents. A l’hospital, de la mateixa manera 
que nosaltres convoquem el Comitè Científic, 
l’hospital cada dia fa una reunió de deu minuts per 
canalitzar els diferents problemes o en funció de 
l’evolució de la situació i dels pics endèmics. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. Celina Mandicó teniu la paraula per la rèplica. 
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La Sra. Celina Mandicó: 

Gràcies Sr. síndic. 

Em diu, Sra. ministra, que no hi ha hagut cap 
problema però, el fet és que als diaris doncs, ha 
sortit, doncs, aquest problema de comunicació que 
d’alguna manera ha patit l’escola. 

Jo li anava a dir, doncs, que potser hi havia hagut 
algun problema de coordinació entre les diferents 
parts però veig que no hi ha hagut cap problema de 
coordinació ja que no existeix, doncs, d’alguna 
manera aquest protocol. 

És cert que, bé, en aquest cas, doncs, veiem, doncs, 
que potser seria útil algun circuit de comunicació, 
doncs, per tranquil·litzar les escoles i tranquil·litzar 
les famílies que porten el seu fill a un centre on hi ha 
hagut algun alumne que ha patit aquesta grip A. 

Sí que és veritat, i s’ha de reconèixer la feina que ha 
fet el Ministeri de Salut quant a tot un seguit de 
mesures, de reunions, doncs, que ha portat a terme 
en coordinació amb el Ministeri d’Educació, doncs, 
per fer front a una eventual pandèmia de grip A i, 
tota aquesta tasca tant a nivell divulgatiu com a 
nivell de formació se li ha de reconèixer, però 
continuem, doncs, veient un buit en aquest sentit. Jo 
he estat revisant tota la web i en cap moment, 
efectivament, he vist un protocol de comunicació i 
suposo que vostè també com jo sap, doncs que bé, 
una certa coordinació entre els agents implicats per 
poder coordinar aquests temes és un factor 
important per poder gestionar tota la informació i, de 
vegades pensem que no donar informació, doncs, 
alarma més a la població, però de vegades, el que fa 
és incrementar més l’alarma que hi pot haver en un 
moment donat. 

Jo només li demanaria, Sra. ministra, si podria 
revisar, doncs, o bé incloure un apartat de 
comunicació al protocol o bé incloure un protocol de 
comunicació, doncs, dins de tots aquests protocols 
que vostès tenen, doncs, per fer front a aquesta 
eventual pandèmia. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Mandicó. 

Sra. Cristina Rodríguez teniu la paraula per la 
dúplica. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Gràcies Sr. síndic. 

Prenc nota distingint que, evidentment, fa part de la 
gestió de tota la problemàtica de la pandèmia, doncs, 

la comunicació ja sigui amb les diferents entitats i és 
per això que regularment estem en contacte no 
únicament amb els diferents ministeris sinó amb els 
diferents agents, però és per això que aquest tema 
específic si el que es demana és de canviar un 
procediment, doncs, del Servei nacional de 
vigilància com en d’altres casos que ja tenim tipificat 
com a malaltia de declaració, doncs, obligatòria que 
per ics raons la grip A no entra en la categoria 
d’altres malalties, com he dit la meningitis, la 
tuberculosi, l’hepatitis per les que hi hauria un 
protocol específic. 

Doncs, es pot valorar i és per això que li he parlat del 
Comitè Científic que es reunirà i podrà valorar si en 
aquest cas per la grip A és necessari un protocol de 
comunicació directament, doncs, del ministeri quan 
està assabentat d’aquest tipus de cas, eh? en relació, 
doncs, a les escoles. Val la pena per aquesta 
pandèmia de plantejar sobretot si està notificat, 
doncs, com a preocupació particular i gestionar-ho 
com un incident. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Entrem en l’apartat de les repreguntes. Hi ha alguna 
repregunta? 

Sí, Sr. Jaume Serra. 

El Sr. Jaume Serra: 

Sí, ha quedat clar, Sra. ministra, de la seva resposta 
que no hi ha protocol de comunicació i coordinació. 
La meva pregunta és precisa: creu la ministra que hi 
ha de ser aquest protocol? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Insisteixo que existeix efectivament un protocol de 
comunicació però en aquest cas, com ja he dit, en 
cap cas fins ara el metge ha de fer el sistema de 
vigilància. Val la pena, efectivament, plantejar-se si 
en aquest cas, doncs, de pandèmia s’ha d’incloure 
dins del protocol de comunicació aquesta 
comunicació directa, sabent que ho faríem per la grip 
A i no ho faríem per altres malalties. 
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El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Jaume Serra. 

El Sr. Jaume Serra: 

He de fer una repregunta. 

La Sra. ministra ha dit que no existia el protocol de 
comunicació i jo li he preguntat fa un moment si ella 
pensava que aquest protocol havia o no d’existir. Jo 
crec que aquesta pregunta no me l’ha contestat, per 
tant faré la pregunta d’una altra manera: creu el 
Govern que aquest protocol ha d’existir? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Hi ha decisions que em sembla que quan hi ha un 
Comitè Científic val la pena de valorar les 
implicacions que pot tenir però, com que existeix un 
protocol de comunicació de manera general es vol 
estudiar si enfront d’aquests casos -que de tota 
manera són els pares que porten la informació en un 
moment donat- val la pena incloure una informació 
doncs, específica en coordinació. Però, penso que val 
la pena que, ja que hi ha un Comitè Científic 
compartir aquesta preocupació que ve d’un cas, 
doncs, específic, i val la pena implicar inclús al 
metge de capçalera que també disposa de la 
informació en un moment donat. 

Doncs, sí que crec que és important que revisem el 
protocol de comunicació i que quedi clar per a 
tothom. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sí, Sr. Encuentra teniu la paraula. 

El Sr. Òscar Encuentra: 

Gràcies Sr. síndic. 

Donat que la Sra. ministra afirma que aquest Comitè 
Científic, doncs, és el que ha de prendre aquesta 
decisió per decidir si es comunica a les escoles, 
doncs... és a dir, que hi ha el retorn d’aquesta 
informació a les escoles, llavors dono per suposat que 
aquest mateix Comitè Científic va ser el que va 
decidir en una primera instància que no es donés 
aquesta informació i que Govern revisa... -o en 

aquest cas el ministeri- revisa les decisions d’aquest 
Comitè Científic. 

Llavors, la pregunta és: donada l’exigència del 
ministeri a l’hora d’exigir a les escoles, fins a fer-se 
molt insistent, les dades dels alumnes que falten cada 
dia a classe, la raó d’aquesta absència, les possibilitats 
que això sigui o no sigui causa de la grip A, què va 
portar al ministeri en primera instància a decidir, ser 
molt exigent en demanar la informació i no donar-li 
cap mena d’importància al fet de comunicar a les 
escoles la resolució d’aquells casos en què hi hagués 
alguna mena de sospita, donat que de cara al 
funcionament intern d’una escola és una informació 
que és bastant important? 

Moltes gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Cristina Rodríguez teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Sí. No és que no es consideri important donar 
aquesta informació, és perquè s’ha aplicat ja un 
protocol que existia, com he dit, per un grup de 
malalties però són unes malalties de declaració 
numèrica i s’ha assimilat la grip A a la grip, a una 
declaració, doncs, de declaració numèrica. Per això 
ja hi havia un protocol, doncs, no és que no s’hagi 
donat la importància sinó que s’aplicava, doncs... 
s’assimilava a un protocol que existia. 

I doncs, jo dic ara que val la pena, efectivament, 
arrel d’aquest incident i d’altres incidents que 
podrien haver-hi. 

Ho agafo, doncs, com una preocupació... un incident 
i una preocupació i val la pena... val la pena ajustar 
perquè els protocols estan fets per això i a més per a 
situacions així noves i de gestió de pandèmia. Doncs, 
penso que, efectivament, és important. 

El Sr. síndic general: 

Sí, gràcies Sra. ministra. 

Sr. Encuentra teniu la paraula. 

El Sr. Òscar Encuentra: 

Gràcies Sr. síndic. 

Llavors, entenc que si el protocol que es va aplicar 
per la qüestió de la grip A no es va modificar i es va 
fer servir el mateix que per altres malalties ja 
existents, llavors des del ministeri no es va donar 
aquesta importància que a nivell mundial se li està 
donant a aquesta grip. 
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I llavors, si el protocol podia ser el mateix per les 
altres malalties: per què s’ha afegit a les escoles tota 
una sèrie d’informació complementària que no està 
en la resta d’aquelles malalties? 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Encuentra. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Bé, perquè en el seu moment s’ha valorat que s’havia 
de fer així, per això regularment es reuneix, doncs, 
un Comitè Científic i a les reunions, cada vegada, 
per poder millorar el sistema. 

Dir que és la primera vegada que estem confrontats 
en aquest cas. Molts protocols són protocols 
d’actuació que hem ajustat. Aquest no s’ha ajustat 
tenint en compte que no s’han anticipat algunes 
problemàtiques, i doncs, ara s’ajustarà. No és que el 
ministeri no li doni la importància que li ha de 
donar, evidentment que li dóna tota la importància, 
però s’ajusta enfront de problemes que es van 
plantejant. 

Doncs, com dic, inclús independentment de 
l’ajustament del protocol, vol dir vetllar o anticipar i 
estar més interrelacionats sobretot quan pugen 
agents específics i que impliquen un servei de salut 
escolar, doncs, que passin molt més les 
preocupacions i poder anticipar el que s’hagi 
d’anticipar. 

És evident que tots els protocols s’ajusten en funció 
de les diferents fases que estem vivint. Cada mes hi 
ha canvis i potser ara podem entrar en un període en 
què encara poden haver-hi més ajustaments i això 
s’ha d’entendre. És la primera vegada que gestionem 
una situació de pandèmia i, doncs, som tots 
conjuntament, entre els diferents ministeris i els 
diferents actors, que tenim de millorar tots els 
procediments i, evidentment, la comunicació. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. Alguna altra repregunta? 

Passem a la número 13. 

13. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Roser Bastida Areny, consellera general 
del Grup Parlamentari Reformista, per 
escrit de data 27 d’octubre del 2009, 

relativa a les visites a les escoles 
efectuades per la ministra d’Educació, 
Cultura i Joventut, M. I. Sra. Susanna 
Vela Palomares. 
Fou registrada amb el número 970 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009 del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta la Sra. Roser Bastida Areny. 
Teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

A l’inici del present curs escolar, tal com vam poder 
apreciar en els mitjans de comunicació, la ministra 
d’Educació, Cultura i Joventut va visitar un seguit 
d’escoles. Podria informar el Govern quines han 
estat les escoles que han rebut la visita de la ministra 
d’Educació, Cultura i Joventut? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Sra. Susanna Vela teniu la paraula pel Govern. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

Abans de contestar a la pregunta, puntualitzar que 
van ser visites de treball. 

Durant la darrera setmana del mes de setembre i la 
primera d’octubre van tenir lloc un seguit de visites 
de treball als centres educatius del sistema educatiu 
andorrà. 

El 28 de setembre es va visitar: l’Escola Andorrana 
del Pas de la Casa, l’Escola Andorrana de Canillo, 
l’Escola Andorrana d’Encamp -maternal, primera 
ensenyança i secundària-; el dia 29 de setembre vam 
visitar l’Escola Andorrana d’Ordino -maternal, 
primera ensenyança i secundària-, l’Escola 
Andorrana de la Massana i l’Escola Andorrana 
d’Escaldes; l’1 d’octubre vam visitar l’Escola 
Andorrana d’Andorra la Vella -maternal, primera 
ensenyança i secundària-, l’Escola Andorrana de Sant 
Julià de Lòria i el Centre de Batxillerat, i el dia 5 
d’octubre vam visitar el Centre de Formació 
Professional, el Centre d’Orientació d’Educació 
Professional i d’Educació Bàsica per Adults. 

També dir que es van visitar alguns centres escolars 
que són compartits per diferents sistemes educatius, 
com el cas del Pas de la Casa i Ordino -que són el 
sistema educatiu francès- i Escaldes -que és el 
sistema educatiu espanyol. 
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Val a dir que l’escola de Canillo del sistema educatiu 
francès estava previst visitar-la el dia 28 de setembre, 
però per problemes de temps no va poder ser 
possible. Dies després els directors d’Educació van fer 
una reunió de treball amb l’equip directiu d’aquest 
centre. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Per la rèplica, Sra. Roser Bastida teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

La informació que a nosaltres ens consta és que les 
visites, independentment del treball posterior que es 
pogués realitzar amb els directors del ministeri, van 
ser visites altament protocol·làries de l’inici d’un 
mandat. 

Eren totes del sistema educatiu andorrà, com vostè 
mateixa ens acaba d’informar, excepte alguna del 
sistema educatiu francès que en compartia edifici, i 
de passada, se’ls va saludar. 

Jo només voldria recordar a la Sra. ministra que 
l’article 20 de la Constitució reconeix, entre altres: 
“El dret de tota persona a l’educació, la llibertat 
d’ensenyament i el dret dels pares a escollir el tipus 
d’educació que han de rebre els seus fills”. De la 
mateixa manera la Llei qualificada d’educació, en el 
seu article 5, fixa que: “L’estructura educativa 
andorrana és plural i està integrada pels centres que 
segueixen el sistema educatiu andorrà i pels centres que 
segueixen altres sistemes educatius reconeguts per 
conveni.”. 

Sobta... i sobta moltíssim Sra. ministra, veure que a 
l’inici d’una nova legislatura i d’un nou mandat la 
titular d’Educació del país es limiti a visitar 
únicament i exclusivament escoles del sistema 
educatiu andorrà. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Sra. ministra teniu la paraula per la dúplica. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, per a nosaltres és indiscutiblement 
enriquidora la nostra estructura educativa -els 

sistemes educatius, els tres sistemes que la 
conformen-, però d’aquesta postura és que en la 
passada compareixença a la Comissió Legislativa 
d’Educació quan vam exposar les línies estratègiques 
del ministeri, vàrem destacar un dels projectes que 
seria la dinamització de les relacions amb els sistemes 
educatius espanyol i francès com a enfortiment de 
l’estructura educativa d’Andorra, i també prova 
d’aquesta postura són les nou reunions que hem fet 
amb els responsables dels sistemes educatius 
espanyol i francès des del mes de juliol per tractar 
temes com la gestió de la grip, les instal·lacions, la 
formació continuada dels docents i els equipaments. 

Penseu que havíem previst les reunions als centres 
educatius en tres fases de treball: una, amb el sistema 
educatiu andorrà; l’altre, amb tot el tema del 
Ministeri d’Educació amb les seves àrees i unitats; i 
l’altre, amb el sistema educatiu espanyol i francès. 

Pel dia 16 tenim programades, si és que és possible, 
una visita a les escoles espanyoles i franceses de la 
Massana. O sigui, és el nostre principal interès, del 
ministeri i del Govern evidentment, mantenir 
l’estructura educativa andorrana a la qual no volem 
renunciar de cap de les maneres. 

El Sr. síndic general: 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

Sra. Roser Bastida teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

Celebro, doncs, aquesta reconducció de situació. 

De totes maneres, sí que li he de dir, Sra. ministra, 
que al Grup Parlamentari Reformista ens fa por i ens 
preguntem realment si aquesta planificació de visites 
a les escoles no respon realment a una voluntat 
política educativa de concentrar esforços en el 
sistema educatiu andorrà que certament n’hi hem de 
concentrar, i molts, però sense descuidar el seixanta 
per cent de la població educativa del país. I, si dic 
això és perquè revisant el programa polític dels 
socialdemòcrates, de les cinc pàgines i mitja que 
estan dedicades a l’educació del país, únicament una 
línia i mitja parla de la col·laboració entre els tres 
sistemes educatius, i cregui que no ho dic amb ànim 
absolutament de res, però, vostè no considera que 
seria molt més... com li diria... molt més ètic iniciar 
un mandat i una legislatura tenint en compte el 
conjunt d’escoles del país? Sobretot perquè la 
mateixa Llei qualificada d’educació, i especialment 
en el seu article 16, apartat 2, diu textualment: “En 
la seva funció de planificació el Govern tindrà en compte 
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l’existència d’opcions provinents dels sistemes educatius 
diferent de l’andorrana.”. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, contestaré jo perquè vist que la consellera abans 
de repreguntar-nos ha fet un manifest polític i un 
recordatori de les polítiques educatives, li contestaré 
dient-li que el que a mi no em sembla gaire ètic, -ja 
que ella ha apel·lat a l’ètica-, és introduir la 
demagògia en un debat que l’hauríem de mantenir 
en un sentit d’estat suficientment assenyat, no? 

Pretendre que el Govern vol menystenir els 
ensenyaments que no són l’andorrà o que el Govern 
desconeixeria la Llei d’educació i la Constitució, 
doncs miri, seguint amb els qualificatius ja no li diré 
que no sigui ètic, li diré que és una temeritat, no? 

Nosaltres som ben conscients de l’aportació que fan 
els ensenyaments que no són propis del sistema 
educatiu andorrà a l’ensenyament d’Andorra. Bona 
part dels que som aquí o almenys els que tenen una 
edat semblant a la meva, doncs, som fills d’aquests 
ensenyaments perquè el nostre sistema públic no 
existia, però ja que vostè apel·la la Constitució, 
doncs, ha de tenir ben present que la Constitució diu 
que l’Estat té l’obligació de mantenir una escola 
pública i, a partir del moment en què es va fer la 
Constitució vostè... -jo diria que probablement, 
gairebé més bé que jo- sap que els ensenyaments no 
andorrans han replantejat el seu posicionament a 
Andorra, una prova d’aquest replantejament és que 
de tant en tant es tanca alguna escola, cosa no 
desitjada ni pel Govern anterior, -n’estic convençut-, 
ni pel Govern actual. 

És a dir, que nosaltres no discriminem a ningú, ni ho 
farem, ni podem admetre que s’insinuï que ho estem 
fent, però el que tampoc farem és situar idèntic 
nivell de responsabilitat d’Estat un ensenyament en 
el qual Andorra hi té una implicació pressupostària 
total, i uns altres ensenyaments que Andorra vol, 
que Andorra ajuda, que Andorra escolta, amb els 
quals Andorra col·labora. Només li recordaré que 
estem treballant i ja s’havia iniciat evidentment, 
però que nosaltres ho confirmem, ho ratifiquem i ho 
tirarem endavant en la construcció d’unes noves 
instal·lacions d’un altre Liceu francès i, per tant, 
nosaltres no estem aquí canviant l’orientació de la 
Llei d’educació de cap de les maneres. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sra. Bastida teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida: 

Sí. Celebro la seva resposta però, cregui’m... cregui’m 
que si he formulat aquesta pregunta no és de manera 
totalment gratuïta. I, més enllà de la Constitució  
-que jo també n’he parlat-, i de la Llei qualificada 
d’educació -que també la conec-, i dels convenis que 
tenim amb els països veïns els quals juntament amb 
el sistema educatiu andorrà, excepte una escola, fan 
tots funció d’ensenyament públic i gratuït. La meva 
pregunta, ara, aniria en el següent sentit: vostè creu 
que amb un inici de legislatura no era important 
visitar les escoles dels tres sistemes educatius? I si li 
formulo aquesta repregunta és perquè algunes 
escoles, i cregui’m que li dic perquè m’ho han fet 
arribar, se senten desateses per part del Ministeri 
d’Educació. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, que l’anterior administració tingués un estil de 
visitar les escoles, propi, el qual nosaltres, per cert, 
mai ens havíem, des de l’oposició, dedicat a criticar 
sobre la formulació, ni a fer el “pointage” de les visites 
que es feien, a quines escoles i quants minuts s’hi 
passaven, no vol dir que el nostre Govern hagi de 
tenir el mateix. Per exemple li diré, jo no he 
renunciat a visitar les escoles franceses, espanyoles i 
l’andorrana, únicament quan el ministeri va fer 
aquest primer torn de visites, la meva agenda no 
m’ho permetia per tant, jo hi aniré el dia que podré i 
en coordinació amb les escoles. 

Insisteixo que si abans s’han fet les visites d’una 
manera no vol dir que s’alteri la política perquè ara 
les fem d’una altra. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sra. Bastida teniu la paraula. 
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La Sra. Roser Bastida: 

Escolti, jo no estic parlant d’abans, estic parlant 
d’ara, i avui crec que estem en una sessió del Consell 
General de control de l’acció política actual del 
Govern i, per tant, la meva pregunta va formulada 
en el sentit de les visites que s’han fet enguany a les 
escoles, i he vist que eren totes del sistema educatiu 
andorrà i crec que és un error, senzillament! 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

No hi ha repregunta? 

(Se sent riure) 

Sí, Sr. Encuentra teniu la paraula. 

El Sr. Òscar Encuentra: 

Sí. Per tal que no quedi... no sé, aquesta sensació de 
quan es parla d’educació, que és un àmbit en què 
tothom hauria d’anar a l’una i ja que hi ha poques 
preguntes sobre educació, doncs, que quedi només 
una constància una mica amable -després d’aquesta 
petita picabaralla-, voldria preguntar a la Sra. 
ministra. 

Primer de tot, estic d’acord en què, com és natural, 
el sistema andorrà ha de ser el primer en el qual 
vostè rendi visita, però ja ha parlat que aquestes 
visites les continuarà fent amb d’altres escoles: 
espanyoles, franceses... Té previst, doncs, que 
aquesta ronda de visites abasti totes les escoles de 
tots els ensenyaments andorrans o no?... Perdoni! De 
tots els sistemes que donen ensenyament a Andorra 
o no? 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Encuentra. 

Teniu la paraula Sra. ministra. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, dels altres centres escolars, efectivament la 
visita pertinent a Sant Ermengol com a membre 
present del patronat. 

Pel que fa a les altres escoles la previsió és visitar a la 
Massana, l’escola francesa i l’escola espanyola. 

És a dir, hem fet un triatge i no vull que ningú 
s’ofengui, i cap sistema educatiu encara menys. És a 
dir, ho saben perfectament tots els representants 

d’aquests sistemes educatius perquè com bé he dit 
hem fet nou reunions on hem parlat, on hem 
treballat tots els temes que ens preocupen 
conjuntament. 

Per tant, la bona informació la tenim de primera mà 
a través d’aquests representants. L’únic que a mi 
m’agrada i m’interessarà anar, doncs, en aquest cas a 
les escoles de la Massana per veure in situ tot allò 
que m’han manifestat aquests representants dels 
sistemes educatius en totes aquestes reunions que ja 
he explicat. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna pregunta més? 

Sí, Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Sr. síndic, ja em dirà si és procedent, com abans, la 
meva pregunta o la repregunta. 

El Sr. cap de Govern deia que la consellera Roser 
Bastida, que quan ells feien oposició, mai s’havien 
posat en si el Govern feia visites, o no. 

Creu doncs, el Govern que, als que ara ens toca fer 
oposició, hauríem de consultar al Govern la 
procedència de les preguntes? 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern, si considera que heu de contestar, 
contesteu. 

El Sr. cap de Govern: 

No, és per dir-li que de cap de les maneres considera 
el Govern que cap conseller general de cap grup 
parlamentari li hagi de preguntar abans d’hora si pot 
preguntar... de cap de les maneres! 

Jo, m’he limitat a dir en resposta a una intervenció 
política abans d’una repregunta telegràfica, he fet 
una resposta política que crec, això sí Sr. president 
del Grup Parlamentari Reformista, crec que sinó el 
Sr. síndic o vostè mateix ja em reprendran, tenia el 
dret de contestar i donar una opinió política que és 
el que he fet. De cap manera voldria que 
s’interpretés i crec sincerament que no es podia 
interpretar la meva intervenció de com voler 
vehicular de quina manera s’han de fer les preguntes, 
i encara menys les intervencions dels senyors 
consellers generals. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Hi ha alguna altra repregunta sobre el tema? 

Constato que no hi ha cap repregunta sobre la 
pregunta 13? Passem, doncs, a la 14. 

14. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada per la M. I. Sra. 
Montserrat Gil Torné, consellera 
general del Grup Parlamentari 
Reformista, per escrit de data 27 
d’octubre del 2009, relativa a la creació 
d’una cuina centralitzada. 
Fou registrada amb el número 971 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009 del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta la Sra. Montserrat Gil Torné. 
Teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Gràcies Sr. síndic. 

Pares d’alumnes ens han fet arribar la seva 
preocupació pel fet de no tenir cap precisió relativa a 
les decisions preses pel Govern quant a posar a 
disposició de les famílies i de les escoles una cuina 
centralitzada que els permeti elaborar menús 
especials. 

Efectivament un cert nombre d’alumnes de totes les 
escoles del país tenen al·lèrgies o intoleràncies 
alimentàries que requereixen menús especials. 

Una de les solucions proposades pels pares, escoles i 
altres col·lectius concernits era la de crear una cuina 
que centralitzés aquests àpats per tots aquells 
alumnes i escoles que ho sol·licitessin. 

Es demana al Govern com es troba el projecte d’una 
cuina centralitzada? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Gil. 

Respon pel Govern la Sra. Susanna Vela. Teniu la 
paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

Després d’analitzar diferents solucions, el Ministeri 
d’Educació, atenent la disponibilitat dels espais i els 
informes tècnics del Ministeri de Salut, va valorar la 

possibilitat d’ubicar una cuina centralitzada als 
prefabricats de l’escola d’Ordino. 

L’equip entrant va demanar el cost de la inversió per 
fer aquest equipament en aquests locals el qual 
ascendia a 86.600 euros. El ministeri està disposat a 
invertir tots els diners que siguin necessaris per a la 
ubicació d’una cuina centralitzada amb caràcter 
permanent, però no és tant favorable a la inversió en 
uns prefabricats ja que té un caràcter transitori. 

A mitjà termini aquests prefabricats hauran d’acollir 
els alumnes de segona ensenyança de l’escola 
andorrana i la cuina centralitzada s’haurà de 
desmuntar. No obstant això, el ministeri va proposar 
en una reunió, el 9 de setembre, a les associacions de 
pares, als responsables dels sistemes educatius i als 
responsables de les associacions d’al·lèrgics i 
intolerants alimentaris, que el Govern es faria càrrec 
de la inversió en l’equipament, és a dir, uns 63.400 
euros, malgrat la seva provisionalitat, si ells assumien 
els costos de condicionament dels prefabricats 
d’Ordino, és a dir uns 23.200 euros. 

Les associacions de pares, responsables de les 
associacions d’afectats i els responsables dels sistemes 
educatius, en una reunió del 24 de setembre del 
2009, van manifestar al Govern que no volien 
invertir uns diners en unes instal·lacions que no eren 
definitives. Així doncs, es va desestimar 
l’emplaçament de la cuina centralitzada als 
prefabricats d’Ordino atenent el seu caràcter 
provisional i el Govern va prendre el ferm 
compromís que a mitjà termini construiria una cuina 
centralitzada de caràcter permanent aprofitant 
projectes d’ampliació de centres educatius o en nous 
projectes de centres escolars. 

Actualment les associacions de pares garanteixen el 
servei de menjador escolar per als alumnes que tenen 
al·lèrgies o intoleràncies alimentàries mitjançant una 
empresa externa. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. Montserrat Gil teniu la paraula per la rèplica. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, durant força temps, Sra. ministra, el Govern... 
l’anterior Govern, va treballar amb aquestes taules 
de treball -que a vostès també els hi agrada treballar- 
i va realitzar diferents reunions durant molt de 
temps. El fruit d’aquestes taules va ser crear la cuina 
centralitzada amb el consens de tothom i és veritat 

44 



Sessió ordinària del dia 5 de novembre del 2009 Núm. 12/2009 Diari Oficial del Consell General 

que es va consensuar a l’escola d’Ordino on hi havia 
informes tècnics del Ministeri de Salut que 
valoraven positivament aquesta infraestructura. 

El consens per part de tots els membres de la taula i 
el compromís del Govern, també hi era, d’equipar-la. 

L’inici de posta en marxa amb el calendari previst 
havia de ser aquest principi de curs escolar. Durant 
l’estiu es podien haver fet totes les obres necessàries. 
I ara pensem que s’estan dilatant aquests resultats 
sense cap motiu justificat i amb el neguit, la confusió 
i el malestar també que això ha suposat a les 
diferents associacions d’al·lèrgics i intolerants. 

Ja que s’ha buscat una solució, com vostè bé ha dit, 
per donar resposta a quaranta nens quan en realitat 
del que estem parlant és de cent setanta nens 
afectats. 

També és veritat, com vostè ha manifestat, que el 
secretari d’Estat d’Educació, el dia 24 de setembre, 
va convocar una reunió on es va informar a aquestes 
associacions que evidentment no hi havia el 
pressupost per assumir aquesta cuina centralitzada, o 
la quantitat no era la totalitat del cost d’aquesta 
cuina centralitzada amb el qual es va demanar que 
una part de la mateixa es cobrís per part de les 
associacions amb el qual és veritat que s’hi van 
negar. 

Sra. ministra, sabem que quan se li va fer el traspàs 
també se la va informar que hi havia una partida 
pressupostària reservada per aquesta remodelació, 
partida no executada i que es mantenia en el 
pressupost d’Ordenament Territorial per partides 
destinades a centres educatius. Pensem que la 
proposta de la cuina centralitzada d’Ordino, aquesta 
infraestructura, evidentment no era definitiva però 
permetia també tenir una visió molt més clara del 
bon funcionament d’una cuina d’aquestes 
característiques, un període de prova que a totes les 
associacions afavoria. 

Actualment ens trobem sense cap altra resposta 
alternativa i se suposa que quan vostès no tenen res 
més, cap altra alternativa a proposar, el millor és 
malmetre la feina feta durant dos anys pels diferents 
tècnics i per totes les associacions i col·lectius 
implicats. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Montserrat Gil. 

Respon la Sra. ministra per la dúplica. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, primer dir que els pares han estat 
constantment informats, han participat en molts 
processos i han estat d’acord amb les decisions 
preses, tot això parlem sempre de representants 
d’associacions de pares. De forma individual aquests 
pares, no sé si les associacions suposo que funcionen 
amb els seus mecanismes de comunicació interns per 
fer arribar, doncs, les propostes de treball i les 
decisions que s’anaven prenent a mesura que 
passaven els dies. 

Només puc dir que hem fet sis reunions amb totes 
aquestes associacions d’afectats, associacions de 
pares i evidentment amb els representants dels 
sistemes educatius que han comprès perfectament 
que fer aquesta inversió per un equipament que 
d’aquí un any i mig l’hauríem de desmuntar no era la 
millor solució. 

A mi, el que sí que em sorprèn, Sra. Gil, és que 
davant d’aquesta necessitat premiant d’una cuina, 
no entenc per què no es va fer aquesta cuina a la 
nova escola d’Encamp, perquè hagués sigut una 
excel·lent solució i amb caràcter definit... definitiu, 
perdó! És a dir, el tema de les intoleràncies i de les 
al·lèrgies fa molts anys que està preocupant a molts 
pares, no? i, per tant, haguessin tingut una magnífica 
ocasió amb aquesta escola, que és magnífica d’altra 
banda, de poder instal·lar una cuina centralitzada 
amb caràcter definitiu, això és el que sí que a mi em 
sorprèn, que no s’hagués pogut fer. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

Sr. Encuentra teniu la paraula. 

El Sr. Òscar Encuentra: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, jo li voldria preguntar a la Sra. ministra si ens 
podria aclarir aquesta divergència de dades perquè 
s’ha parlat de quaranta, de cent setanta... Voldria 
que ens pogués clarificar, si us plau, a què es deu 
això. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Encuentra. 

Sra. ministra teniu la paraula. 
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La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, jo no he parlat de cap xifra. O sigui, jo l’única 
cosa que puc saber és que a través d’aquesta empresa 
de menjar que fa els menús especials per a l’escola 
andorrana, són uns trenta-cinc nens i nenes. És a dir, 
és l’única xifra i em sap greu però desconec quantes 
persones presenten aquestes malalties. Em sembla 
que de celíacs, només, hi ha uns dos-cents nens i 
nenes, però jo no he dit cap xifra ni cent setanta ni 
quaranta. Només puc dir això: que trenta-cinc àpats 
sí que s’estan fent, doncs, cada dia a través d’aquest 
servei d’una empresa externa, que dit sigui de pas, 
vam renegociar el preu i és substancialment menor al 
que pagàvem l’any passat. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Sí, Sra. Roser Bastida teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

Jo només preguntar a la ministra que ja que es va 
desestimar el projecte de la cuina a l’escola 
d’Ordino, no entraré amb Encamp perquè vostè sap 
perfectament que la construcció d’una escola és un 
promig de tres anys, el programa de necessitats 
també necessita uns mesos previs i la proposta d’una 
cuina centralitzada és d’únicament fa uns mesos. 

La meva pregunta és: tenint en compte que han 
desestimat l’escola d’Ordino, quina és la propera 
escola que pensen construir o ampliar i on ubicaran 
aquesta cuina centralitzada? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

Estem valorant dues possibilitats: d’una banda 
ampliar l’escola de maternal i primera ensenyança 
d’Encamp i, per tant, seria un lloc on podríem ubicar 
aquesta cuina centralitzada i sinó, un nou centre 
educatiu que seria a Ordino per ampliar l’actual 
maternal i primera ensenyança. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sí, Sra. Bastida. 

La Sra. Roser Bastida: 

Sí, aleshores a nivell de calendari: quants mesos o 
quina temporalitat preveuen tant si és per a Encamp 
com si és per a Ordino? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

Si es tracta de l’ampliació d’Encamp, això es pot fer 
de cara a l’any vinent, eh? Si es tracta d’un nou 
centre escolar a Ordino, això ja hem de pensar en 
més de dos anys. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. Mariona González teniu la paraula. 

La Sra. Mariona González: 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

A mi em sorprenen les manifestacions de la 
consellera Montserrat Gil quan assegura que l’inici 
previst d’aquesta cuina centralitzada era l’inici del 
curs escolar. 

Tothom aquí sabem que l’inici del curs escolar és al 
setembre, a principis de setembre, i diu que quan van 
fer el traspàs de cartera que tots sabem també aquí 
que es va fer a mitjans de juny, o potser passats 
mitjans de juny cap a finals de juny, i vostè també ha 
dit que hi havia una partida pressupostària, doncs, jo 
voldria demanar al Govern: si hi havia la partida 
pressupostària i el Govern va fer el traspàs de cartera 
al mes de juny, i l’inici del curs escolar era al 
setembre, no hagués estat normal, doncs, de trobar-
se ja aquesta cuina centralitzada preparada? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. consellera. 

Sra. ministra teniu la paraula. 
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La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, una mica sí, la sorpresa és que si realment tot 
estava tan avançat i tot estava tan parlat i pactat 
amb les associacions, vam trobar a faltar, doncs bé, 
l’inici d’aquests treballs: un concurs públic ja tret al 
BOPA -perquè evidentment tot això s’haurà de fer 
per concurs públic, no? 

La nostra sorpresa són les declaracions d’un 
representant d’una associació dient, doncs, que 
s’havien anul·lat no sé quantes reunions, que estaven 
al final d’un procés, que hi havia un problema 
important amb un protocol a l’escola per tractar no 
només aquest tipus de malalties sinó totes les 
malalties amb els escolars... 

Per tant, una mica sí que ens pensàvem trobar tot 
molt més avançat del que ens ho vam trobar. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sí, Sr. Serra teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Serra: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

La Sra. ministra ha dit que dubtava entre dos 
decisions a prendre per a la ubicació de la cuina. 

Segons sabem, i de fet ho hauria de saber perquè 
aquest matí he rebut el pressupost però reconec que 
no ho he pogut llegir, el ministre va anunciar que la 
gran novetat d’aquest any seria que les inversions 
anirien a cada un dels ministeris. 

Ella ha dit que estarien dos mesos, si finalment era a 
Encamp, en acord amb la rèplica que penso que ha 
parlat de dos mesos... o no sé si dos mesos, és igual... 
o curt, és igual... al 2010, doncs, no tinc res a dir. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Lamento que no hi hagi hagut una pregunta, un cop 
més. 

Sí, Sra. Bastida, és per una repregunta? Gràcies. 

Teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sra. ministra, a Ordino es tractava d’una nova cuina 
o d’una adequació d’una cuina existent en els 
prefabricats? Quin era el projecte, si us plau? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

Es tractava d’una nova cuina. És a dir, els 
requeriments tècnics no tenen res a veure amb els 
requeriments d’una cuina normal i, per tant, això ens 
obligava doncs a condicionar un local, evidentment  
-no tots els prefabricats, evidentment- a condicionar 
un local i després a comprar tot un equipament, 
bastant diferent al que ens trobem en una cuina 
normal. Entre altres coses teníem de comprar unes 
màquines segelladores, perquè és clar, tots els menús 
han de ser individuals, amb unes precisions que són 
molt importants, precisions que ja estan marcades en 
un reglament de l’any 2005, d’altra banda. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sí, Sra. Bastida teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida: 

És a dir, no es tractava d’una adequació de la cuina 
existent amb un pressupost al voltant dels 60.000 o 
90.000 euros? 

És aquesta la meva pregunta. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, les despeses que tenim aquí comptades 
ascendeixen a això, a 86.600 euros més els 23.200 
que és pel condicionament del lloc en si. Una cosa és 
tot l’equipament i tot el material, i una altra cosa és 
el condicionament del lloc que ha d’albergar la 
cuina. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Serra teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Serra: 

Me’n penedeixo d’haver-me’n penedit en la 
pregunta, perquè efectivament hi ha hagut... Perdoni 
Sr. síndic però la tornaré a repetir per aclarir el tema. 

La ministra parla que hi ha una possible cuina al 
2010, per construir-se, i segons ens va explicar el 
ministre en compareixença a la Comissió de 
Finances -i reconec que no ho he pogut veure però 
que així ha d’estar en el pressupost perquè ho ha 
manifestat i crec en les seves manifestacions-, les 
impressions aniran a cada un dels ministeris. 

La meva pregunta és... dos preguntes en una, eh? Si 
això està contemplat en el ministeri com a inversió,  
-i si no ho estès i ho pensen fer-, què pensen fer un 
crèdit extraordinari? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

De la mateixa manera que no hi havia un projecte 
específic per cuina centralitzada en el passat 
pressupost perquè no existia, de la mateixa manera 
nosaltres tenim un... com és diu això... un projecte 
de pressupost genèric on podran sortir, doncs, les 
despeses per assumir, doncs, la cuina centralitzada. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Serra teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Serra: 

Sra. ministra no li sembla que el que vostè està dient 
està en contradicció amb les explicacions que es van 
donar en relació a què les inversions pel ministeri, 
justament la gran virtut que tenien és que, és clar, 
estaven clarament especificades en aquell ministeri, i 
vostè em diu que faran una partida general, i que la 
posarà o no la posarà. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

No crec que toqui aquesta pregunta que correspon al 
debat de pressupost. 

Passem a la pregunta següent. 

15. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Amadeu 
Rossell Tarradellas, conseller general del 
Grup Parlamentari Reformista, per 
escrit de data 27 d’octubre del 2009, 
relativa al desplegament del Pla d’acció 
en el sector turístic. 
Fou registrada amb el número 972 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009 del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. Amadeu Rossell 
Tarradellas. Teniu la paraula. 

El Sr. Amadeu Rossell: 

Gràcies Sr. síndic. 

Degut al neguit que provoca la vacant de la 
secretària d’Estat de Turisme i la situació 
socioeconòmica que viu el país, es demana al 
Govern: en quin punt es troba el Pla d’acció del 
sector turístic i quines línies es volen prioritzar? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Amadeu Rossell. 

Respon pel Govern, el Sr. Esteve López. Teniu la 
paraula... Perdó! Sr. Pere López teniu la paraula. 

(Se sent riure) 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sr. síndic. 

El turisme és el principal motor de l’economia 
andorrana i el Govern està treballant per potenciar 
aquest sector per millorar i ampliar l’oferta turística, i 
també per la seva promoció. 

En el si de la Taula de Turisme i de Comerç i el 
treball que s’està fent des de la Societat Andorra 
Turisme, SA, s’està treballant en un pla d’objectius 
clar i concret, de moment anual, no en un pla 
d’acció que entenc que devia ser un terme que 
s’emprava en l’anterior govern. I, com li dic, tant a la 
Taula de Turisme com al Consell d’Administració 
d’Andorra Turisme, SA s’està treballant amb aquest 
pla d’objectius que vol ser molt concret, no teòric i 
amb objectius amb la millor mesura que siguin 
perfectament quantificables. 
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Tot i això, i tot aquest treball que està en curs d’aquí 
a finals d’any per establir aquests objectius per l’any 
2010, li avanço les línies prioritàries que tant des de 
la societat com des del ministeri s’estan impulsant. 

D’una banda la modificació d’Andorra Turisme, SA 
per tenir una societat de capital mixt entre el sector 
públic i el sector privat, la creació de l’observatori 
turístic nacional, la millora del portal d’internet 
“andorra.ad”, el projecte de senyalització patrimonial 
i turística dels diferents punts d’interès turístic i 
patrimonial, potenciar la marca “Andorra el país dels 
pirineus”, establir col·laboracions amb els territoris 
veïns per potenciar una marca turística “Pirineus”, la 
promoció conjunta de productes turístics entre el 
sector públic i el sector privat, la modificació de la 
Llei d’allotjaments turístics per poder donar cabuda a 
noves categories d’allotjaments, com ara 
l’allotjament rural i l’allotjament en cases particulars 
i, també la modificació de la classificació 
d’allotjaments pel que respecta als hotels, la 
reglamentació dels apartaments moblats per a 
vacances. Hi ha un treball, que és un treball 
transversal, que és seguir potenciant la seguretat com 
un dels elements que els nostres visitants valoren 
més bé de la nostra destinació turística, optimitzar el 
funcionament de les oficines de turisme d’Andorra a 
l’estranger i que hi hagi una major coordinació tant 
en la comunicació com en les seccions de promoció, 
seguir treballant per recuperar el mercat britànic i el 
mercat rus, potenciar nous productes com ara els 
congressos i el turisme de negoci, i treballar per 
millorar les comunicacions ja sigui tant en les vies de 
carretera com en dos projectes importants com són: 
l’estació de tren Andorra-Hospitalet i el futur 
aeroport de Lleida-Alguaire o Lleida-Pirineus. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Amadeu Rossell teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Amadeu Rossell: 

M’alegro molt d’haver-li fet aquesta pregunta perquè 
és el primer cop que comunica, difon, explica i 
aclareix... és el primer cop! 

Com vostè ha dit... com vostè ha dit, el turisme i el 
comerç suposen una de les principals fonts 
d’ingressos d’aquest país, o sigui més del 60 % del 
producte interior brut. I la percepció del sector -i no 
parlo de percepció- és que no s’estan dedicant 
suficients esforços, Sr. ministre. 

Hi ha una manca de coordinació i s’ha d’actuar, o 
sigui, no podem esperar a què nevi... no podem 

esperar a què nevi, i vostè totes les accions que 
m’està dient són pel 2010. Ha parlat de la meitat 
d’accions que sortien en el seu programa electoral, 
em sembla perfecte... però, hem d’actuar ara, o hem 
d’esperar a què nevi! 

Per tant... per tant, tots... tots volem aconseguir un 
turisme diversificat sostenible i enfocat al client. És 
molt important conèixer les motivacions del client i 
hem d’oferir experiències turístiques que aportin 
alguna cosa. 

Els conjunts de plans d’acció, jo esperava que em 
respongués -és una terminologia que, certament, 
s’utilitzava abans- de comunicació especialitzada en 
el sector compres... eren una sèrie de programes 
engegats. Aquests programes continuen o no 
continuen? -després li formularé en la repregunta-, 
però el problema és que hem d’actuar ja, hem 
d’actuar... O sigui, la temporada de neu comença ja i 
el neguit és importantíssim. 

Sr. ministre, si no hi ha estratègia podem ser capaços 
de qualsevol cosa, però bona segur que no. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Rossell. 

Sr. Pere López teniu la paraula per la dúplica. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, vostè parlava de pla d’acció, i m’ho ha 
confirmat ara perquè era la terminologia que 
emprava l’anterior govern, igual que hi havia un pla 
de màrqueting 2005-2010 -que era el que marcava 
aquest pla d’accions-, les dades que contenien aquest 
pla de màrqueting 2005-2010 no tenien res a veure 
ni amb xifra de visitants ni amb xifra d’operacions 
comercials amb les que hi havia i, per tant, aquest 
pla d’accions excessivament teòric i excessivament 
desconnectat de la realitat era un exercici, potser sí 
que comunicatiu -ja que vostè em parla de 
comunicació- però, en tot cas, molt poc operatiu. 

Nosaltres estem treballant, i molt -si hem de 
comunicar més comunicarem més però l’important 
és fer la feina- des de la Taula de Turisme i de 
Comerç, s’està treballant molt al voltant d’aquesta 
taula totes les accions que s’estan emprenent, hi ha 
moltes accions que ja estan en curs, n’hi ha d’altres 
que estan previstes per l’any 2010, i el canvi 
important amb el que vostè em plantejava en relació 
a aquest pla d’acció teòric és que anem a quantificar 
això i anem a marcar-nos -sabent que el repte serà 
complicat i que en els primers anys poden haver-hi 
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desviacions- objectius concrets, i per tant un pla 
d’objectius concret, any 2010 d’objectius amb el 
sector turístic en tots els seus camps i, a més, no ho 
farem sols perquè tampoc tenim la ciència infusa de 
res, tampoc del turisme, sinó que nosaltres 
promovem, concertem i l’eina de promoció i de 
diàleg del sector turístic, i de coordinació de les 
actuacions en el camp turístic, inclòs el comerç amb 
aquesta refosa que nosaltres hem fet de les taules de 
comerç i de turisme, una concertació de les 
actuacions i de les línies que s’han de seguir en 
matèria turística. 

I, per tant, estem treballant jo penso que 
decididament, és un objectiu valent establir aquest 
pla d’objectius concret per a l’any 2010 i no seguir 
perpetuant un pla d’acció a part de molt teòric 
absolutament obsolet, amb un pla de màrqueting 
2005-2010 que les dades s’havien, no allunyat sinó 
que no tenien, jo diria en alguns casos 
lamentablement perquè les xifres de visitants que 
preveu aquell pla de màrqueting pel 2009 o pel 2010, 
doncs, eren bastant diferents de les que efectivament 
s’estan obtenint. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Amadeu Rossell passem a l’apartat de 
repreguntes. Teniu la paraula. 

El Sr. Amadeu Rossell: 

Ja que parlem d’objectius, em podria contestar: 
quants clients potencials, per dir alguna cosa, i 
parlant del turisme britànic que és molt important 
pel sector de neu, ens visitarà aquest hivern? 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Rossell. 

Teniu la paraula Sr. ministre. 

El Sr. Pere López: 

Els que ens visitaran no ho sé, però el que sí que li 
estic dient i he de reconèixer que és veritat és que es 
va iniciar una feina molt interessant prop del turisme 
britànic l’anterior hivern, en el que va haver-hi una 
davallada molt important i es van fer gestions que 
aquest any estan produint resultats. Les xifres dels 
que vindran no ho sé, però el que sí que podem dir és 
que tant amb el mercat britànic com amb el sector 
del mercat rus... -la fira que va haver-hi a Moscou i 

les actuacions que s’han fet han produït un resultat 
molt important- és que hem de ser moderadament 
optimistes. Ho podem ser sabent que la temporada 
encara no ha començat però que amb aquest sector 
britànic, amb el mercat britànic estem parlant 
aproximadament d’un volum de reserves a hores 
d’ara confirmades de 40-45 % del total que es va fer 
la temporada anterior segons les xifres de reserves 
que hi havia l’any anterior molt per sobre del que 
estava previst. 

L’estructuració que s’ha fet, el treball que s’està fent 
des d’Andorra Turisme ens porta a estimar o a voler 
una xifra de visitants del mercat britànic d’uns 
trenta-cinc mil visitants -és una visita setmanal, de 
set dies, per aquest hivern-, estaríem amb una xifra 
de reserves efectuades al voltant de les quinze mil, a 
hores d’ara ja efectuades, i la temporada no ha 
començat. 

Això ens situa molt per sobre dels hiverns anteriors i, 
per tant, encara no ha caigut cap volva de neu, tot 
just avui en començava a caure alguna però, sí que 
estem en una situació en la que podem ser 
moderadament optimistes tot i que cal seguir aquest 
treball de manera intensa. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Amadeu Rossell teniu la paraula. 

El Sr. Amadeu Rossell: 

Degut a la manca d’una Secretaria d’Estat de 
Turisme, pensa vostè assistir la setmana que ve a una 
de les principals fires mundials com és la de Londres i 
realitzar contactes amb els touroperadors, degut a la 
importància que té aquest mercat dins del turisme de 
neu del país? 

El Sr. síndic general: 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

A la fira hi assistirà el gerent d’Andorra Turisme i el 
responsable d’Andorra Turisme que porta el 
contacte amb els touroperadors, tot i que jo estic 
seguint aquesta qüestió de prop i hi ha el compromís 
de fer una actuació amb posterioritat a la fira. 

En tot cas, el gerent d’Andorra Turisme i la persona 
que porta tot el contacte amb els touroperadors que 
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són els que estan treballant sobre el terreny, són els 
que es desplaçaran a la fira que hi ha la setmana 
vinent. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la número 16. 

16. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Josep 
M. Bringué Millat, president suplent del 
Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, 
per escrit de data 27 d’octubre del 2009, 
relativa al compliment per part del 
Govern de les obligacions relatives a la 
Llei 31/2008. 
Fou registrada amb el número 974 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009 del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. Josep M. Bringué Millat. 
Teniu la paraula. 

El Sr. Josep M. Bringué: 

Gràcies Sr. síndic. 

Ens pot confirmar Govern si el Govern està complint 
totes i cadascuna de les seves obligacions relatives a 
la Llei 31/2008, del 18 de desembre, de mesures de 
reactivació econòmica? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Les disposicions de la Llei 31/2008 es compleixen de 
forma general en la seva totalitat, o bé s’està 
desenvolupant el treball que permeti complir-les i em 
refereixo particularment -en aquesta segona 
afirmació- als articles 18 de procediment simplificat 
d’obertura de comerç i les implicacions molt 
vinculades també a aquestes sol·licituds de comerç 
que es preveuen amb l’article 21 quant als controls 
en matèria mediambiental. 

Així mateix les disposicions -molt poc concretes, per 
altra banda, de l’article 14- resten pendents que es 
pugui elaborar un model de document amb 

l’Associació de transportistes per a l’obtenció d’una 
carta de port. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Bringué teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Josep M. Bringué: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, a l’article 4.1 de la Llei, es disposa que durant 
l’exercici 2009 no es poden crear noves places a 
l’Administració; a l’article 4.2 es disposa que no es 
poden cobrir les vacants, incloses les jubilacions, 
però, s’estableix una excepció que una vacant es pot, 
excepcionalment, cobrir pel ministre de Finances 
amb l’informe previ de la Secretaria d’Estat de la 
Funció Pública. 

Veiem que des del juny del 2009 s’han fet edictes per 
a l’Administració central i parapúbliques. Ens pot 
confirmar, des del juny, quantes persones ha 
contractat l’Administració inclòs el personal 
eventual? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bringué. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. Bringué, l’article 4.3 diu que: “Excepcionalment el 
ministre de Finances juntament amb la Secretaria 
d’Estat de la Funció Pública amb el vist-i-plau del 
Govern, poden valorar la necessitat o la conveniència de 
no amortitzar aquestes places o de reconduir-les...”, i per 
tant, aquest procediment s’està seguint -i aquí tinc la 
nota de la Funció Pública- estrictament amb els 
casos en què s’hagin produït... que s’han produït 
algunes contractacions perquè feia falta cobrir les 
vacants o perquè hi havia tasques que eren urgents i 
prioritàries i calia realitzar. 

Tinc la nota de la Funció Pública però lamento no 
tenir la informació sobre les contractacions 
concretes que vostè em demana. En tot cas, el 
procediment que preveu la Llei s’està seguint, 
evidentment, de manera escrupolosa. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Passem a l’apartat de les repreguntes. Hi ha alguna 
repregunta? 

Sr. Bringué teniu la paraula. 

El Sr. Josep M. Bringué: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, referent al que és la pregunta, doncs, hi ha 
moltes sol·licituds, o sigui, que s’han fet a 
l’Administració, inclòs les d’eventuals que se n’han 
fet moltes. Però bé, passaré a la repregunta. 

A l’exposició de motius de la Llei 31/2008 s’exposa 
que també hi poden haver altres normes futures que 
estableixin noves mesures motivades per l’evolució 
dels indicadors econòmics que completin o 
complementin el paquet actual. 

Mireu, estem a primers de novembre, ens queden 
menys de dos mesos per prendre el raïm, i perquè 
deixin de tenir validesa mesures com: el número 
màxim d’hores extres de seixanta-sis hores setmanals 
i quatre centes vint-i-sis hores l’any de l’article 11; 
les excepcions fiscals per a la creació de noves 
empreses de l’article 19; bonificacions en la taxa per 
raó de fe pública, notarial de l’article 23; no 
contractació de nous funcionaris de l’article 4 ja 
esmentat abans. 

Ens pot confirmar Govern si pensa fer alguna cosa 
perquè aquestes mesures segueixin en vigor el dia 1 
de gener, o creuen que cal deixar via lliure perquè el 
Govern pugui contractar tants nous funcionaris com 
cregui convenient i que les empreses i treballadors 
tornin a tenir el límit anterior d’hores extres? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bringué. 

Teniu la paraula Sr. ministre. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Quant a la mesura d’hores extres, si no tinc mal 
entès, penso que l’entrada en vigor de la Llei de 
relacions del contracte de treball fixa un límit 
exactament igual al que està previst a la Llei de 
mesures urgents i, per tant, aquest màxim d’hores 
anuals -concretament quatre centes vint-i-sis hores 
en un any- queda exactament igual que amb les 
mesures urgents un cop entrada en vigor la Llei del 
contracte de treball, per una banda. 

Quant a les mesures que vostè em plantejava i que 
ens hi vam referir també en la sessió anterior de 
control, el 20 % de bonificació sobre la taxa notarial 
ha provocat exactament un estalvi a empreses que 
s’han acollit per un total de 1.100 euros i els 
procediments per la creació d’empreses ha creat un 
estalvi de 4.847 euros des de l’inici de l’any fins a 
l’entrada de l’any. 

Hi ha moltes altres disposicions que queden amb 
caràcter de permanència en aquest Projecte de llei, 
de fet, n’hi ha més que són de caràcter permanent, 
que no tenen una caducitat a finals de l’any 2009 i el 
Govern ha optat i ha seguit per la via del pressupost 
o per la via d’una mesura de reactivació que 
entenem que és molt més potent, que és la reducció 
del cànon de no fer un projecte de llei particular com 
va ser aquest en el seu moment. En tot cas, hi ha 
moltes de les previsions que tenen caràcter de 
permanència i amb el Projecte de llei del pressupost 
es preveuen les noves places que el Govern ha 
previst per l’any vinent i, per tant, no hi ha 
contractació per sobre d’aquestes previsions. En tot 
cas, tot i que hi hagi aquesta previsió, quan hi ha una 
vacant, quan hi ha un servei que s’ha de cobrir 
finalment, amb tots els controls, doncs, s’ha de 
procedir a aquesta contractació. Hi han hagut 
algunes contractacions que vostè té, que jo recordo 
que ha estat quan nosaltres vam arribar, que 
afectaven al Centre d’acollida d’infants o que 
afectaven a professors de l’escola andorrana i, per 
tant, era evident que eren contractacions que, més 
enllà del que disposi la Llei, s’havien de tirar 
endavant. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la pregunta número 17. 

17. Pregunta amb resposta oral del 
Govern presentada pel M. I. Sr. Josep 
M. Bringué Millat, president suplent del 
Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, 
per escrit de data 27 d’octubre del 2009, 
relativa al compliment per part del 
Govern de les disposicions de la Llei 
34/2008. 
Fou registrada amb el número 974 i s’ha publicat en 
el Butlletí número 32/2009 del 27 d’octubre. 

Exposa la pregunta el Sr. Josep M. Bringué. Teniu la 
paraula. 
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El Sr. Josep M. Bringué: 

Gràcies Sr. síndic. 

Ens pot confirmar si considera que el Govern 
compleix totes i cadascuna de les disposicions de la 
Llei 34/2008? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bringué. 

Respon pel Govern la Sra. Cristina Rodríguez. Teniu 
la paraula. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Sobre el compliment del mandat legislatiu de 
desenvolupar reglamentàriament la Llei 34/2008 
contingut en les disposicions addicional primera i 
addicional segona, es pot precisar doncs, al dia d’avui 
per desenvolupar pel que fa a la disposició addicional 
primera de la Llei, per desenvolupar 
reglamentàriament la Llei de seguretat i salut en el 
treball es va preveure un reglament específic pel 
sector de la construcció atès l’índex de sinistralitat 
que presenta, i per als demés sectors es va creure 
convenient substituir la reglamentació específica per 
a cadascun d’ells per reglaments que desenvolupin 
disposicions mínimes de seguretat i de salut 
aplicables a diferents activitats comunes a tots els 
sectors. Amb el conseqüent estalvi reglamentari 
seguint les directives europees de disposicions 
mínimes de seguretat. 

El Reglament de seguretat i salut pel sector de la 
construcció, doncs, està pràcticament a punt, només 
pendent d’una darrera revisió, i per tal de complir 
amb el mandat de la disposició addicional primera 
caldrà consultar el seu contingut a les organitzacions 
de treballadors i dels empresaris amb la finalitat que 
facin les aportacions que creguin convenients abans 
de passar-ho a la sessió de Govern per a l’aprovació. 

S’ha iniciat la redacció, doncs, dels reglaments que 
desenvolupen disposicions mínimes de seguretat i de 
salut aplicables a les diferents activitats comunes a 
tots els sectors seguint, com he dit, les directives 
europees. S’establiran, doncs, disposicions mínimes 
de seguretat i de salut pel que fa als llocs de treball 
per a la utilització dels equips de treball, per a la 
utilització dels equips de protecció individual, pel 
treball amb màquines, amb riscs elèctrics, la 
manipulació manual de càrregues que impliquin risc 
en particular de dors lumbar pels treballadors, pels 
treballs amb risc relacionats amb les disposicions 
amb agents cancerígens durant el treball, en matèria 
de senyalització de seguretat i de salut en el treball, 
per treballs amb equips que incloguin pantalles de 

visualització i tot el relatiu a l’exposició a agents 
físics, químics i biològics. 

Per una altra banda, pel que fa a la disposició 
addicional segona de la Llei que preveu que en el 
termini màxim de tres mesos des de la data de la 
publicació de la Llei s’havia de publicar el reglament 
previst en l’annex 2, és a dir, el Reglament regulador 
del contingut dels programes de formació per 
desenvolupar activitats preventives. Doncs, aquest 
reglament havia d’entrar en vigor al mes d’abril del 
2009. Aquest reglament semblava, doncs, a priori 
senzill de desenvolupar ja que aparentment es 
tractava de determinar les capacitats necessàries per 
a l’avaluació dels riscos i l’exercici de l’activitat 
preventiva, així com els programes formatius per 
poder dur a terme les funcions de nivell bàsic, mitjà i 
superior. No obstant, no ha estat així, doncs, la 
redacció del mateix estava condicionada per uns 
treballs previs de definició de titulacions pels 
departaments responsables d’estudis superiors i de 
formació professional, i també assegurant, doncs, la 
coherència amb la Llei 6/2008, del 15 de maig, en 
relació amb les professions liberals. Aquestes 
dificultats estan motivant... han motivat el retard tot 
i que ja s’han fet diverses reunions des del mes de 
març-abril del 2009 amb els diferents, doncs, 
col·lectius. 

En síntesi, la redacció, doncs, del Reglament ha 
requerit un treball previ en: definir les capacitats i 
continguts dels títols de Grau Superior i de Formació 
Professional per part dels departaments responsables 
d’Ensenyament Superior i de Formació Professional 
amb la finalitat de definir els títols d’Estat. Aquesta 
definició és necessària per poder preveure el 
reconeixement de títols a aquells professionals que ja 
estiguin formats. 

També és important definir els criteris i protocols 
necessaris pel reconeixement i validació de 
l’experiència professional d’aquells professionals que 
ja estiguin exercint aquestes funcions de nivell 
superior i mitjà i no puguin acreditar aquesta 
formació mínima o acreditin altra formació. El 
procés de reconeixement... 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra us demano de concloure i heu esgotat 
el temps de dúplica. 

La Sra. Cristina Rodríguez: 

Actualment, doncs, aquesta tasca que s’està fent, 
doncs, entre el Ministeri d’Ensenyament Superior i el 
Ministeri de Salut i de Treball. Està pràcticament, 
doncs, enllestit. 
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El Sr. síndic general: 

Sr. Josep M. Bringué teniu la paraula per la vostra 
rèplica. 

El Sr. Josep M. Bringué: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, miri Sra. ministra, això em sembla molt bé però la 
disposició addicional segona disposa que el Govern 
en el termini màxim de tres mesos de la data de 
publicació, -21 de gener 2009-, ha de publicar el 
reglament previst en l’annex 2. A dia d’avui no hem 
vist publicat aquest reglament i això té greus 
conseqüències. 

Una empresa no pot contractar personal amb 
menció de qualificació professional ja que, a manca 
de reglament publicat, no existeix la classificació de 
les funcions ni nivells de qualificació per 
desenvolupar activitats preventives. 

Si manca la contractació d’aquest personal aleshores, 
segons el que disposa l’article 16.3, una empresa no 
es pot acreditar com una empresa que ofereix els 
serveis de prevenció per a les altres empreses. 

Una empresa tampoc pot actuar com a serveis de 
prevenció aliè ja que no pot complir amb les 
disposicions de l’article 15.a) de la Llei que obliga a 
disposar del personal necessari amb la capacitat 
requerida per exercir les funcions dels diferents 
nivells descrites en l’annex 2, pendents de 
reglamentar. 

A manca de reglament una empresa no pot complir 
els tres requisits per poder fer la seva auto avaluació 
inicial i general dels riscos per la seguretat i la salut. 
Al mateix temps tampoc pot contractar una empresa 
externa ja que, com hem vist, tampoc es pot crear 
sense tenir el reglament publicat. 

Per tant, el tren de tres anys està corrent i les 
empreses no es poden ajustar a la Llei però, a sobre, 
les nostres empreses no poden tenir l’assessorament 
necessari per garantir que les nostres empreses siguin 
segures. 

Senyors del Govern, facin el favor de publicar el 
reglament de forma que les nostres empreses puguin 
fer l’adaptació a un marc de seguretat que tots volem 
i que ara no podem posar en marxa degut a la seva 
ineficiència. 

No es poden crear empreses de servei de prevenció 
aliè, ja que no s’autoritza l’obertura de comerç a 
manca de l’existència del reglament tal i com indica 
l’article 16. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Bringué. 

Passem a l’apartat de les repreguntes. Hi ha alguna 
repregunta? 

No hi ha cap repregunta? Doncs, s’aixeca la sessió. 

(Són les 20.45h) 
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Llistat de preguntes al Govern amb resposta oral 
disponibles per a la sessió del dia 5 de novembre del 
2009 

1. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 
presentada pel M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del 
Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, relativa als 
informes de l'ABA i de l'INAF en relació a la Llei 
3/2009, d’intercanvi d'informació en matèria fiscal amb 
sol·licitud prèvia, (Reg. Núm. 0977). 

2. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 
M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 26 
d’octubre del 2009, relativa a les mesures que ha pres el 
Govern per reactivar l’activitat econòmica i evitar que 
les empreses andorranes que es dediquen a la 
producció de béns i serveis i els comerços tanquin, 
(Reg. Núm. 0957). 

3. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel  
M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 26 
d’octubre del 2009, relativa a les mesures que ha pres el 
Govern per evitar que Andorra segueixi perdent 
treballadors el 2009 i el 2010, (Reg. Núm. 0957). 

4. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 
M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 26 
d’octubre del 2009, relativa a les mesures que ha pres el 
Govern per evitar que el deute/forat econòmic del 
Govern segueixi pujant durant el 2009 i el 2010, (Reg. 
Núm. 0957). 

5. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 
M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 26 
d’octubre del 2009, relativa a la notícia apareguda en 
premsa que cap comú s’até al criteri de suficiència 
entre ingressos i despeses de funcionament i com pot 
afectar aquesta realitat a les futures transferències del 
Govern als comuns, (Reg. Núm. 0957). 

6. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 
M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 26 
d’octubre del 2009, relativa a les declaracions del Sr. cap 
de Govern sobre el nombre exagerat de baixes 
mèdiques, (Reg. Núm. 0957). 

7. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 
M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 26 
d’octubre del 2009, relativa a les declaracions del Sr. cap 
de Govern sobre el canvi de model de seguretat social 
més a l’espanyola, (Reg. Núm. 0957). 

8. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel M. 
I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 
Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 26 
d’octubre del 2009, relativa a la política comercial del 

cable d’STA vers els establiments comercials (Reg. Núm. 
0957). 

9. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada per 
la M. I. Sra. Celina Mandicó García, consellera general del 
Grup Parlamentari Reformista, per escrit de data 27 
d’octubre del 2009, relativa al calendari laboral i a 
l’obertura de comerços els dies 14 de març i 1 de maig, 
(Reg. Núm. 0966). 

10. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada per la 
M. I. Sra. Montserrat Gil Torné, consellera general del Grup 
Parlamentari Reformista, per escrit de data 27 d’octubre del 
2009, relativa al desenvolupament del Pla nacional contra 
les drogodependències, (Reg. Núm. 0967). 

11. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 
M. I. Sr. Ladislau Baró Solà, conseller general del Grup 
Parlamentari Reformista, per escrit de data 27 d’octubre del 
2009, relativa a la manca de nomenament d’un 
ambaixador resident a la representació diplomàtica de 
Portugal, (Reg. Núm. 0968). 

12. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada per 
la M. I. Sra. Celina Mandicó García, consellera general del 
Grup Parlamentari Reformista, per escrit de data 27 
d’octubre del 2009, relativa al protocol de 
comunicació/coordinació entre hospital, escoles i 
Ministeri de Salut, (Reg. Núm. 0969). 

13. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada per 
la M. I. Sra. Roser Bastida Areny, consellera general del 
Grup Parlamentari Reformista, per escrit de data 27 
d’octubre del 2009, relativa a les visites a les escoles 
efectuades per la ministra d’Educació, Cultura i 
Joventut, M. I. Sra. Susanna Vela Palomares, (Reg. 
Núm. 0970). 

14. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada per 
la M. I. Sra. Montserrat Gil Torné, consellera general del 
Grup Parlamentari Reformista, per escrit de data 27 
d’octubre del 2009, relativa a la creació d’una cuina 
centralitzada, (Reg. Núm. 0971). 

15. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 
M. I. Sr. Amadeu Rossell Tarradellas, conseller general del 
Grup Parlamentari Reformista, per escrit de data 27 
d’octubre del 2009, relativa al desplegament del Pla 
d’acció en el sector turístic, (Reg. Núm. 0972). 

16. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 
M. I. Sr. Josep M. Bringué Millat, president suplent del 
Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 
27 d’octubre del 2009, relativa al compliment per part 
del Govern de les obligacions relatives a la Llei 
31/2008, (Reg. Núm. 0974). 

17. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada 
pel M. I. Sr. Josep M. Bringué Millat, president suplent 
del Grup Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de 
data 27 d’octubre del 2009, relativa al compliment per 
part del Govern de les disposicions de la Llei 
34/2008, (Reg. Núm. 0974). 
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